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آرمان امروز: طــی ۴۰ روز اخیر و با روند اعتراضات 
مردمی در ایران، باردیگــر توپخانه های تریبون های 
بین المللی، ایران هراسی را از سر گرفتند. پس از اینکه 
وزارت میراث فرهنگی و گردشگری سه سال سخت و 
کابوس وار را ناشی از اپیدمی کرونا و بسته بودن مرزها 

پشت سر گذاشــت، برای جلوگیری از ورشکستگی 
هتل هــا، آژانس ها، تولیدر ها، مراکز گردشــگری و... 
عــزم خود را جذب کرد تا میلیون ها گردشــگر را با 
وزیر جدید جذب کردند. شاید یکی از دلایل انتخاب 

عزت الله ضرغامی ...

توپخانه های   بین المللی
 گردشگری ایران را هدف گرفته اند 

گزارش »آرمان امروز« از ممنوعیت ورود گردشگران 7 کشور 
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جزئیات حمله تروریستی به حرم شاهچراغ

خبر

55 شهید  و  زخمی در حمله  تروریستی  به  شاهچراغ)ع(

ادامه  ناآرامی ها  در ایران

آرمان امروز: معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
اســتانداری فارس از تیراندازی تروریستی در 
حرم شــاهچراغ)ع( زمان نماز مغرب  وعشاء 

خبرداد.
اســماعیل محبی پور در گفت و گو با ایســنا 
بیان کرد: متاسفانه شامگاه چهارشنبه ۴ آبان 
تیراندازی تروریســی در حرم شــاهچراغ)ع(، 
موجب زخمی شــدن تعدادی از شــهروندان 
شده اســت تعدادی کشته شــده اند که آمار 
آنها مشخص نیست. معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استانداری فارس اعلام کرد: محیط 
تحت کنترل است و اطلاعات تکمیلی متعاقبا 
اعلام می شــود. گزارش ها تا کنون از شهادت 
۹ تن از شــهروندان حکایت دارد و ۱۰ تن از 

شهروندان زخمی شدند.
دو کودک در میان شهدای حادثه

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استان فارس 
همچنین اعلام کرد: از بین شهدای این حادثه 
دو نفر کودک هســتند. مصدومان این حادثه 
به بیمارســتان های شــهید رجایی، نمازی و 
مسلمین انتقال داده شدند. شمار شهدای اقدام 

تروریستی حرم مطهر شاهچراغ )ع( در شیراز 
به ۱۵ نفر رسید. در نتیجه این اقدام تروریستی 
که ســاعاتی پیش روی داد، همچنین ۲۷ نفر 

زخمی شدند.
تروریست یک نفر بوده است

فرمانده انتظامی فارس در همین رابطه اعلام 
کرد: حادثه تروریســتی شاه چراغ حوالی اذان 
مغرب حادث شد و بلافاصله نیروهای واکنش 

سریع پلیس وارد عمل شدند. 
سردار سرتیپ رهام بخش حبیبی در گفت وگو 
با رسانه ها اعلام کرد که در این حادثه براساس 
بررسی های پلیس یک تروریست با اسلحه ابتدا 
خــدام مقابل باب الرضا )ع( را هدف قرار داده و 
وارد صحن شده و به سمت زائرین و مجاورین 
تیراندازی کرده است. تیم واکنش سریع پلیس 
بلافاصله وارد شــده و پــس از مجروح کردن 

تروریست، او رادستگیر کردند.
حبیبی در مورد تعداد زخمی و مجروح شده ها 
آماری را اعلام نکرد و افزود: مردم به ســمت 
صحن شاه چراغ رفتند و آنجا ازدحام جمعیت 
است. مسئولان از مردم درخواست کردند که به 

سمت حرم نروند و اخبار را از طریق رسانه های 
رسمی دنبال کنند.

عامل اصلی حمله شیراز در حال بازجویی است
به گفته فرمانــده انتظامی فارس، عامل اصلی 
حمله تروریستی عصر دیروز حرم شاهچراغ )ع( 
در شیراز که دستگیر شده است، هم اینک در 
حال بازجویی است. سردار سرتیپ رهام بخش 
حبیبی شامگاه چهارشنبه بیان کرد:  بعد از این 
اقدام تروریســتی، نیروی واکنش سریع فراجا 
به سرعت وارد عمل شــد و عامل اصلی اقدام 
تروریستی را مجروح و دستگیر کرد.  هم اینک 
عامل تروریستی در حال مداوا و بازجویی است. 
فرمانده انتظامی فارس که در محل حرم مطهر 
شاهچراغ )ع( حضور داشــت، ابراز کرد: بنا بر 
آنچه از تصاویر به دست آمده است عامل اصلی 
این حمله که یک نفر بوده، دستگیر شده است.

در همیــن زمینه یک منبــع آگاه امنیتی به 
خبرنگار تسنیم گفت که عامل حادثه تروریستی 
شــاهچراغ، عنصر وهابی- تکفیری است که با 
سواستفاده از ناامنی های اخیر، دست به اقدام 

تروریستی زده است.

پس از تجمع دیروز پزشکان در مقابل سازمان 
نظام پزشــکی و برخورد پلیس با این تجمع، 
رئیس و قائم مقام هیئت مدیره نظام پزشکی 

تهران بزرگ از سمت خود استعفا دادند.
به گــزارش روابــط عمومی ســازمان نظام 
پزشکی تهران بزگ، سیدموید علویان رئیس 
هیئت مدیره این ســازمان با انتشار متن زیر 
خطاب به هیئت مدیره نظام پزشــکی تهران 
بزرگ از ســمت خود کناره گیری کرد. متن 

نامه استعفای علویان به این شرح است:
به نام خدای صادق

هیئــت مدیره محترم نظام پزشــکی تهران 
بزرگ

با سلام و تشــکر از اعتمادی که به اینجانب 
داشتید؛ به دلیل اینکه در حال حاضر امکان 
انجام تکالیــف قانونی و  محوّله خود را ندارم، 
ضمن استعفا از ریاست، از عضویت در هیات 

مدیره هم کنار می روم.
همچنین دکتر محمد رازی قائم مقام رئیس 
هیئت مدیره نظام پزشــکی تهــران بزرگ 
نیز روز گذشته با انتشــار نامه ای گلایه آمیز 
از برخوردهای نامناســب با برخی از اعضای 
جامعه پزشــکی در فضای مجــازی، ضمن 

عذرخواهی از جامعه پزشــکی و آحاد مردم 
نیازمند خدمات ســلامت اســتعفای خود را 

اعلام کرد.

تجمع تعدادی از دانشجویان
 در دانشگاه های تهران

خبرگــزاری دانشــجویان ایران )ایســنا( در 
گزارشی نوشت: در همین رابطه و در جریان 
ادامه ناآرامی های هفته های اخیر تعدادی از 
دانشــجویان معترض و دانشجویان بسیجی 
دانشــگاه های تهران چهارشــنبه ۴ آبان ماه 
در محوطه دانشــگاه خود اقدام به برگزاری 

تجمع کردند. 
پــس از آنکه بر اســاس اعــلام وزارت علوم 
تمامی دانشگاه های کشور به صورت حضوری 
کلاس های آموزشی خود را برگزار کردند طی 
روزهای گذشــته و در برخی از دانشگاه های 
کشــور تجمعاتی در حمایت از درگذشــت 
مهســا امینی) دختر ۲۲ ساله ای سقزی که 
از ســوی نیروهای گشــت ارشــاد بازداشت 
شده و ســپس در یکی از بخش های پلیس 
تهران بزرگ درگذشــته بود( صورت گرفت. 
در اصلی ترین  ناآرامی های چند روز گذشته 

دانشگاه ها، در محوطه دانشگاه شهید بهشتی 
بین دانشجویان و نیروهای حراست دانشگاه 
درگیــری رخ داد و تعدادی از دانشــجویان 
با برخی شعارهای ســاختار شکنانه اقدام به 
برپایی تجمع کردند. در مقابل نیز دانشجویان 
بسیجی دانشــگاه شهید بهشــتی اقدام به 
برگــزاری تجمــع کردنــد و در محکومیت 

اتفاقات اخیر شعارهایی سر دادند.
در جریان تجمعات روز گذشته  دانشگاه های 
تهــران و ســایر شــهرهای کشــور که در 
چهلمین روز درگذشت مهسا امینی) دختر 
۲۲ ســاله ای سقزی که از ســوی نیروهای 
گشت ارشاد بازداشت شده و سپس در یکی 
از بخش های پلیس تهران بزرگ درگذشــته 
بــود( برگزار شــد، تا لحظــه تنظیم خبر، 
تعدادی از دانشــجویان دانشکدهای فنی و 
تربیت بدنی دانشــگاه تهران در محوطه این 
دانشــگاه با برگزاری راهپیمایــی، اعتراض 
خود را به دستگیری تعدادی از دانشجویان 

اعلام کردند.
 در همین رابطه دختران دانشجوی بسیجی 
این دانشــگاه نیز در دانشــکده های مختلف 
دانشگاه تهران تجمع های را نیز برگزار کردند.

پیام اعتراضات 
از نگاه  علی مطهری

اشتباهات تاریخی روسیه 
علیه ایران قابل اصلاح است

بازگشت بریتانیا به اتحادیه اروپا 
خیلی دور، خیلی نزدیک
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متروپل دوباره ریخت  
دوباره قربانی گرفت

مشاور  پوتین: 

مرتضی مکی در گفت و گو با »آرمان امروز«

»آرمان امروز« از تکرار حادثه متروپل
 پس از 6 ماه گزارش می دهد

رمزگشایی از پشت پرده 
تشدید  تحرکات آلمان 

علیه  ایران

جامعه تصمیم گیری داخل 
اتاق بسته را نمی پسندد

آرمـان امـروز: دولـت آلمـان در ادامـه رویکـرد ایـن روزهـای خـود کـه 
همـواره بـه مسـائل حـوزه حقق بشـری ایـران واکنـش نشـان می دهد 
دیـروز در بیاینیـه ای اعـلام کـرد کـه در روابطـش با جمهوری اسـلامی 

ایـران بازنگـری می کنـد.
»آنالنـا بائربـوک« وزیـر امـور خارجـه آلمـان در بیانیه ای که در حسـاب 
بـه  شـد  منتشـر  کشـور  ایـن  خارجـه  امـور  وزارت  توئیتـری  رسـمی 
سـال های  در  کشـور  دو  میـان  دوجانبـه  روابـط  سـطح  بـودن  پاییـن 
اخیـر اشـاره و بـا تکـرار اتهامـات حقـوق بشـری ادعـا کـرد، »اوضـاع 
نمی توانـد مانند سـابق ادامـه یابد، بنابرایـن ما رابطه خود را با شـرایط 

تطبیق می دهیـم.«

مرتضی جوادی آملی:

»آرمان امروز« گزارش می دهد:

3

مدیر عامل بورس مدیر عامل بورس 
در    صف     قربانیان در    صف     قربانیان 

فت بت    گر فتنو بت    گر نو

5

  دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران

  دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران

   آگهی مناقصه عمومی
 یک مرحله ای 24/م/1401 

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران در نظر دارد از طریق سامانه 
 تدارکات الکترونیکی دولت نسبت به واگذاری امور مربوط به حمل و بی خطر سازی 

زباله هاي عفونی ساختمان جدید الاحداث بیمارستان رازی قائمشهر و تهیه مواد اولیه، 
طبخ و توزیع غذای واحدهای تابعه به بخش غیر دولتی اقدام نماید. از متقاضیان واجد 
شرایط جهت دریافت اسناد و تحویل پیشنهاد طبق برنامه زمان بندي ذیل دعوت بعمل 

می آید. 
 مهلت دریافت اسناد :  از تاریخ 1401/08/07 لغایت 1401/08/12.

 مهلت تحویل پیشنهاد:  1401/08/22 .
 زمان گشایش پیشنهادها:  1401/08/23 .

  مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:  به شرح مندرج در اسناد مناقصه به 
صورت نقدی واریز به شماره حساب 272790485 نزد بانک رفاه یا ضمانت نامه بانکی 
معتبر که مدت اعتبار سررسید ضمانتنامه بانکی باید حداقل سه ماه پس از تاریخ یشنهاد 

قیمت باشد.
 محل دریافت اسناد و تحویل پیشنهادات:  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( 
به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  در ضمن به پیشنهاد های واصله خارج از 

درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ترتیب اثرداده نخواهد شد.
 اداره مناقصات و قراردادهای دانشگاه با شماره تلفن 33044109-011  آماده پاسخگویی 

به سؤالات می باشد. 

سیدحمیدرضا کاظمی با اشاره به اعلام استانداری تهران برای تعیین 
مکان های معین به منظور برگزاری تجمعات، بیان کرد: در مجلس دهم 
موضوع برگزاری تجمعات از سوی کمیسیون امورداخلی کشور در قالب 
طرحی دنبال شد تا مکان هایی در کلیه شهرهای کشور برای برگزاری 
تجمعات، اعتراضات صنفی و اعتراضاتی که پیرامون مسائل مختلف در 

کشور شکل می گیرد، پیش بینی شود.

وی در ادامه اظهار کرد: بر اســاس طرحی که کمیســیون امورداخلی 
مجلس دهم دنبال می کرد و با اتمام مجلس دهم، بررســی طرح نیز 
رها شــد، احزاب و جریان های سیاسی می توانستند از وزارت کشور 
درخواســت مجوز کرده و در مکان هایی خاصی تجمعاتی تحت نظر 
نیروی انتظامی برگزار کنند تا به افراد حاضر که اعتراض دارند تعرضی 

صورت نگیرد.

تعیین مکان هایی معین برای برگزاری تجمعات نیاز کشور است
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یادداشت

یادداشت

رئیس بنیاد علوم وحیانی اسراء با اشاره به 
اینکه در اصول قانون اساسی همه آنچه را که 
بشر برای سعادت خودش نیاز دارد دیده شده 
است، گفت: متأسفانه امروزه جمهوری اسلامی 
گرفتار یک استبداد در رأی و لجاجت در نظر 
شــده و عقلانیت نهفته در آن به اسارت رفته 
اســت؛ و آنچه را که امام با همه هوشمندی 
و آگاهــی به صحنه آوردند و اصرار داشــتند 
که این نظام بایــد اینگونه بماند، در حقیقت 
مختل شــده اســت. اصرار امام بر »وحدت 
و انســجام«، »حاکمیــت ارزش های الهی و 
اسلامی« و »حضور همه در صحنه« خواسته 
های اصلی امام بــود و در وصیتنامه امام هم 
درج هستند که متأسفانه امروزه کمرنگ شده 
اســت. مرتضی جوادی آملی در ادامه اظهار 
داشت« متأســفانه امروزه جمهوری اسلامی 
گرفتار یک استبداد در رأی و لجاجت در نظر 

علی مطهــری در یادداشــتی بــا عنوان 
»ریشه های حوادث اخیر« در روزنامه اعتماد 

نوشت:
به دست آوردن ریشه ها و علل حوادث اخیر 
قطعــا از تکرار آن جلوگیــری می کند. اینکه 
مردم بعد از مرگ جانســوز مهســا امینی در 
مکانی تحت مدیریت نیروی انتظامی، دست 
به اعتراض زدند کاری طبیعی و نشــانه زنده 
بودن عواطف انسانی در جامعه ایران بود و اگر 
چنین نمی کردند شایسته نکوهش بودند. اما 
اینکه این موضوع این مقدار گســترش پیدا 
کرد، ریشه های دیگری دارد و به عبارت دیگر 
این موضوع بهانه ای بود برای اینکه بخش قابل 
توجهی از مردم نارضایتی خود از وضع موجود 
را ابــراز کنند. البته از تحریکات رســانه های 
خارجی نباید غافل بود ولی مســاله این است 
که چرا اقشــاری از جامعه از جمله بخشی از 
قشر نوجوان و جوان  این مقدار تحریک پذیر 
شــده اند در حالی که قبلا این طــور نبودند. 
ریشــه های حوادث اخیر، در واقع ریشه های 
نارضایتی و دور شــدن بخش قابل توجهی از 
مردم از آرمان های انقلاب اسلامی را می توان 

در چند بند بیان کرد:
۱- به نظر مــن عامل اول، وضع اقتصادی 
مردم اســت که با جراحی اقتصادی اخیر در 
شرایط نامناســب و گرانی های سرسام آور به 
وضع اسفناکی رســیده است خصوصا که به 
دلیل ادامه تحریم ها و فقدان عزم جدی برای 
ســامان دادن به توافق برجــام امیدی هم به 
آینده وجود نــدارد. اگر وضع اقتصادی مردم 
خوب بود، اعتراض ها این مقدار گسترش پیدا 

نمی کرد.
۲- عامل دیگر احســاس عدم مشــارکت 
در مســائل حیاتی کشــور و عدم دخالت در 
سرنوشت خود است. تصمیمات مهم سیاست 
خارجی و داخلی در جاهایی غیر از مجلس از 
جمله شــوراهایی که در قانون اساسی وجود 
ندارد، گرفته می شــود. مثلا مجلس به عنوان 
نماینــده ملت نمی تواند دربــاره نوع رابطه با 
روســیه که امروز از ما به عنوان ابزار حتی در 
جنگ با اوکراین استفاده می کند یا درباره رابطه 
با امریکا تصمیم بگیرد. تازه این مجلس را هم 

به سختی می توان نماینده واقعی ملت دانست، 
چون با ردصلاحیت های گسترده و هدایت  شده 
شورای نگهبان هر دو انتخابات گذشته مجلس 
و ریاست جمهوری را نمی توان آزاد تلقی کرد. 
اگر مجلس واقعا مستقل و نماینده مردم بود 
و در همان ابتدای فوت مرحومه مهسا امینی، 
وزیر کشــور را که این حادثه در زیرمجموعه 
او اتفاق افتاده بود استیضاح و برکنار می کرد، 

اعتراضات این مقدار گسترده نمی شد. 
3- عامل دیگر، دور شدن بخشی از جامعه 
از تربیت دینی است که لاجرم با سستی اعتقاد 
آنها به آرمان های انقلاب اسلامی مرتبط است. 
روشی که در کشور ما از طرف مراجع رسمی 
و حکومتی برای تبلیغ دین به کار می رود ضد 
تبلیغ است و معمولا افراد را از دین دور و زده 
می کند. ایــن روش مطابق میل متدین ترین 
اقشار جامعه است و در آن سایر قشرها نادیده 
گرفته شــده اند و مزاج و مذاق متوسط مردم 
در نظر گرفته نشده است. مثلا از اول محرم تا 
آخر صفر یعنی به مدت دو ماه پرچم های سیاه 
در تمام میدان های شهرها افراشته می شود و 
صدا و سیما پشت سر هم عزاداری و سینه زنی 
دارد بــا کمترین تحلیلی که معــارف افراد را 
بــالا ببرد و در این مدت هیچ جشــن ازدواج 
و مراسم شــادی برگزار نمی شود. این روش، 
جامعه را افسرده و اکثر نوجوانان و جوانان را 
از دین زده و دور می کند. روش درســت این 

است که مثلا از هشــتم تا دوازدهم محرم و 
روز اربعین و سه روز آخر صفر عزاداری باشد و 
بقیه این دو ماه مانند روزهای دیگر سال باشد 
و احیانا عقد و عروسی و شادی هم برقرار باشد. 
البته افراد آزادند که در منازل و محافل خود از 
اول تا آخر صفر هر روز عزاداری کنند ولی صدا 
و سیما و سایر نهادهای حکومتی باید متوسط 

مردم را در نظر بگیرند. 
مثال دیگر برای جمود به ظواهر در تعظیم 
شعائر دینی، الزام به مقنعه برای دانش آموزان 
دختر کلاس اول و دوم دبســتان اســت، در 
حالی که ایــن الزام باید از کلاس ســوم که 
معمولا دختران به بلوغ می رســند آغاز شود. 
همین طور اگر دبیرستان دخترانه ای مشرف 
ندارد نیازی به حجاب دانش آموزان نیســت 
در حالی که گاهی اجازه نمی دهند. به تعبیر 
امیرالمومنین)ع( رخصت ها را محترم بشماریم 

و از خدا و پیغمبر جلوتر نیفتیم. 
آنچه برخی نوجوانان ما را از مسیر انقلاب 
دور و آنها را به  شــدت علیه آن تحریک پذیر 
کرده است به حســاب نیاوردن آنها از طرف 
حکومــت و مبلغان دین بوده اســت. تمرکز 
مربیان حکومتی جامعه صرفا بر قشر متدین 
و حزب اللهی بوده اســت و بسیار کمتر وارد 
گفت وگو با قشــری از نســل جدیــد که از 
نظر دیانت در حد متوســط یا ضعیف است، 
شده اند. اگر روش ما در تبلیغ دین درست بود 

اعتراضات اخیر این مقدار گسترده نمی شد. 
۴- عامل چهارم، نوع برخورد با منتقدان و 
مخالفان اســت که به سرعت تحت فشار قرار 
می گیرند و احیانا بازداشــت می شوند. نمونه 
آن بازداشــت و محاکمــه و محکومیت آقای 
تاجزاده اســت که دلیل آن جز رفتار دوستان 
نادان انقلاب نیســت. اتهام آقای تاجزاده در 
واقع انتقاد از رهبر انقلاب است. این در حالی 
اســت که خود مقام رهبری چند بار گفته اند 
ممکن اســت کسی از من انتقاد داشته باشد، 
باید بتواند حرفش را بزند. معلوم نیست کسانی 
که دســت به این بازداشت ها می زنند از کجا 
دستور می گیرند و این تناقض چگونه قابل حل 
است. اگر فضا برای انتقاد باز بود و اعتراض به 
رسمیت شمرده می شد، اعتراضات اخیر این 

مقدار گسترده نبود. 
۵- عامل دیگر ضعــف مدیریت فرهنگی 
کشور است. آنجا که باید سهل بگیریم، سخت 
می گیریم و آنجا که باید سخت بگیریم، سهل 
می گیریــم. از یک کنســرت متین که مثلا 
شعر حافظ در آن خوانده می شود، جلوگیری 
می کنیم و در مقابل مثلا همه اماکن عمومی 
و کالاها و بســته بندی ها آزادند که از اسامی 
لاتین اســتفاده کنند. در همین قضیه خانم 
مهسا امینی اگر به رفتار ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر و مصاحبه های مسوولان آن از 
دو ماه قبــل از آن توجه کنیم، می بینیم که 
چقدر بی تدبیری صورت گرفته است. در حالی 
که مردم در فشــار اقتصادی بودند، از ناحیه 
این ستاد دایم اظهارنظر شد که با بدحجابان 
چنین برخــورد می کنیم و جریمــه آنها به 
منزل شان ارسال می شود، به طوری که جامعه 
نســبت به این موضوع حساسیت پیدا کرد و 
بعد از اتفاقی که برای مهسا افتاد، منفجر شد. 
مدیریت نهادهایی مثل ســتاد امر به معروف 
باید در دســت افراد حکیم و جامعه شناس و 
روانشناس باشد و اصلا ماهیت این ستاد باید 
تربیتی و معارفی باشــد تا به چنین نقطه ای 

نرسیم. 
خلاصه کلام اینکه باید پیام اعتراضات اخیر 
را بشــنویم و حتما اصلاحاتــی در حکمرانی 

انجام دهیم. لجاجت کارساز نیست.

زنگ خطر فیلترینگ برای اقتصاد
فضــای  فیلترینــگ 
کســب  مجــازی 
و  زندگــی  کار،  و 
اقتصاد بیشــتر مردم 
مواجه  مشــکل  با  را 
کــرده اســت، علاوه 
کارهــا  و  برکســب 
شــرکت  از  خیلــی 

های استارتاپی که در سال های اخیر روی 
آن ها سرمایه گذاری شــده، نیز با مشکل 
مواجه شــده اند به نحوی که اکنون اغلب 
آن ها خصوصا اســتارتاپ های کوچک تر 
کــه در برگیرنده اشــتغال ۵۰ تا ۱۰۰ نفر 
هســتند، با مشکلات عدیده و جدی مواجه 
شــده اند و فعالیت برخی یا متوقف شده و 
برخی دیگر نیز در حال توقف است؛ معضل 
دیگری که برای آنان ایجاد شــده آن است 
کــه اغلب در حال تعدیل نیرو هســتند. به 
گفته کارشناســان فیلترینگ حداقل 3۰۰ 
هزار شــغل را در کشــور از بین برده است. 
بنابرایــن یکی از خســارت های شــاخص 
فیلترینگ، متوجه کســب و کارهایی است 
که ســال ها بر روی آن ها سرمایه گذاری 
کرده ایم و متاســفانه امروز در حال از بین 
رفتن هســتند. در این بین معیشت امروز و 
فردای این کسب و کار ها و افرادی که شغل 
و اقتصادشان بر پایه اینترنت و پلتفرم های 
مختلف بود در معــرض خطر قرار گرفته و 
خسارت های بالایی دیده اند. لذا از مسئولان 
خواســتاریم نگاهی عمیق تر و همه جانبه 
مبتنی بر توسعه پایدار به این موضوع داشته 
باشند و با در نظر گرفتن خسارات وارده به 
حوزه های اقتصاد و سیاسی کشور، خانواده 
ها، زیر ساخت ها، اســتارتاپ ها و شرکت 
های دانش بنیان، نسبت به رفع فیلترینگ 
اهتمام ورزند. یکــی از مهمترین موارد، از 
بین رفتن نظارت شــهروندان و عدم انتشار 
دیدگاهایشــان نســبت به سیاست جاری 
کشور و ناتوانی شهروندان در شفاف سازی 
در شــبکه های اجتماعی اســت. به عبارت 
دیگر استمرار این وضعیت به معنای قدرت 
زدایی از شــهروندان محسوب می شود. به 
نظر می رســد این شرایط قابل ادامه نیست 
و بهتر است مسئولان موارد ذکر شده را در 
روزهــای آتی مد نظر قرار دهند چرا که در 
حال حاضر ، شرایط اضطرار نیز وجود ندارد 
و نیازی به محدود شدن اینترنت نیست. از 
این رو لازم است اوضاع در حوزه اینترنت و 
دسترسی ساده به آن به قبل از اتفاقات مهر 
ماه برگردد. از ســوی دیگر ظاهرا در حال 
حاضــر در مورد فیلترینگ ســکوت اختیار 
شــده و احتمالا شــورای عالی امنیت ملی 
بتواند در مورد ادامه یا عدم ادامه فیلترینگ 
تصمیم مجــدد اتخاذ کند زیرا همانطور که 
عنوان شــد، شــرایط به نحوی نیست که 
اظهار کننــد اجبار به فیلترینــگ دارند، و 
باید فیلتر کنند. از این رو اساســا نیازی به 

فیلترینگ نیست. 
ایــن روزها اثرهای منفــی فیلترینگ روی 
جامعه و اقتصاد، بســیار بیشــتر از آن چه 
تصور می شــد نسبت به اثرات مثبت ظاهر 
شــده، و این موضوع برای کابــران فضای 
مجــازی و آن ها که بر این حوزه اشــراف 
دارند به طور کامل مشهود است. در نهایت 
بهتر است مســئولان با عنایت ویژه به پی 
آمدهای بســیار مخرب فیلترینگ با انجام 
تحقیــق و نگاه علمی در نخســتین فرصت 
ممکن نســبت به بازگردانــدن اینترنت به 

شرایط عادی اقدام کنند.

مراسم چهلم مهسا امینی
»از صبــح دیــروز همزمان بــا چهلمین روز 
درگذشت مهسا امینی مردم سقز و شهرهای 
اطراف در جمعیتی کــه در حالت حداکثری 
نزدیک به ۱۰ هزار نفر برآورد می شد، به سمت 
محل دفــن وی در آرامســتان آیچی حرکت 
کردند، حضور این جمعیت در مراسم از سوی 
نیروهای انتظامی حاضر در محل و معابر شهر 
با مانعی مواجه نشــد. بین جمعیت حاضر در 
آرمستان آیچی و نیروهای انتظامی حاضر در 
محل در طول برگزاری مراسم چهلم بر سر مزار 
مهسا امینی درگیری رخ نداد، جمعیت حاضر 
اغلب شعارهایی با گویش کردی سر می دادند، 
برخی از جمعیت با آمادگی درگیری به سمت 
شــهر حرکت کردنــد به نحوی کــه یکی از 
حاضران پرچم اقلیم کردستان را برافراشته بود. 
با وجود آنکه از سوی نیروهای انتظامی ممانعتی 
جهت حضور افراد بر سر مزار مهسا امینی وجود 
نداشت و جمعیت بدون درگیری در آرامستان 
آیچی حاضر شده و بازگشتند، اما پلاک های 
برخی خودروهــای حاضر در آرامســتان که 
پس از مراســم به سمت شهر حرکت کردند، 
گل مالی شده بود همچنین در بین جمعیت 
افرادی مشــاهده می شــد که چهــره خود را 
پوشانده بودند. در پایان مراسم آرامستان آیچی 
و بازگشــت جمعیت به شهر سقز، برخی افراد 
بنا داشتند به مرکز نظامی ارتش حمله کنند 
که با ممانعت جمعی از مردم حاضر در مراسم 
پراکنده شدند. تعداد محدودی از حاضران در 
چهلم مهسا امینی نیز در ابتدای شهر سقز با 
نیروهای انتظامی درگیری داشتند که پس از 
آن پراکنده شده و به حاشیه شهر رفتند. بعد 
از ظهر عمده افراد حاضر در مراسم چهلم مهسا 
امینی به خانه های خود بازگشتند، اما برخی 
همچنان در سطح شهر سقز حضور داشته به 
نحوی که این شهر در بعد از ظهر مراسم چهلم، 
فضایــی ملتهب ،اما بــدون درگیری را تجربه 
کرد. به دنبال التهابات و درگیری های پراکنده 
به وجود آمده بعد از مراســم چهلم، به جهت 
ملاحظات امنیتی اینترنت شهر سقز قطع شد.

عبدالملکی
جایگزین سعید محمد می شود؟ 

برخی منابع آگاه از احتمال انتصاب حجت الله 
عبدالملکی به سمت دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
تجاری خبر می دهند. اگر این خبر صحت داشته 
باشد، وزیر مستعفی کار دولت سیزدهم جایگزین 
سعید محمد در شورای عالی مناطق آزاد تجاری 
خواهد شد که ۱۹ مهر ۱۴۰۱ از سمتش برکنار 
شد. پیگیری ها حاکی از وجود احتمال انتصاب 
حجت الله عبدالملکی، وزیر پیشین تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی به سمت دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری است. این گمانه زنی در حالی مطرح 
می شود که سعید محمد کمتر از ۱۵ روز قبل 
از دبیــری این نهاد مهم برکنار شــده بود. نام 
حجت الله عبدالملکی هم در شــرایطی توسط 
برخی منابع آگاه به عنوان جانشین محمد مطرح 
شده که وی در اردیبهشت ۱۴۰۱ و پس از پشت 
سر گذاشتن حواشی بسیار با وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی خداحافظی کرده بود. استعفای 
عبدالملکی از سمت وزارت باعث شد تا اداره یکی 
از بزرگترین وزارتخانه های دولت حدود ۶ ماه با 

حواشی بسیاری و توسط سرپرست انجام شود.

شرایط امنیتی آرام شود می توان 
محدودیتها  را برداشت

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای 
اسلامی گفت: اگر شرایط امنیتی آرام شود می 
توان پلتفرم های دارای محدودیت را باز کرد، 
اما همزمان باید پلتفــرم های داخلی تقویت 
شــوند تا به مرور کسب و کارها به سمت آنها 
سوق پیدا کنند. علی اصغر عنابستانی گفت: 
امنیت و آرامش مســاله بسیار مهمی است و 
مادر تمام توســعه و پیشرفت هاست، بنابراین 
امیدوارم شرایط امنیتی کشور شرایط مناسبی 
باشد تا متولیان امر و شورای عالی امنیت ملی 
که به صورت مشخص این دستور محدودیت 
موقت را برای مردم صادر کرده، این محدودیت 

را بردارند و اوضاع به روال عادی برگردد.

شریف واکنش وزیر علوم به تجمعات 
وزیر علوم با بیان اینکه کلاس های دانشــگاه 
صنعتی شریف حضوری است، گفت: کلاس ها 
برای ورودی ها با توجه به شرایط خاص تا الان 
غیرحضوری بوده، اما در ادامه خود مسئولان 
دانشــگاه تصمیم گیری می کنند. محمدعلی 
زلفی گل، وزیــر علوم، تحقیقــات و فناوری 
صبح امروز در حاشــیه جلســه هیات دولت 
در باره وضعیت کلاس های دانشــگاه شریف 
گفت: کلاس های دانشــگاه صنعتی شــریف 
حضوری اســت.  وی ادامه داد: این کلاس ها 
برای ورودی ها با توجه به شرایط خاص تا الان 
غیرحضوری بوده، اما در ادامه خود مسئولان 
دانشگاه تصمیم گیری می کنند. وی با اشاره به 
مطالبات دانشجویان گفت: باید سعی کنیم در 
حد توان شرایطی را فراهم کنیم که دانشجویان 
بتوانند در پیشرفت علم و فناوری اثربخش تر از 

گذشته باشند.

آرمان امروز- ســعید شمس: » علم الهدی: 
چرا وزیــر ورزش با این خانــم ملاقات کرد 
درحالی کــه او بازهم بــدون حجاب، تنها به 
یک کلاه اکتفا کرده؟ شــما وزیر کدام دولت 
هســتید؟ دولتی که رئیــس آن نایب رئیس 
دوم مجمع فقهای مجلس خبرگان است؟«،  
»میرســلیم: قبل از ناآرامی ها، افرادی لخت 
مــادرزاد را در خیابــان دیــدم.  باید قانون 
حجاب را محترم شــمرد، وگرنه زیرآب نظام 
زده می شود« ، »حمید رسایی: »اراذلی که به  
اسم دانشجو هرروز به بهانه ای دانشگاه شریف 
را متشــنّج می کنند، دنبــال بهانه ای برای 
اخراج و در گام بعــد اقامت گرفتن در اروپا 
هستند« و ... این قبیل اظهارات رادیکال در 
شرایطی مطرح می شود که کشور به واسطه 
اعتراض بخشــی از مردم روزهای ناآرامی را 
تجربــه می کند. به همین دلیل این ســئوال 
طرح می شــود که »آنهایی که با رفتارهای 
رادیکال دیگران را متهم به اعمال ناپســند 
می کنند، چــه هدفی دارنــد و چطور باید 
کنترل شوند« سئوالی مهم در افکار عمومی 
است. چرا که کشــور بیش از هر برهه ای به 
آرامــش و تلاش برای انســجام و تعامل در 
داخل نیاز دارد و به همین دلیل کوچکترین 
تحرکی که انشــقاق آمیز باشد، به هیچ وجه 

قابل قبول نیست.
شرح این شرایط ســئوالی با این مضمون 
طــرح می کند که افراطیون باید توســط چه 

کســی یا کدام ارگان کنترل شــوند تا از این 
طریق از هزینه سازی های شان جلوگیری شود؟ 
بــا  همین رابطــه  در  »آرمان امــروز« 
سیدحسین موسوی تبریزی و صادق  کوشکی 

گفت وگو کرده است که در زیر می آید:
در  موســوی تبریزی،  سیدحســین 
گفت وگویــی کوتاه بــا »آرمان امروز« اظهار 
داشــت: این اظهارات سخیف در حالی گفته 
می شود که کشور این روزها احتیاج به زیادی 
بــه آرامش دارد و به همیــن دلیل همه باید 
مراقب اظهار و رفتارهای مان باشیم. من آقای 
میرسلیم را از قدیم الایام می شناسم و تعجب 
می کنم چرا این حرف را زده است. اصلا باید 

از ایشان پرسید، چرا چشم های تان را نبستید 
تا چیزی را که نباید ببینید، نبینید! ایشــان 
بهتر است، برود و به زندگی خودش رسیدگی 
کند و بداند، این ادبیات گره باز نمی کند که 
هیچ، مردم را بیشتر ناراحت و آزرده می کند. 
ایشــان از من نزدیک به ۱۵ ســال بزرگ تر 
اســت و واقعا سختم است، درباره اش حرفی 
بزنم. دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه قم در ادامه گفت: این حرف هایی که 
بعضی ها می زنند، نشــان از این دارد که به 
اصرار به زدن حرف هایی دارند که هیچ کس 
نمی توانــد تایید کنــد. در واقع افراطیون به 

کشور خیانت می کنند.

صادق کوشــکی  با گفتن اینکه »هر وقت 
آنهایی را که کشور را به هم ریختند، کنترل 
شــدند، امثال میرسلیم و رسایی هم کنترل 
خواهند شــد« ادامه داد: شــما چرا فقط به  
حرف های میرسلیم و رسایی حساس شده اید 
و نمی خواهیــد درباره خرابکاری های عده ای 
که بیش از یک ماه اســت همه چیز را به هم 

ریخته اند، واکنشی نشان بدهید. ژ
این فعال سیاسی اصولگرا در ادامه گفت: 
من نمی دانم چرا در کشــور کســی نیست 
جلوی وحشی گری ها را بگیرد تا کشور بیش 
از این متضرر نشود؟ عجیب است، در دانشگاه 
شریف و دانشگاه های دیگر وحشی گری بیداد 
می کند و کسی چیزی نمی گوید. انگار نه انگار 
که ســاحت محترم دانشگاه خدشه دار شده 
است. هر وقت این کارها کنترل شود، درباره 
حرف هایی که شما را حساس کرده است هم 

کنترل لازم اعمال خواهد شد.
صادق  کوشکی در پایان گفت: حرف آخر 
من این است، چرا عده ای که به اسم سلبریتی 
شناخته می شوند، اجازه سیاه نمایی دارند و با 
نوشتن پیام های تند و دعوت مردم به حضور 
در خیابان می توانند فضای کشور را به آشوب 
بکشــند؟ در پایان تاکید می کنم، عده ای در 
این یک ماه اخیر با بی خــردی به خود اجازه 
آشــوب و خرابکاری دادند و البته نمی دانند 
که نظام جمهوری اســلامی بیدی نیست که 

باید این بادها بلرزد.

اظهارات رادیکال انشقاق آمیز است
موسوی تبریزی در گفت وگو با »آرمان امروز«:

جامعه تصمیم گیری داخل اتاق بسته را 
نمی پسندد

پیام اعتراضات از نگاه  علی مطهری

مرتضی جوادی آملی:

گشتی در خبرها

تحریم ها ما را متوقف نکرده 
و نخواهد کرد

رئیس جمهــور با تاکید بر لزوم تســریع در 
عملیاتی شدن توافقات حاصل شده میان ایران 
و بلاروس اظهار داشت: برگزاری نشست های 
مشترک اقتصادی یکی از نشانه های عزم و اراده 

دو کشور برای توسعه روابط خواهد بود.
سید ابراهیم رئیسی در دیدار »ولادیمیر ماکی« 
وزیر امور خارجه بلاروس با اشاره به دیدار اخیر 
خود با رئیس جمهور این کشــور در حاشیه 
اجلاس شانگهای در سمرقند و توافقات صورت 
گرفته، تلاش برای تسریع در عملیاتی شدن 

این توافقات را ضروری دانست.
رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت های همکاری 
جمهوری اسلامی ایران با بلاروس از جمله در 
حوزه انرژی، تجهیزات و ماشین آلات سنگین، 
گفت: برگزاری نشست های مشترک اقتصادی 
یکی از نشــانه های عزم و اراده دو کشور برای 

توسعه روابط خواهد بود.
رئیسی یکی از راه های خنثی سازی تحریم ها را 
گسترش روابط کشورهای مستقل با یکدیگر 
دانســت و گفت: تحریم ها به هیچ وجه ما را 
متوقــف نکرده و نخواهد کرد. امــروز ایران از 
هر زمان دیگری قدرتمندتر اســت و افزایش 
دشمنی های آمریکا با جمهوری اسلامی نیز به 

دلیل افزایش قدرت ایران است.

شده و عقلانیت نهفته در آن 
به اســارت رفته است؛ و آنچه 
را که امام با همه هوشمندی 
و آگاهی بــه صحنه آوردند و 
اصرار داشــتند که این نظام 
باید اینگونه بماند، در حقیقت 
مختــل شــده اســت. اصرار 
امام بر »وحدت و انســجام«، 
»حاکمیت ارزش های الهی و 

اسلامی« و »حضور همه در صحنه« خواسته 
های اصلی امام بــود و در وصیتنامه امام هم 
درج هستند که متأسفانه امروزه کمرنگ شده 

اســت. او درباره مقوله حجاب 
توضیح داد: حجــاب یکی از 
ارزش هــای والای انســانی و 
دینی اســت و جامعه اسلامی 
مــا، خصوصا جامعــه بانوان 
گرامی، این معنــا را پذیرفته 
اند. اما آنچه که اتفاق می افتد، 
الزام و اجبار ناصواب توســط 
کسانی است که اهل این کار 
نیستند و احیانا هیچ گونه شناختی نسبت به 
این امر اصیل و ارزشی ندارند. جامعه اسلامی 
ما، خصوصا زنان، با حجاب مخالفتی ندارند، اما 

با این الزامات و اجبارهای ناشــیانه و نادرست 
مخالف هستند که ارزش ها را به گونه دیگری 
برای جامعه نشان می دهد. جوادی آملی در 
پایان گفت: اگر حجاب را درست طرح کنند، 
به حق صیانت، شرافت و حفاظت جامعه است. 
مردها و زنان هرگــز با این حجاب مقابله ای 
ندارند.  البته این مسأله حجاب بهانه ای شد تا 
مسائلی که مربوط به نظام هست از جمله بحث 
عدالت، آزادی و استقلال هم به میدان آمد. با 
وجود همه ابزارهایی که وجود دارد، رسانه ها 
و نمایندگان جامعه اسلامی این را نمی پذیرند 
که داخل اتاق در بســته تصمیم گرفته شود. 
اگر حق و مبنای درستی هم داشته باشد ولی 
حضور کارشناسان و نمایندگان جامعه در حل 
مسائل از اموری است که حتی فقاهت ما بر آن 
نظر دارد و »رجوع به خبره« را به عنوان یکی 

از اصول فقهی مطرح می کند.

غلامرضا  نوری
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یادداشت

آرمــان امروز: مشــاور ولادیمیر پوتین  در 
واکنش به اختلافات تاریخی روســیه و ایران 
می گویــد که در این کار بــه طور هدفمند بر 
برخی دوره های درگیری ایران و روســیه در 
تاریخ تمرکز می کننــد. اما باید درک کرد که 
تاریخ در گذشته است و تمام اشتباهاتی که در 
گذشته حاکمان کشورها مرتکب شده اند، قابل 

اصلاح است.  
»اسماعیل شــعبان اف«، مشــاور شورای 
اقوام رئیس جمهور روســیه و یکی از رهبران 
قوم تالش در این کشــور است. وی همچنین 
تحلیل گر سیاسی حوزه قفقاز و آسیای میانه 
اســت که بارها در مورد تحــرکات ضدایرانی 
جمهوری آذربایجان و تبعات آن برای امنیت 
ملی و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی هشدار 
داده اســت. پس از آغاز عملیــات ویژه ارتش 
روســیه در اوکراین، روابط روســیه و ایران به 
ســرعت در حال توسعه اســت. نظر شما در 
این باره چیست؟ امروز می توان این واقعیت را 
بیان کرد که ایران در راس مقاومت اســلامی 
و روســیه در راس مقاومت مسیحیان در برابر 

غرب و صهیونیســم جهانی قرار دارند. روابط 
ایران و روســیه نه تنها در حال توسعه است، 
بلکه به معنای کامل کلمه،  ایران و روســیه 
متحد شده اند. این نیز  طبیعی است.  زیرا این 
دو کشور دشمن مشترک آشتی ناپذیری دارند. 
بنابراین، روابط ائتلافی دو کشــور استراتژیک 
اســت. ما همیشه در گذشــته نیز تاکید می 
کردیم که اتحاد نظامی-سیاسی روسیه و ایران 
اجتناب ناپذیر است. این اتحاد معماری جدید 
امنیت استراتژیک در منطقه اوراسیا و به ویژه 
در قفقاز جنوبی را تعیین خواهد کرد. این امر 
در روســیه و خارج از این کشــور با مخالفت 
نیروهای مرتبط با صهیونیسم جهانی و غرب 
مواجه شــد. منصفانه متذکر می شوم که در 
ایران نیز نیروهای مشابه به شدت با این نوع از 

روابط ایران و روسیه مخالفت می کنند.
ما به دقت دیدگاه هایی را که این جریان های 
وابســته فکری به غرب در ایران و روســیه و 
حتی در  جمهوری آذربایجان مطرح می کنند، 
مطالعه می کنیم. آنها از طریق رسانه های روسی 
زبان در باکو سعی در آسیب رساندن به روابط 

راهبردی روســیه و ایران دارنــد و در این کار 
به طور هدفمند بــر برخی دوره های درگیری 
ایران و روسیه در تاریخ تمرکز می کنند. اما باید 
درک کرد که تاریخ در گذشــته است و تمام 
اشتباهاتی که در گذشــته حاکمان کشورها 

مرتکب شده اند، قابل اصلاح است.  
ایــران تمرینات نظامی گســترده ای را در 
نزدیکی مرز آذربایجان آغاز کرده اســت. این 
اقدام چه تاثیری بر وضعیت کل منطقه خواهد 
داشت؟ سردار حسین ســلامی، فرمانده کل 
سپاه پاســداران انقلاب اسلامی در سخنانی 
پیش از آغاز رزمایش نظامی در مرز جمهوری 
آذربایجان با اشاره به نفوذ رژیم صهیونیستی به 
کشــورهای جنوب و شمال غرب ایران گفت: 
»این البته تهدیدی برای امنیت ایران است«. 
من فکر می کنم این تهدید را نمی توان تنها با 
رزمایش از بین برد. بنابراین ایران به حاکمیت 
آذربایجــان در مورد عواقب ایــن نفوذ رژیم 

صهیونیستی هشدار داده و می دهد.
اخیــراً آیــت الله ســید علــی خامنه ای، 
رهبر معظم ایــران در توئیتر خــود به زبان 

آذربایجانی نوشت: »عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی یکی از بزرگ ترین جنایات علیه 
مسلمانان است«. این امر در آذربایجان باعث 
موج دیگری از تبلیغات ضدایرانی توسط جریان 
های ایران ستیز شد که سال هاست ادامه دارد؛ 
چرا مقامات باکو و رسانه های دولتی آن سالیان 
درازی است که مردم آذربایجان را علیه کشور 
همسایه ســوق می دهند؟ اگر مردم را برای 
جنگ احتمالی با ایران آماده نمی کنند، این 
نفرت پراکنی ضد ایران برای چیست!؟ اسرائیل 
خاک آذربایجــان را پایگاه پرش هواپیماهای 
خود و مرکز آموزش گروه های ویژه اعزامی به 
ایران می داند. ما اطلاعاتی داریم که جمهوری 
آذربایجان نیز در تلاش های اخیر برای بی ثبات 
کردن ایران دست داشته است. رسانه های باکو 
تصاویر و فیلم هــای ناآرامی ها و وقایع اخیر را 
در دشمنی آشــکار با ایران پوشش می دهند 
و حتی همواره آشکارا از تجزیه ایران حمایت 
می کنند و موضوع موهوم »آذربایجان جنوبی« 
را علــم کرده و بزرگ نمایی می کنند. بنابراین 

هشدارهای ایران به باکو کاملاً موجه است.

آرمان امــروز: به گفته »لیام فاکس«، وزیر 
دفاع پیشــین و متحد سوناک در مورد ایران، 
نخســت وزیر تازه بریتانیــا موضعی »بغایت 
تندتر« و »سرســختانه تر« از وزارت خارجه 

دوره جانسون خواهد داشت.
»ریشی سوناک« روز دوشــنبه به اولین 
نخست وزیر غیر سفید پوست بریتانیا تبدیل 
شد. ســوناک از حمایت حدود ۲۰۰ نماینده 
محافظه کار پارلمان در رقابت ســریع برای 
کســب مقام رهبــری حزب برخــوردار بود 
روندی که با استعفای »لیز تراس« در هفته 
گذشته آغاز شد. در اوایل جولای، استعفای 
او از دولــت به همراه »ســاجد جاوید« وزیر 
بهداشت وقت موجی از اســتعفاها را به راه 
انداخت که در نهایت منجر به سقوط دولت 
جانسون شد. سوناک یکی از مدعیان پیشرو 
در رقابــت رهبری حزب محافظه کار بود اما 
در برابر »لیز تراس« متحمل شکست شد. با 
این وجود، پس از آن که تراس هفته گذشته 
به کوتاه مدت ترین نخست وزیر تاریخ بریتانیا 
تبدیل شــد اکنون سوناک شــانس رهبری 

بریتانیا را دارد.
برخلاف لیــز تراس، ســوناک هرگز وزیر 
خارجه نبوده و هیچ نقــش دولتی مرتبط با 
نقش بریتانیا در خارج از کشــور از جمله در 
خاورمیانه نداشــته اســت. در ماه های اخیر، 
سوناک به طور گسترده در حمایت از اسرائیل 
از جمله بررسی موضوع انتقال سفارت بریتانیا 
بــه بیت المقدس و هم چنین در مورد توافق 
هسته ای ایران و تهدید ناشی از »اسلام گرایی 

افراطی« صحبت کرده است.

انتقال سفارت اسرائیل به بیت المقدس
در جریان مراســمی برگزار شده از سوی 
محافظه کاران دوست اسرائیل در ماه آگوست 
ســوناک گفته بود که »موردی بسیار قوی« 
برای انتقال سفارت بریتانیا از تل آویو به بیت 
المقدس و برسمیت شناختن بیت المقدس 
به عنوان پایتخت اسرائیل وجود دارد. بریتانیا 
مدتهاست که ماموریت دیپلماتیک خود را در 
تل آویو حفظ کرده است. این وضعیت حتی 
پس از آن که اســرائیل بیــت المقدس را به 

عنوان پایتخت خود اعلام کرد نیز ادامه یافته 
است. این پافشــاری بریتانیا در طول سالیان 
گذشته بخشی از یک سیاست طولانی مدت 
بوده که طبق آن لندن معتقد است وضعیت 
نهایی بیت المقدس باید پس از انجام مذاکرات 

تعیین شود.
ســوناک به نشــریه یهــودی »جوئیش 
کرونیکل« گفته بــود: »ادعای آپارتاید بودن 
اســرائیل نه تنها از نظر واقعی نادرست است 
بلکه کاملا توهین آمیز است. همانند هر کشور 
دیگری اســرائیل نیز در همــه موارد کامل و 
بی نقص نیســت. با این وجود، اســرائیل یک 
دموکراسی چند قومیتی چالاک با مطبوعات 
آزاد و حاکمیت قانون اســت. ایــن به مثابه 
چراغی درخشــان و امیدبخش در منطقه ای 
است که شــاهد وجود خودکامگی ها و افراط 

گرایی مذهبی در آن هستیم«.

استراتژی مهار پرونده هسته ای ایران
سوناک در برنامه صبحگاهی »بی بی سی« 
در ماه مارس درباره سفر جانسون به عربستان 

ســعودی گفت: »هیچ کس چشمان اش را بر 
روی نقض حقوق بشــر نمی بندد. من گمان 
می کنم منظور شما از ذکر سفر نخست وزیر 
به خاورمیانه این موضوع بود. او زمانی که آنجا 
بود موارد نقض حقوق بشر را ذکر کرد اما هم 
چنین گفتگوی بسیار سازنده ای در مورد این 
که چگونه می توانیم با متحدان مان در سرتاسر 
جهان کار کنیم تا امنیت انرژی بهتری را برای 
بریتانیا به ارمغان بیاوریم نیز داشت و این کار 

درستی است که او انجام می دهد«.
سوناک اعلام کرده که قصد دارد با افرادی 
که »بریتانیا را بدنام می کنند« به عنوان عناصر 
»افراطی« برخورد کند تا از این طریق برنامه 
بحث برانگیز خود برای مبارزه با تروریســم را 
مطرح کند. سوناک در ماه ژوئیه اظهار داشت 
که »هر کاری که لازم باشد« انجام خواهد داد 
تا طرح به شدت مورد انتقاد قرار گرفته دولت 
بریتانیا برای اخراج پناهجویان و فرســتادن 
آنان به رواندا را در ســطحی گسترده و جامع 
اجرا کند. او گفته قصد دارد شــرایط اعطای 

پناهندگی در بریتانیا را دشوارتر سازد.

نزدیکی به »شرق« 
و دوری از »غرب«

به طور کلی، سیاست 
خارجی ایران صرفنظر 
از این که چه کســی 
رهبری  را  حکومــت 
زیادی  تا حد  می کند 
تحــت تاثیــر مقــام 
عالی رهبــری و یاران 
بوده  ایشــان  نزدیک 

است. بنابراین، سیاســت خارجی دولت های 
مختلف ایران نســبت به استراتژی کلان کلی 
ایران اهمیت کمتری دارد و سیاست های »نگاه 
به غرب« دولت های قبلی ایران تنها تا حدی 
تحمل شده بود که با رویکرد حاکمیت منافات 
نداشته باشــد. به همین دلیل اجازه داده شد 
که مذاکرات با آمریکا تنها موضوع هســته ای 
را پوشــش دهد در حالی که رقابت به ســایر 
حوزه ها کشــیده شــد. )البته دلیل دیگر این 
امر آن است که ایران مایل نیست پایه قدرت 
بازدارندگی از جمله برنامه موشکی و نیرو های 
نیابتی خود را محدود کند(. با این وجود، ایران 
به منظور ایجاد بلوک در برابر آمریکا و گسترش 
عمق استراتژیک آن با پیگیری روابط با روسیه، 
چین و آمریــکای لاتین در نظر دارد »نگاه به 
شــرق« داشته باشــد. با این وجود، سیاست 
»نگاه به شرق« رئیسی پیش تر پس از پیروزی 
انقلاب ۱۹۷۹ ایران و به ویژه در دوران ریاست 
جمهوری »محمود احمدی نژاد« دنبال شده 
بود. نگاه به شرق هسته اصلی ویژگی انقلابی، 
اسلام گرای سیاسی و جهان سومی ایران است.

بنابرایــن، به عنــوان مبنایی برای سیاســت 
خارجی ایران عمل کرده است. در واقع، علیرغم 
اینکه شعار انقلاب ایران »نه شرقی، نه غربی« 
بود حکومت انقلابی ایران در مخالفت صریح 
با غرب شــکل گرفت در حالی که هیچ تضاد 
اساســی ای با شرق نداشت. بنابراین، سیاست 
»نگاه به شرق« ایران هویت و ساختار انقلابی 
خود را از زمان تاســیس آن در ســال ۱۹۷۹ 
با ارزش ها، هنجار هــا و نهاد های نظم جهانی 
لیبرال مخالفت نموده تثبیت کرده اســت. از 
آن زمان به این ســو، جمهوری اسلامی ایران 
برای دســتیابی به نوعی همکاری راهبردی با 
قدرت های رقیب امریکا به ویژه روسیه و چین 
برای پیشبرد سیاست خارجی تقابلی با غرب 
به ویژه آمریکا تلاش کرده است. دولت رئیسی 
به منظور تاکید بر سیاســت »نگاه به شرق« 
خود به دنبال گسترش روابطش با کشورهای 
منطقه آمریکای لاتین، دریای کارائیب، آسیا و 
اقیانوســیه )با تاکید بر چین( و روسیه با آغاز 
تلاشی جدی برای تبدیل شدن به عضو دائم 
سازمان همکاری شانگهای بوده است. علاوه بر 
این، دستیابی به توافق نامه همکاری بلندمدت 
با روسیه و عضویت دائمی در اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا نیز در دستور کار رئیسی قرار دارد. با 
این وجود، این رویکرد تنها به سیاست خارجی 
مربوط نمی شــود. تقویت سیاســت »نگاه به 
شرق« توسط دولت رئیسی ریشه عمیقی در 
پایگاه اجتماعی و ایدئولوژیک حامیان او دارد. 
طبقات متوســط شــهری که مکررا از »نگاه 
به غرب« و سیاســت خارجــی متعادل ایران 
حمایــت کرده اند در انتخابات اخیر ریاســت 
جمهوری که به پیروزی رئیســی انجامید به 
طرز محسوسی غایب بودند. در نتیجه، رویکرد 
سیاست خارجی شرق محور رئیسی احتمالا 
موقعیت کسانی را در ساختار قدرت ایران که 
مرتبا بر اهمیت نزدیکی به غرب تأکید کرده اند 
تضعیف می کند و در نتیجه، محافظه کاران در 
نظام سیاسی ایران و حامیان آنان را در سطح 
جامعه تقویت می کند. حذف تدریجی اصلاح 
طلبان از ساختار قدرت ایران، فرسایش طبقه 
متوسط ایران، و کنترل فزاینده نهادی خاص 
بــر اهرم های مختلف قدرت در ایران منجر به 
جدایی گســترده تر ایران از غرب شده است. 
در عوض، تهران اکنون در حال تنظیم مجدد 

رابطه با شرق و دولت های اقتدارگرا است.

هشدار به اروپا 
و دعوت از اوکراین

آرمان امروز: حسین امیرعبداللهیان ظهر 
روز گذشته در نشســت خبری مشترک با 
وزیر خارجه بلاروس با اشاره به اقدام ایران 
در اعمــال تحریم علیه چند نهاد و شــهر 
در اتحادیــه اروپا اظهار کرد: در پاســخ به 
اقدام غیر ســازنده اتحادیــه اروپا در اعمال 
تحریم علیه ایران، امروز لیســت جدیدی از 
تحریم های وزارت خارجه علیه هشــت نهاد 
و ۱۲ شــخص در چارچوب اتحادیه اروپا را 
منتشر کردیم. این هشت نهاد و ۱۲ شخص 
در وقایــع اخیری که در ایران رخ داد اقدام 
به حمایت و تشــویق ترور، افراطی گری و 
خشونت کرده بودند و از نظر ما جزو مصادیق 
تعریف تروریست محســوب می شوند و در 
همان چارچوب با آنها برخورد می شــود. در 
همین جا به اتحادیه اروپا هشــدار و آنها را 
به این موضوع توجه می دهیم که مسیر غیر 
سازنده، تکراری و شکست خورده سال های 
قبل را ادامه ندهند. برای ما کاملا روشــن 
اســت که رهبران چند کشــور محدود در 
اتحادیــه اروپا نگاه های افراطی و شــتابزده 
نســبت به تحولات منطقه ای و بین المللی 
دارنــد و بخش بزرگــی از اتحادیه اروپا در 

مسیر عقلانیت حرکت می کند.
وزیــر خارجــه در بخــش دیگــری از 
صحبت های خود در این نشست مطبوعاتی 
افزود: اتهامات بی اساس برخی از کشورها در 
مورد استفاده روسیه از پهپادهای ایرانی در 
جنــگ علیه اوکراین را نیز قویا رد می کنیم 
و مقامات اوکراین را دعوت می کنیم که در 
یک نشســت دو جانبه در سطح متخصصی 
فنی ایران و اوکراین حضور پیدا کنند و هر 
ســندی را که در این خصــوص در اختیار 
دارنــد، ارائه کنند. موضع مــا همانطور که 
پیش از این گفته ایم عدم تسلیح طرفین در 
این جنگ است و ما مخالف جنگ هستیم.

نیوزلند: دو شهروند 
بازداشت شده نیوزلندی ایران را 

ترک کردند
آرمــان امروز: دولــت نیوزلند اعلام کرد 
که دو شــهروند این کشور که ادعا می شود 
حدود چهار ماه در ایران زندانی بودند، ایران 

را ترک کرده اند.
مقامات نیوزلندی گفته اند، تافر ریچ وایت 
و بریجیت تاک وری،  دو شهروند این کشور 
که گفته می شــود از اینفلوئنسرهای فضای 
مجازی بوده  و حدود چهار ماه پیش پس از 
ورود به ایران مفقود شــده بودند، توانستند 
ایران را ترک کنند. گفته می شــود این زوج 
اینفلوئنســرهای شــبکه های  از  نیوزلندی 
اجتماعی بودند که تصاویر سفرهایشــان را 
در صفحه اینستاگرامشان منتشر می کردند. 
جاســیندا آردن، نخســت وزیر نیوزلند روز 
چهارشــنبه اظهار داشــت کــه دولت این 
کشــور چندین ماه »سخت در تلاش بود« 
تا از خروج امن ایــن زوج اطمینان حاصل 
کنــد. نــه نخســت وزیر و نــه وزارت امور 
خارجــه نیوزلند جزئیات بیشــتری درباره 
این زوج بازداشــت شــده در ایــران و این 
که کجا نگهداری می شــدند، ارائه نکردند. 
توصیه هایش  روز چهارشنبه  نیوزلند  دولت 
درباره ســفر به ایران را بروزرسانی کرده و 
از شــهروندانش خواست در حال حاضر آن 
را ترک کنند. دولت این کشــور، همچنین 
در اظهاراتــی مداخله جویانه درباره اتفاقات 
ایران از مقامات ایران خواست در مواجهه با 

اعتراضات با خویشتن داری عمل کند.

اعمال تحریم های بیشتر علیه 
ایران توسط بایدن

آرمــان امروز: پایــگاه خبــری پولتیکو 
گــزارش داد کــه رئیس جمهــوری آمریکا 
تصمیم دارد طی روزهای آینده تحریم های 

بیشتری علیه ایران اعمال کند.
پایــگاه خبری پولتیکو گــزارش داد که 
»جو بایدن« رئیس جمهوری آمریکا تصمیم 
دارد طی روزهای آینده تحریم های بیشتری 
علیه ایران اعمال کند. این پایگاه خبری به 
نقل از شــش منبع آشــنا بــه این موضوع 
اعلام کرد که دولت بایدن در صدد اســت 
طی روزهای آینده و در پی ادامه ناآرامی ها 
در ایران، از تحریم های بیشــتری علیه این 
کشور رونمایی کند. این تحریم ها قرار است 
فرماندهــان میانی پلیس ایران را هدف قرار 
دهــد. رئیس جمهوری آمریکا بدون اشــاره 
به جزئیات بیشــتر، گفت که تصمیم دارد 
»هزینه های بیشتری« را بر حاکمیت ایران 

تحمیل کند.

آرمان امروز، گروه دیپلماسی: دولت آلمان 
در ادامه رویکرد این روزهای خود که همواره 
به مسائل حوزه حقق بشــری ایران واکنش 
نشان می دهد روز گذشته در بیاینیه ای اعلام 
کرد که در روابطش با جمهوری اسلامی ایران 

بازنگری می کند.
»آنالنا بائربوک« وزیر امور خارجه آلمان در 
بیانیه ای که در حساب رسمی توئیتری وزارت 
امور خارجه این کشــور منتشر شد به پایین 
بودن سطح روابط دوجانبه میان دو کشور در 
سال های اخیر اشاره و با تکرار اتهامات حقوق 
بشری ادعا کرد، »اوضاع نمی تواند مانند سابق 
ادامه یابد، بنابراین ما رابطه خود را با شرایط 

تطبیق می دهیم.«
او در همین رابطه ادامه می دهد: ما در حال 
آماده سازی تحریم های بیشتر حقوق بشری از 
سوی اتحادیه اروپا و بررسی فهرست اعضای 
خانواده افراد مسئول هستیم. در سطح ملی، 
ویزا را برای دارندگان پاسپورت رسمی محدود 
و مقررات ورود را برای اعضای سازمان هایی که 
در فهرست تحریم های اتحادیه اروپا قرار دارند 

تشدید خواهیم کرد.
وزیر امور خارجه آلمان در ادامه این بیانیه 
با اشــاره به جلســه پیش رو در سازمان ملل 
اضافه می کند: ما برای یک جلسه ویژه شورای 
حقوق بشر سازمان ملل متحد فشار می آوریم 
و از ســازمان های غیردولتی کــه در زمینه 
مستندسازی جنایات فعالیت دارند، حمایت 

خواهیم کرد.
»آنالنا بائربوک« بر اســاس بیانیه یادشده 
ادعــا کرد که در حال تعلیــق گفت وگوهای 
دوجانبه میان کشور است و »معدود ابزارهای 
باقی مانده در روابط تجــاری و مالی را مورد 
بازنگری قــرار می دهیــم. همچنین حضور 
موسســات فرهنگی فعال آلمــان در ایران را 

کاهش خواهیم داد.«
اتحادیه اروپا و سه کشور انگلیس، آلمان و 
فرانســه اخیرا به بهانه مسائل حقوق بشری و 
ادعای در رابطه با مشــارکت ایران در جنگ 
اوکراین تحریم های جدیدی را وضع کرده اند 

که با پاسخ متقابل ایران روبرو شده است.
حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
کشورمان روز گذشــته در حالی که میزبان 
همتای بلاروسی خود بود در سخنانی پیرامون 

مسیر غیر سازنده، تکراری و شکست خورده 
اروپایی ها هشدار داد و گفت: برای ما مشخص 
است که چند رهبر اروپا نگاه شکست خورده 

نسبت به تحولات دارند.
او همچنین با اشــاره به لیست تحریم های 
ایــران علیه اروپایی ها گفت: ما در پاســخ به 
اقدام غیرسازنده اروپا امروز لیست جدیدی از 
تحریم های جمهوری اســلامی علیه ۸ نهاد و 
۱۲ شخص مربوط به اتحادیه اروپا را منتشر 

کردیم.
 این اشــخاص و نهادها اقدام به حمایت و 
تشویق به ترور، افراط گرایی، و خشونت کرده 
بودند کــه از نظر ما این اماکن و اشــخاص 
مصادیق تروریســم تعریف می شــوند و در 
این چارچوب با آنها برخورد خواهد شــد. به 
طرف های اروپایی هشــدار می دهم که مسیر 
غیرسازنده تکراری و شکست خورده سال های 

قبل را ادامه ندهند.
وی همچنین در توئیتی خاطر نشان کرد 
که طرف های اروپایی »با اشــتباه محاسباتی، 
طی اقدامی غیرسازنده که مبتنی بر انبوهی 
از اطلاعــاتِ غلط بود، دوباره بــه ابزار نخ نما 
و بی اثر تحریم علیه ایرانیان متوســل شــد. 
اغتشاش و تخریب اموال عمومی در هیچ جای 
جهان تحمل نمی شود و ایران نیز از این قاعده 

مستثنی نیست.«

آلمان پرچمدار مخالفت با ایران است
»مهدی مطهرنیا«، تحلیگر مسایل ایران و 
اروپا در پاســخ به اینکه باتوجه به روندی که 
آلمان در پیش گرفته است آینده روابط ایران 
با این کشور چه سرنوشتی را پیدا می کند به 
خبرنــگار »آرمان امروز« می گوید: »آلمان در 
کنار »انگلیس« و »فرانســه« جزو کشورهای 
کلاسیک اروپا محســوب می شود ولی با این 
تفاوت که همواره ســعی می کنــد خود را از 
پازلی که آمریکا می سازد جدا کند. در همین 
روند باید بگوییم که آلمان از معدود کشورهایی 
اســت که نگاه به شرق را جدی تر از سایر هم 
قاره ای هایش دنبال می کند. از منظر تاریخی 
هم باید بگوییم که این کشور همواره به دنبال 
رهایی از سیاســت های آمریکا بوده است و با 
این شرایط خود را به عنوان یکی از کشورهای 
متسقل و البته قدرتمند اروپایی تثبیت کرده 
اســت ولی حالا می بینیم نقش جدیدی را بر 

علیه ایران بر عهده گرفته است.«
این تحلیلگر مســایل بین الملل با اشاره به 
فضــای غبار آلود بین ایران و آلمان که بعد از 
ناآرامی های داخلی ایران تشــدید شده است 
ادامه می دهــد: »حالا این کشــور قدرتمند 
که البته نگاه به شــرق دارد در حال بســیج 
کشــورهای اروپایی بر علیه ایران است. توجه 
داشته باشید که اگر آلمان به فشارهای خود 

بر علیه ایران ادامه دهد بی شــک کشورهایی 
مانند »انگلستان«، »سوئد«، »فرانسه« و حتی 
»سوییس« که همواره خود را از اختلافات بین 
کشــورهای دور می کند، به این اتحاد اضافه 
خواهند شــد.  حالا آلمان به نوعی پیشــتاز 
مخالفت اروپا با ایران اســت که پیش از این 
انگلســتان چنین نقشــی را بر عهده داشت 
و حالا بعد از دهه ها مســئولیت این بســیج 
همگانــی را آلمان پذیرفته اســت. در مورد 
این بسیج کشورهای اروپایی برعلیه ایران دو 
تئوری جدی وجود دارد. یا کشورهای اروپایی 
به آلمان پیشنهاد رهبری این ائتلاف را داده اند 
تا پشت سر او حرکت کنند و یا اینکه آلمان به 
صورت شخصی این حرکت را آغاز کرده است 
تا در ادامه دیگر کشورها به او ملحق شوند. در 
هر دو صورت باید بگوییم که این تئوری ها یک 

هدف را دنبال می کنند.«
مطهرنیــا در پاســخ به این ســوال که با 
اختلافــات به وجود آمده چه بر ســر برجام 
خواهــد آمد، می گوید: »با توجه به گفته های 
طرف های آمریکایی و ایرانی باید بگوییم که 
نیاز اســت موضوع برجام را تمام شده بدانیم. 
زیرا حالا زمزمه هایی در مورد برکناری »رابرت 
مالی«، نماینده ویژه ایالات متحده در موضوع 
ایران به دلیل واکنشش به ناآرامی های ایران به 
گوش می رسد. با توجه به این پیام ها و آینده 
نامعلوم انتخابات کنگره آمریکا به نظر می آید 
که حرف زدن در مــورد آینده برجام جوک 
سیاسی باشد. همچنین با توجه به ناآرامی های 
اخیر ایران و زمینه هایی که باعث شده پرونده 
حقوق بشــری به جای پرونده هســته ای و 
مروبط به برجام روی میز جوامع جهانی قرار 
بگیرد. این توافق دیگر برای آمریکا مهم نیست 
و می تواند موجب دریافت پاسخ منفی از سوی 
افکار عمومی این کشــور شود. لذا نمی توانیم 
این معنا را نادیده بگیریم و در این مسیر آنچه 
ایران می گوید، را بدون تائید کاخ سفید پذیرا 
باشیم. ممکن است بخشی از این معنا توسط 
برخی کشورهای واســطه مدنظر قرار گرفته 
باشــد و به علت عدم ارتباط ایران و آمریکا، 
برخی کشورهای اروپایی خواهان از سرگیری 
مذاکرات باشند و البته این در حالی است که 
کشورهای واســطه نیز چنین خبری را تائید 

نکرده اند.«

مشاور پوتین: اشتباهات تاریخی روسیه علیه ایران قابل اصلاح است

رویکرد تند نخست وزیر بریتانیا در قبال ایران

رمزگشایی از پشت پرده تشدید تحرکات آلمان علیه ایران
»آرمان امروز« گزارش می دهد: گشتی در خبرها

خبر

ایران برخی نهادها و اشخاص 
اتحادیه اروپا را تحریم کرد

 وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
وفق مصوبات مراجع ذیربــط و در چارچوب 
قواعد مرتبط و سازوکارهای تحریمی مربوطه 
و به عنوان عمل متقابل، نهادها و اشــخاص 
زیــر در حوزه اتحادیه اروپا را به دلیل اقدامات 
عامدانه آنان در حمایت از تروریســم و گروه 
های تروریستی، ترویج و تحریک به تروریسم و 
خشونت و نفرت پراکنی که موجب اغتشاش، 
خشونت، اقدامات تروریستی و نقض حقوق بشر 
علیه ملت ایران گردیده، تحت تحریم قرار می 
دهد: نهادهای زیر تحت تحریم قرار می گیرند: 
گروه به اصطلاح دوســتان ایران آزاد، کمیته 
بین المللی جستجوی عدالت ،شبکه دویچه وله 
فارسی آلمان، شبکه ار اف ای فارسی فرانسه، 
لیگ بین المللی ضد نژادپرستی و یهود ستیزی 
فرانسه، شرکت کارل کولآلمان، تحویل دهنده 
سلاح شیمیایی به رژیم صدام حسین؛ شرکت 
راین بایــرن فاهرزگبائو آلمان، تحویل دهنده 

گازهای شیمیایی به رژیم صدام حسین و ...

جواد حیران نیا
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بنگاه هاخبر

آرمان امروز: فرشــاد مومنــی اقتصاددان 
نهادگرا که همــواره در مقام منتقد دولت ها، 
سیاست های اقتصادی را زیر ذره بین نقد برده 
است این روزها بیش از گذشته درباره عواقب 
اقدامات نادرست اقتصادی به سیاست گذاران 
هشــدار می دهد. فرشــاد مومنی در نشست 
»ارزیابی تحولات اخیر کشــور و ریشــه های 
اقتصادی آن« با بیان اینکه در این جلسه قصد 
داریم با دریچه علم به نحوه مواجهه با اتفاقات 
اخیر نگاه کنیم، اظهار داشت: نگران این هستیم 
که برخوردهای عصبی و انفعالی به هزینه های 
تحمیل شده مردم و جامعه اضافه کنند و بدون 
اینکه دســتاوردی داشته باشــند چشم انداز 
نگران کننده تری را ایجاد کنند. وی با اشاره به 
بررسی اعتراضات و تحولات اخیر کشور با نگاه 
اقتصادی گفت: تفکیک وجوه اقتصادی و غیر 
اقتصادی حیات جمعی یک تفکیک اعتباری 
و قراردادی اســت و حکومت گــران باید آگاه 
باشند وقتی که بحران اقتصادی و سیاسی رخ 
می دهند همزمان دچار بحران های اقتصادی، 

بین المللی و فرهنگی هم می شویم.

این کارشناس اقتصادی ادامه داد: دسترسی 
به داده های اقتصادی به وضوح نشان می دهند 
که با بحران های ناشــی از فساد و ناکارآمدی 
تصمیم گیران و سیاست گذاران اقتصادی مواجه 
هستیم  و وقتی این بحران های سیاستگذاری 
را مورد بررسی قرار می دهیم، می بینیم که در 
سه دهه گذشته تصمیمات اقتصادی با شکست 
روبرو شدند و نکته تکان دهنده این است که در 
هر زمینه ای که تصمیم گیران و سیاستگذاران 
پرداخت بیشتری داشتند شکست خوردگی و 
فســاد آفرینی در آن حوزه بیشتر بوده است. 
مومنــی افــزود: حکومت گران بایــد به این 
موضوع توجه داشــته باشند خود شکن آیینه 
شکستن خطاست و اعتراضات امروز آیینه ای 
از نارضایتی هــا، بی کفایتی ها و فسادهاســت 
و می بینیم که هــر یک از این موضوعاتی که 
سیاســتگذار با شدت به آن ورود کرده فاجعه 
آمیزتر بوده است. وی گفت: باید در این آیینه 
خــود را بینند و اصلاح کنند وگرنه شــرایط 
بدتری پیش رو است. بخش اعظم فرودستان 
و دهک های با درآمد متوسط به زیر خط فقر 

رفتند و مطالبات مردم به رســمیت شناختن 
آنها اســت، مردم مطالبات به حق مشارکت 
دارند که این مطالبات حق مســلم شهروندی 
است. این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه 
در درون ســاختار قــدرت بــا حــذف افراد 
شایســته برای دستیابی به حکومت یکپارچه 
حق شهروندی را به اجرا نرساندند، ادامه داد: 
پشت کردن به عدالت اجتماعی و ساقط کردن 
دهک های درآمد متوسط و تحمیل مشارکت 
زدایی، ریشه های اصلی اندیشه ای و نهادی این 
بحران اســت و تا زمانی که ریشه آن اصلاح و 
از بیــن نرود اعتراضات باقی می مانند. مومنی 
افزود: در یک ربع قرن گذشته دهک متوسط 
و فرودستان به رسمیت شناخته نشدند و در 
نتیجه آرام آرام و به تدریج پدیده به رسمیت 
نشناختن کسانی که این جمعیت را به رسمیت 
نمی شناســد ایجاد شــد که این روند به نفع 
هیچ کسی نیســت. این کارشناس اقتصادی 
تاکید کرد: حکومت گران کسانی را که به آنها 
می گویند تمکین به مطالبات مردمی نشــان 
ضعف است دوست خود ندانند و بدانند که هر 

حکومتی که به مردم خود پشت کرد ناچار در 
ادامه راه، مسیر بیگانگان را پیموده است.

وی گفت: طی ده سال گذشته که تحریم های 
ظالمانه علیه ایران از سوی آمریکا و همپیمانان 
از حد خارج شــد دیدیدم که در اسناد رسمی 
که منتشر شد صراحتا اعلام کردند که غالب 
هدف از این تحریم ها براندازی حکومت ایران 
بوده است. حال اگر حکومتگران به توصیه های 
کارشناسان کشور گوش نمی کنند حداقل به 
شــیوه لقمان حکیم به اســنادی که از سوی 
آمریکا منتشر شده توجه داشته باشند که این 
موضوع به فسفر با کیفیت بالایی هم نیاز ندارد 
و هر مسیری که تحریم کنندگان از طریق آن 
پروژه براندازی را دنبال می کند حکومت گران 

وارد آن نشوند.
مومنی افــزود: یکــی از مهمترین اهداف 
تحریم ها سرخوردگی جوانان از طریق تحمیل 
سیاست های اشتغال زدا و تورم زا بوده است و در 
حالی که حکومت گران ده ها خط قرمز تعریف 
کردند، خوب اســت که یکی از خط قرمزهای 
آنها هم سیاست های اشتغال زدا و تورم  زا باشد.

آرمان امــروز: روایت های آماری از تجارت 
خارجی ایران در ۴ماهه سال ۱۴۰۱ حکایت 
از تغییــرات قابل توجهــی در این بخش از 
تجارت ایران دارد، به خصوص اینکه در حوزه 
واردات، تغییــر در ترکیــب کالاهای وارداتی 
کاملا مشــهود بوده و کالاهای مصرفی، سهم 
غالــب واردات ایران را به خود اختصاص داده 
اســت. موضوعی که احتمالا با توجه به اینکه 
بخش غالب کالاهای مصرفی تولید را کالاهای 
واسطخ ای تشکیل می دهند می تواند تولید 

را تحت الشعاع قرار دهد .
آمارهای تجارت خارجی ایران به خصوص 
در بخــش واردات، حرف هــای زیادی برای 
گفتن دارد؛ از تغییر در ترکیب واردات گرفته تا 
کاهش علاقمندی به واردات کالاهای واسطه 
تولید و یا شــاید هم سیاست های ارزی که 
تخصیص ارز را به بخش تولید سختگیرانه تر 
از قبل کرده اســت. از زمان روی کار آمدن 
های صنعتی  دولت سیزدهم سیاستگذاری 
چندان شــایان توجهی هیچگاه از ســوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام نشــده 
و بیشــترین مانور این وزارتخانــه در کنار 
کارهــای عادی و روزمــره ای که انجام می 
دهد، موضوع ســاماندهی بازار خودرو است 
کــه در این فقره هم، هنوز موفقیت چندانی 

حاصل نشده است.
حالا روایت های آماری که اتفاقا خود این 
وزارتخانه از کارنامه کاری خود منتشر کرده، 
همین را نشان می دهد که سیاستگذاری ها، 
صنعت و معدن کشور را روی ریل درستی قرار 

نداده است؛ به نحوی که در ۴ماهه ابتدای سال 
جاری علیرغم اینکه دولت معتقد است اوضاع 
ارزی بهتر شــده، اما واردات کالاهای واسطه 
ای تولید نســبت به مدت مشــابه سال قبل 

۱۷.۱درصد کاهش داشته است.
در واقع، آمارهای منتشــر شــده از سوی 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت نشــان می 
دهد که در ۴ ماهه ابتدای سال جاری واردات 
کالاهای واسطه تولید ۱۷.۱ درصد کم شده و 
در مقابل، سهم کالاهای مصرفی ۴۶.۲ درصد 
رشد کرده است. البته در این شرایط کنونی و 
به جهت تامین امنیت غذایی موضوع افزایش 

کالاهای مصرفی که بیشترین سهم آن مرتبط 
با کالاهای اساسی است نگران کننده نیست؛ 
هــر چند باید دید که ســهم کالاهای غیر از 
کالاهای اساســی در حــوزه واردات کالاهای 
مصرفی به چه نحوی اســت که متاســفانه 
جزئیات آمار تجارت خارجی از سوی گمرک با 

شفافیت اعلام نمی شود.
در ایــن میان آمارها نشــان می دهند که 
سهم کالاهای ســرمایه ای نیز با رشد بالایی 
برخــوردار بوده و بر اســاس همین آمارهای 
منتشر شده از سوی وزارت صمت، رشد 3۵.۶ 
درصدی را تجربه کرده است. به نحوی که در 

۴ ماهه ابتدای ســال جاری نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل، به لحاظ وزنی 3۵.۶ و به 
لحاظ ارزشــی 3۹.۱ درصد رشد را در واردات 

کالاهای سرمایه ای داشته ایم.
همچنین در این مدت ۲3۶ هزار تن کالای 
سرمایه ای به ارزش ۲ میلیارد و ۴3۵ میلیون 
دلار، یــک میلیون و ۲۱۱ هــزار تن کالای 
مصرفی به ارزش ۲ میلیارد ۸۹۴ میلیون دلار 
و ۹ میلیــون و ۷۱۲ هزار تن کالای واســطه 
ای بــه ارزش ۱۱ میلیارد و ۹۰۲ میلیون دلار 
وارد کشــور شده است که در بخش کالاهای 
واســطه ای به ترتیب کاهش ۱۷.۱ درصدی 
وزنی و رشد ۱3.۷ درصدی ارزشی و در بخش 
کالاهای مصرفی ۴۶.۲ درصد رشــد وزنی و 

۱3.۹ درصد رشد ارزشی رخ داده است.
در عین حال، واردات گندم نیز ۴۰ درصد 
رشــد را در ۴ ماهه ابتدای سال جاری تجربه 
کرده که به لحاظ ارزشــی نیز با رشــد ۲۲۱ 
درصدی مواجه بوده که نشــان از گران شدن 
نرخ کالاهای اساسی در دنیا به دلیل مناقشات 

روسیه و اوکراین دارد.
همچنین در ۴ ماهه ابتدای ســال جاری 
نیز نسبت به مدت مشــابه سال قبل واردات 
دانه های روغنی اعم از کلزا، ســویا، گلرنگ و 
آفتابگردان نیز با کاهش وزنی ۲۱.۸ درصدی 
مواجه بوده است، هر چند که به لحاظ ارزشی 
واردات این اقلام نیز رشــد ۴3.۲ درصدی را 
تجربه کرده اســت که باز هم این موضوع به 
نظر می رسد به دلیل گرانی قیمت کالاهای 

اساسی و غذا در دنیا باشد.

اقدامات شرکت »ومعادن« 
در غرب کشور

آرمان امروز: شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن 
و فلزات یکی از بزرگترین شرکت های سرمایه 
گذاری در ایران اســت که بیش از ربع قرن در 
عرصه توسعه بخش معدن کشور حضور جدی 
داشته است .این مجموعه یک هلدینگ توسعه 
محور با هدف ارتقاء معدن و صنایع معدنی در 
کشور به شــمار می رود. امین صفری، معاون 
توسعه معادن و صنایع معدنی شرکت سرمایه 
گذاری توسعه معادن و فلزات اظهار کرد:  این 
شرکت در روند توسعه فعالیت های خود از ابتدا 
دو کار اصلی را به صورت جدی و فارغ از کارهای 
روتین همیشگی دنبال کرده است. یکی توسعه 
صنایع معدنی غرب کشــور و دیگری توسعه 
معادن و صنایع معدنی در شرق و جنوب شرق 
کشور. وی افزود: در توسعه غرب کشور، شرکت 
صبانور به عنوان بزرگترین شرکت سنگ آهنی 
غرب کشور فعال است که ۱ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تن تولید کنسانتره و ۵۵۰ هزار تن تولید گندله 
دارد. با توجه به پتانسیل صبانور پیش بینی ما 
افزایش قابل توجه ظرفیت تولید کنسانتره بوده 
و هست و البته شرکت یادشده نسبت به سایر 
شرکت های سنگ آهنی در دوران طلایی سنگ 
آهن، آن طور که باید رشد نکرده است. معاون 
توسعه معادن و صنایع معدنی شرکت سرمایه 
گذاری توسعه معادن و فلزات ادامه داد: اما در یک 
سال اخیر اتفاقات قابل توجهی در منطقه غرب 
پیش آمد. اکتشافات در آن منطقه را به طور ویژه 
پیگیری کردیم چرا که تمام توسعه های بعدی 
زنجیره به اکتشاف و ذخایر وابسته است و ما به 
طور گسترده کل اکتشافات صبانور را که شامل 
چندین معدن بزرگ است به طور کامل تحت 
پوشش طرح اکتشاف قرار داده و ژئوفیزیک کل 
مناطق را انجــام داده و در حال حاضر در حال 
حفاری هســتیم و مجموع این فعالیتها منجر 
به افزایش چند برابری ذخایر این منطقه شد. 
صفری بیان کرد: به پشــتوانه این ذخایر، طرح 
جدیدی برای توسعه کنسانتره تعریف شد که 
ظرفیت تولیــد از یک میلیون و۶۰۰ هزار به ۵ 
میلیون تن برسد. اجرای طرح های این چنینی 
هم از نظر تامین مالــی و هم از نظر مدیریت 
پروژه و تامین تجهیزات ســختی هایی دارد اما 
خوشــبختانه راه اندازی شده است. وی گفت: 
مطالعات طرح ۲ میلیون تنی تولید کنسانتره 
در منطقــه گلالی، آغاز و مشــاور آن انتخاب 
شــده و به زودی آگهی مناقصه پیمانکاری آن 
منتشر می شود که با اجرای این پروژه، ظرفیت 
۱ میلیون و ۶۰۰ هزار تن کنســانتره فعلی ما 
بــه 3 میلیون و ۶۰۰ هزار تن افزایش می یابد. 
معاون توســعه معادن و صنایع معدنی شرکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات تصریح 
کرد: دو طرح دیگر در باباعلی همدان و شهرک 
کردستان، هر یک با ظرفیت ۱ میلیون تن نیز در 
دست اقدام است که با افتتاح این طرح ها به ۵ 
تا ۵ و نیم میلیون تن کنسانتره می رسیم که این 
اتفاق تحولی قابل توجه در منطقه غرب است و 

ارزش بازار صبانور را چند برابر خواهد کرد.

فروش نقدی فیدلیتی، وانت کارا و 
اینرودز در طرح جوانی جمعیت

آرمان امروز: شرکت بهمن موتور طرح حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت مصوبه مجلس را 
اجرا خواهد کرد. در راســتای اجرای این طرح 
تمامی مادرانی که فرزند دوم و مابعد آنها پس 
از تاریخ ۲۴/۰۸/۱۴۰۰ متولد شــده اند، امکان 
پیش ثبت نام یک دســتگاه از خودروهای این 
طرح را خواهند داشت. ثبت نام در این طرح به 
صورت نقدی و آنلاین اســت که از ساعت ۱۰ 
صبح روز سه شــنبه لغایت تا پایان روز جمعه 
مــورخ ۰۶/ ۰۸/ ۱۴۰۱  از طریق پورتال جامع 
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اقدام نمایند. در این طرح خودروهای فیدلیتی 
پرایم تی پ۱ پنج نفره و هفت نفره، ون باری 
اینــرودز، وانت کارا تک کابین تی پ۴ و وانت 
کارا دو کابین تی پ۴ عرضه شده است. گفتنی 
است اســتعلام شــرایط متقاضیان )مادران 
مشــمول طرح( حداکثر تا ۵روز پس از پایان 
پیش ثبت نام از مراجع ذیربط صورت می پذیرد. 
این قرعه کشی روز چهارشنبه ۱۱/۰۸/۱۴۰۱ 

برگزار خواهد شد. 

تقدیر وزیر کشور 
از مدیرعامل شرکت ملی مس

 احمد وحیدی وزیر کشــور در بازدید از غرفه 
مجتمع مس ســونگون در دهمین نمایشگاه 
رینوتکس تبریز، آرمان امروز: از عملکرد علی 
رستمی مدیرعامل شــرکت ملی مس تقدیر 
کرده و برنامه ریزی اســتراتژیک این شرکت 
در جهت توســعه را خوب و اثربخش خواند. 
وحیدی با اشاره به پتانسیل ها و ظرفیت های 
معادن در کشــور، صنعت مــس را صنعتی 
اســتراتژیک عنــوان کرد و افــزود: همراهی 
شرکت های دانش بنیان و ورود آن ها به صنعت 
مس می تواند افق های روشنی را برای کشور در 
این صنایع ترسیم کند. بر اساس این گزارش، 
وزیر کشور همچنین از همراهی اعضای هیات 
مدیره شرکت ملی مس و مدیر مجتمع مس 

سونگون تقدیر کرد.

تکرار اشتباه اتکاء به چینی ها 
در صنعت نفت

آرمان امروز: اظهــارات رئیس پارک فناوری و 
نوآوری صنعت درباره آمادگی شــرکت های 
چینی و روس برای حضور در صنعت نفت یادآور 
خاطره حضور چینی ها در پروژه های نفت وگاز 
ایران است که با فشار تحریم از این پروژه های 
عقب نشینی کردند و زیان سنگینی به گردن 
صنعت نفت کشور گذاشتند.  محمداسماعیل 
کفایتی با بیان اینکه هم اکنون ۷۵۰ چاه نفتی 
در کشور قابلیت احیا دارند، گفت: در مجموع 
ظرفیت افزایش تولید نفت این چاه ها 3۰۰ تا 
۴۰۰ هزاربشــکه در روز است و تاکنون علاوه 
بر ده ها شــرکت  داخلی، شرکت های چینی و 
روســی نیز برای احیای چاه ها اعلام آمادگی 
کرده اند. باید به این مقام مســئول یادآور شد 
که بهتر اســت از همین ابتدا کار را به شرکت 
های ایرانی بســپارید چرا که دوستان چینی 
قطعا را کمترین فشــار از سوی آمریکایی ها 
پروژه ها را به حال خود رها و کشــور را ترک 
می کنند. این اشــتباهی است که تاوان آن را 
یک بار داده ایم و بهتر است دوباره آن را تکرار 
نکنیم. این مقام مسئول گفته است در مجموع 
بیش از هفتصد و پنجاه چاه در کشور قابلیت 
احیا دارد. برای حفر یک چاه حدود ۱۰ تا ۱۲ 
میلیون دلار هزینه لازم است، اما برای احیای 
یک چاه ۱ تا ۲ میلیــون دلار، بنابراین خیلی 
برای ما به صرفه اســت که چاه های موجود را 
احیا کنیم. از سوی دیگر می توانیم فناوری های 
مختلف را ارزیابی کنیم چه بسا این موضوع هم 
برای چاه های معمولی بتواند خوب عمل کند. 
در مرحلــه اول کار را با حــدود ۱۰۰ چاه که 
ریسک کمتری دارند آغاز خواهیم کرد، سپس 
سراغ چاه های با ریسک متوسط و بالا خواهیم 
رفت. وی درپاسخ به این پرسش که این چاه ها 
در کدام مناطق نفتی ایران قرار دارند، می گوید: 
در شــرکت مناطق نفت خیز جنوب، شرکت 
فــلات قاره و شــرکت نفت مناطــق مرکزی 
هستند. این چاه ها کم بازده و برخی از چاه ها 
نیز بسته هســتند. بر اساس برنامه، در مرحله 
اول بیــن 3۰ تا ۵۰ هزار بشــکه تولید نفت را 
اضافه می کند، اما در مجموع ظرفیت افزایش 
تولید نفت آن 3۰۰ هزار تا ۴۰۰ هزار بشکه در 
روز است. همه شرکت ها داخلی، اما شرکت های 
خارجی چینی و روسی برای احیای چاه ها اعلام 
آمادگی کرده اند. آنها خواهان در اختیارگیری 
چاه های بیشتری هستند که صرفه اقتصادی 
بهتری برایشان داشته باشد. از سوی دیگر این 
شــرکت ها فناوری های خوبی مطرح کرده اند. 
برخی از آنها در بخش های مورد نظر ما مدعی 
بوده و صاحب فناوری نیز هستند. به تازگی نیز 
اعضای یک هیئت تجاری، اقتصادی و نفتی از 
مالزی در ساختمان پارک فناوری و نوآوری نفت 
و گاز کشور حضور یافتند. این هیئت تجاری به 
دعوت معاونت بین الملل و بازرگانی وزارت نفت 
در کشــور ما حضور پیدا کردنــد و تعدادی از 
شرکت های دانش بنیان زیر نظر پارک فناوری 
و نوآوری نفت و گاز با حضور در این نشســت 
دستاوردهای خود را در زمینه زنجیره بالادست 
و پایین دســت نفت و گاز، طراحی، مهندسی، 
نگهداری و تعمیرات و ساخت مواد شیمیایی 
اعــلام کردند. اعضای ایــن هیئت تجاری نیز 
برخی دســتاوردها و نحوه همکاری خود را با 
شرکت های دانش بنیان ایران اعلام کردند. این 
نشست ها نشان دهنده بی اثر بودن تحریم هاست 
و اعضای این هیئــت به صراحت اعلام کردند 
که حتی اگــر تحریم  بخواهد ادامه یابد حاضر 
هستند در زمینه فناوری های مرتبط با نفت و 
گاز با کشور ما همکاری داشته باشند. در بحث 
دستاوردها، محصولات و فناوری ها قرار بر این 
شــد که ارتباطی میان دو کشور از طریق این 
هیئت تجاری برقرار شود. این مقام مسئول در 
پاسخ به این پرسش که در خصوص جلوگیری از 
افت فشار در میدان های گازی به خصوص پارس 
جنوبی نیز برنامه ای دارید، می گوید: امیدواریم 
برنامه احیای چاه ها در بخش نفت با موفقیت 
انجام شــود و پس از آن به بخــش گاز ورود 
می کنیم. در حقیقت پس از برنامه چاه محور، بنا 
داریم به سمت ازدیاد برداشت و مخزن محور 
برویم. این قابلیت وجود دارد که در بخش گاز 
هــم از ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان 
استفاده کنیم. ضمنا در حال همکاری و رایزنی 
با انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت در 
بحث استاندارد، ساخت و تولید تجهیزات مورد 
نیاز و پرکاربرد صنعت نفت هستیم. برای نمونه 
در این زمینه کارگروه ســاخت اول قطعات و 
تجهیزات شکل گرفته است مبنی بر اینکه این 
قطعات و تجهیزات به چه شکلی استفاده شود 
تا ریسک آنها کم شود. در بخش افزایش کیفیت 
تجهیزات و قطعات مورد نیاز به منظور رقابت با 
محصولات خارجی و همچنین افزایش استفاده 
از این تجهیزات در بین شرکت های مجموعه 
صنعت نفت برنامه ریزی هایی شــده است. با 
رویدادهایی که برگزار می کنیم همکاری میان 
مجموعه متقاضی، دانشــگاه ها، پژوهشگاه و 
شرکت های دانش بنیان ایجاد می کنیم تا این 
مجموعه ها به هم نزدیک شده و هم افزایی در 

این بخش ایجاد شود.

آرمان امروز- قیمت مرغ از روز گذشــته – 
چهارشنبه ۴ آبان ماه – رسما افزایش یافت تا 
دولــت به وعده ای که درباره افزایش قیمت به 
مرغداران داده بود عمل کرده باشد. بر اساس 
مصوبه ســتاد تنظیم بازار قیمت مصوب مرغ 
گرم از ۵۹ هزار و۸۰۰ تومان رسما به ۶3 هزار 
تومان تغییر کرد. بر اســاس اعلام مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار، در میادین میوه 
و تره بار نیز از این پس مرغ گرم با قیمت ۶۰ 
هزار و ۶۰۰ تومان به مصرف کنندگان عرضه 
خواهد شد. چک و چانه بین انجمن های صنفی 
تولیدکنندگان مرغ گوشتی و نمایندگان دولت 
در وزارت کشــاورزی، سازمان حمایت و ستاد 
تنظیم بازار از مدتهــا پیش در جریان بود اما 
روشــن بود که نتیجه این کشمکش به نفع 

مرغداران تمام می شود. 

افزایش قیمت نهاده ها
مرغداران افزایش قیمت نهاده ها را مهم ترین 
دلیل خود برای به صرفه نبودن تولید و فروش 
مــرغ با قیمت های قبلی اعلام می کردند و به 
کرات هشدارمی دادند در صورتی که دولت مجوز 
افزایــش قیمت را به آنها ندهد، از جوجه ریزی 
خودداری خواهند کرد. روشــن است که وقتی 
مرغداران جوجه ریزی را کاهش دهند و تولید 
با ریزش مواجه شود بازار با کمبود عرضه مواجه 
می شود و دور جدیدی از افزایش قیمت روی 
می دهد. در واقع دولت در انتخاب بین بد و بدتر 
مجبور شد بد را انتخاب کند و این که مرغداران 
از اهرم اعمال فشار بر دولت برخورداربودند نیز در 
این انتخاب بی تاثیر نبود. اهرم فشار مرغداران بر 
دولت آمارهایی است که از کاهش جوجه ریزی 
در ماه ابتدای پاییز حکایت می کند و در حالی 
که هوا رو به سرما می رود اگر جوجه ریزی بازهم 
کمتر شود، باید در انتظار افزایش بیشتر قیمت 

ها در زمستان می ماندیم.

مرغداران زیان نمی کنند
 با افزایشی که اکنون در قیمت مرغ رخ داده 
، مرغداران فعــلا به جوجه ریزی رضایت می 
دهند اما تجربه نشان داده که آنها همواره در 
بیان زیان های خود بزرگ نمایی می کنند و 
با توجه به وضعیت نوسان قیمتی که در نهاده 
ها وجــود دارد، از طرف تولیدکنندگان دلیل 
یا بهانه برای درخواســت گرانی مرغ همیشه 
مهیاست. مصرف کنندگان در این معادله اهرم 
فشاری ندارند و تنها کاری که از دستشان برمی 
آید این است که با افزایش قیمت مصرف خود 
را به ناچار کاهش دهند. حتی در این شرایط 
هم مرغــداران زیان نمی کننــد چون وقتی 
مصرف کاهش یابد، دولت مرغ مازاد بازار را به 
قیمت تضمینی از مرغداران خریداری می کند.

 هدف گذاری 
70 هزار تومانی 

تولیدکنندگان، علت بی نظمی در بازار مرغ و 
چند نرخی بودن آن در مغازه ها را ناشی از عدم 
تغییر رسمی قیمت مرغ می دانستند. در همین 
خصوص حبیب اسدالله نژاد، مدیرعامل اتحادیه 

مرغداران کشــور با بیان اینکه هیچ کمبودی 
در تامین مرغ نداریــم، گفت: قرار بود ابتدای 
مهرماه قیمت مصوب مرغ گرم تغییر کند. وی 
علت بی نظمی در بازار مرغ و چندنرخی بودن 
آن در مغازه ها را ناشــی از عدم تغییر رسمی 
قیمت مرغ دانســت و افزود: قیمت تمام شده 
هر کیلو مرغ زنده بــرای مرغداران حدود ۵۰ 
هزار تومان اســت و نهایتا با سود بخش های 
مختلف بایستی مرغ گرم حدود ۷۰ هزار تومان 
به دست مصرف کننده برسد. با این اوصاف باز 
هم قیمتی که مرغداران می خواستند محقق 
نشده و باید به زودی منتظر حمله جدید آنها 

باشیم.

گرانی مرغ فقط رسمی شد
رسانه ها گزارش کرده اند براساس مشاهدات 
میدانی، کمترین رقم اعلامی برای هر کیلو مرغ 
در خرده فروشی های تهران قبل از رسمی شدن 
گرانی هم ۶۵ هزار تومان بوده اســت البته در 
برخی مناطق تهران و بعضی فروشــگاه ها این 
محصول حتی با قیمت ۸۰تا ۹۰هزار تومان هم 
در حال عرضه است. همزمان با افزایش قیمت 

مرغ در خرده فروشــی ها از ابتدای شــهریور، 
میادین میوه  و تره بار شــهرداری تهران تنها 
مراکزی بودند که ایــن کالا را با نرخ مصوب 
عرضه می کردند اما در یک هفته گذشته بهای 
مرغ در این بازارها هم از نرخ مصوب فراتر رفته 
و هر کیلو مرغ تازه در بسته بندی های کیسه ای 
۶۰.۶۰۰تومان قیمت خورده اســت. دولت از 
یک ماه پیش با توزیع مرغ منجمد تلاش کرد 
قیمــت را در بازار تنظیــم کند. مرغ منجمد 
هم اکنــون با قیمت مصوب ۴3.۵۰۰تومان در 
حال توزیع است اما نتوانسته قیمت مرغ گرم را 
کاهشی کند. رقم های اعلامی برای هزینه تولید 
و قیمت مرغ در کشــتارگاه نیز نشان می دهد 
مصرف کنندگان ناچارند قیمت بالای ۷۰هزار 
تومان را برای مرغ بپذیرند. میانگین قیمت مرغ 
کشــتار از خرداد ماه تا مهر افزایشی بوده و از 
رقم ۴۴.3۰۰تومان به ۶۲.۸۰۰تومان رســیده 
است. شــایان ذکراســت کاهش تقاضا برای 
مرغ همزمان بــا افزایش قیمت این محصول 
از خرداد، باعث شــد تولیدکنندگان با کاهش 
جوجه ریزی از تیرماه تلاش کنند تا حدودی 
زیان ناشی از رشد هزینه تولید و افت تقاضا را 
جبران کنند که این امر به افزایش قیمت مرغ از 
ابتدای شهریور ماه منجر شد. نهاده های دامی و 
جوجه یکروزه، عمده هزینه تولیدکنندگان مرغ 
و تخم مرغ را تشکیل می دهد. قیمت مصوب 
نهاده ها به عنوان نخستین حلقه از زنجیره تولید 
دام و طیور، از اردیبهشــت امسال با حذف ارز 
ترجیحی ۶برابر شــده و هزینه تولید را برای 
مرغداران به شــدت افزایش داده است. قیمت 
جوجه یکروزه هم در 3ماه گذشته ۷برابر شده 
است. به گفته رئیس انجمن پرورش دهندگان 
مرغ گوشتی جوجه یکروزه که اوایل تابستان 
به ۲هزار تومان رسیده بود امروز ۱۵هزارتومان 
قیمــت دارد و این رقم هزینــه بزرگی را به 

تولیدکنندگان تحمیل می کند.

فرشاد مومنی: بحران ها ناشی از ناکارآمدی سیاست گذاران اقتصادی است

تولید تحت الشعاع تغییر ریل واردات 

 حمله بعدی مرغداران کی شروع می شود؟
گزارش »آرمان امروز« از آتش بس موقت در بازار مرغ پس از افزایش قیمت ؛



5اقتصاد پنجشنبه          5 آبان 1401
1 ربیع الثانی1444   27 اکتبر2022  شماره: 4038

نیم نگاهفرارو

آرمان امروز: روز گذشــته نشست خبری 
معاو صنایع حمل و نقل وزارت صمت برگزار 
شــد و در آن منوچهر منطقــی باردیگر در 
خصوص شــرایط و نحــوه واردات خودرو به 
شفاف سازی پرداخت در واقع این نشست پس 
از آنکه خبر آغاز رسمی واردات خودرو اعلام 
شد و مشخص شــد در حال حاضر تعدادی 
از شرکتها امکان ثبت ســفارش خودروهای 
وارداتی را دارند نشان می دهد وزارت صمت 
و در راس آن فاطمــی امیــن که در ماه های 
اخیر به دلیل شــرایط حاکم بــر بازار خودرو 
زیر ذره بین نمایندگان قرار گرفته و درهفته 
اینده احتمالا شاهد استیضاح این عضو کابینه 
خواهیم بود حال برای نشــان دادن عملکرد 
خــود که در برخی از حوزه هــا با اثر گذاری 
همراه بوده تلاش کرده تا با تســریع در وعده 
ورود خودروهــای خارجی نظــر نمایندگان 
را تغییر دهد موضوعی کــه اگرچه منوچهر 
منطقی در این نشســت عملا اب پاکی را به 
دســت متقاضیان خودروهای خارجی ارزان 
قیمت ریخته که با عرضــه این خودروها در 
بورس نباید منتظر محصولات اقصادی و ارزان 
قیمت باشند . اما احتمالا آغاز واردات رسمی 
می تواند بازار خودرو را نیز تحت الشعاع قرار 
داده و بایــد در انتظار تغییرات قیمتی در این 

بازار باشیم.

فروش اقساطی
 در سال اینده حتمی است

منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل و نقل 
وزارت صمت در خصوص خودروهای وارداتی 
گفت: لزوماً خودروهای وارداتی چینی نیستند 
و خودروهای ژاپنی و کره ای هم در این لیست 

خواهند بود.
وی در خصوص تداخل خودروســازان در 
تولیــد و واردات خودرو گفت: قرار اســت هر 
شرکت یک برند را وارد کند و اگر هم اشتراکی 
وجود داشت با همکاری بتوانند عمق ساخت 

داخل را افزایش دهند.
وی در ادامــه افــزود که اگــر بتوانیم هر 
خودروســاز را به یک شــرکت متصل کنیم 
قدرت چانــه زنی آن ها بــالا خواهد رفت و 

تجربیات تلخ گذشته تکرار نمی شود.
ایــن نکتــه مهم اســت که اگر بناســت 
خودوی اقتصادی وارد شــود و انتقال فناوری 

صورت بگیرد باید این انتقال فناوری جامع و 
متمرکز باشد. وی در پاسخ به این پرسش که 
خودرویی که قرار است ۱۰ هزار یورویی وارد 
شود ســپس در بورس عرضه شود نمی تواند 
خودرو اقتصادی باشــد، گفــت: خودروهایی 
که وارد خواهند شد اصل بر ورود خودروهای 
اقتصادی به بازار است اما اقتصادی نخواهند 
بود چراکه در نهایت در بورس عرضه می شوند.

معاون وزیر صمت با تعریف خودرو اقتصادی 
در دنیا، تصریح کرد: خودرویی اقتصادی است 
که ۶ تا ۸ هزار دلار قیمت دارد و مشــخصات 
خودروهای مدرن را نیز دارد از این رو از لحاظ 
قیمتی خودرویی که وارد خواهد شد اقتصادی 
نخواهند بود.همچنین فروش خودروی وارداتی 
حتما در آینده به صورت اقساطی خواهد بود.

معاون صنایع حمــل و نقل وزارت صمت 
همچنین وعده داد که خودروســازان هم در 
ســال آینده ناچار به فروش اقساطی خواهند 

بود و صف خرید آن ها خواهد ریخت.
منوچهــر منطقــی در خصــوص تعرفه 
خودروهای وارداتی گفت: قانونی در خصوص 

تعیین تعرفه بر اساس مصرف سوخت وجود 
دارد. اگــر در واردات قیمت بســیار بالا رفت 
کمیته ای تشــکیل خواهد شد و با پرداخت 
سود واردکننده، تعرفه شناور وضع خواهد کرد.

وی در ادامــه افزود: بانــک مرکزی به ما 
قول تامین یک میلیون دلار ارز برای واردات 
خودرو داده است و عمل به این وعده مربوط 
به بانک مرکزی است. منشــا ارز خارجی بر 
روی خودروهای عمومی و توسعه تولید داخل 

متمرکز خواهد بود.
منوچهــر منطقــی در خصــوص رعایت 
اســتانداردهای ۸۵ گانه توســط خودروهای 
وارداتی گفت: در جلســاتی که با ســازمان 
استاندارد داشتیم قرار شده تعدادی از قوانین 
استاندارد برداشته شود و خودروهای وارداتی 
حتی اگر اســتاندارد های ۸۵ گانه را رعایت 

نکنند پلاک خواهند شد.

اصلاح صنعت خودرو در سه بخش
همچنیــن توکلی لاهیجانــی، مدیر کل 
دفتر صنایع خودرویی وزارت صنعت، معدن 

و تجارت در این نشســت خبری حاضر شد و 
به توضیح برنامه های وزارت صمت در حوزه 

خودرو پرداخت.
توکلی در ابتدا با اعلام اینکه اصلاح صنعت 
خودرو در سه بخش طراحی شده که گام اول 
احیای ظرفیت موجود، گام دوم به روزرسانی 
پلتفرم و گام سوم هم تقویت ارتباطات جهانی 

است.
وی در ادامــه گفت؛ در ۷ ماهه اول ســال 
جاری ۱۲ درصد افزایش تولید خودرو داشتیم. 
در این ۷ ماه تلاش مــا تثبیت روند تولید و 
همچنین کاهش خودروهای ناقص بوده است.

تولید خودروی کامل رشــد 3۱۹ درصدی 
داشته و اکنون بســیاری از خودروها در خط 

تولید به صورت عبور مستقیم هستند.
ما در بخش خصوصی نیــز افزایش تولید 
داشــتیم و سهم خودروســازان خصوصی در 
تولید از ۷ درصد در سال گذشته به ۱۵ درصد 
رسیده اســت. توکلی در خصوص رشد تولید 
موتورســیکلت گفت: در ۷ ماه ابتدایی سال 
حدود ۲۴۰ هزار موتورســیکلت تولید شده 
که می تواند زمینه ساز برنامه نوسازی ناوگان 
موتورسیکلت باشــد. مدیر کل دفتر صنایع 
خودرویــی وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
ادامه گفت؛ ما به دنبال افزایش ارزش افزوده 
بواســطه دانش بنیان هستیم تا بتوانیم ثبات 

تولید داشته باشیم.
وی در خصوص تغییر قواعد صنعت خودرو 
گفت: چندین آیین نامه و دســتورالعمل در 
حال تدوین اســت تا اصلاح ساختار صنعت 

خودرو پایدار باشد.
توکلی لاهیجانی در خصوص تعرفه واردات 
خودرو اعلام کرد که تعرفه ها همچنان مطابق 
دفترچه گمــرک خواهد بــود. در خصوص 
خودروهای اقتصــادی تعرفه کمترین حالت 
ممکن خواهد بود و عرضه در بورس می تواند 
خودتنظیم گر باشد و بازار و تعرفه ها را تنظیم 
کند. در خصوص ســایر هزینــه های واردات 
تلاش شــده در خصــوص واردات خودروی 

اقتصادی کمترین هزینه وجود داشت باشد.
توکلــی لاهیجانــی در خصوص اســامی 
اعلام شده برای واردات خودرو گفت: واردات 
خودرو محدود به این شرکت ها نخواهد بود و 
شرکت های دیگری نیز به این فرآیند اضافه 

خواهندشد.

تورم مسکن در مهرماه ۲ برابر شد
 آرمان امروز: بازار مسکن در کل کشور با تغییر 
۶.۱ درصــدی قیمت در مهرماه ۱۴۰۱ مواجه 
شــد که تقریبا دو برابر ماه گذشته بود. این در 
حالی است که در شــهر تهران بر اساس آمار 
رسمی و گزارش های میدانی، قیمت خانه تحت 

تاثیر رکود معاملات به ثبات رسیده است.
شاخص قیمت مصرف کننده در مهرماه ۱۴۰۱ 
که از سوی مرکز آمار ارایه شده نشان می دهد 
قیمت مســکن در کل کشــور در مقایسه با 
شهریورماه امسال ۶.۱ درصد رشد کرده است. 
قیمت در مقایســه با مهرماه سال گذشته نیز 
3۶.3 درصد افزایش یافته اســت. شــاخص 
سالیانه که رشد قیمت مســکن در ۱۲ ماهه 
منتهی به مهرماه امســال را نشان می دهد از 
رشد 3۰.3 درصد حکایت دارد. شهریور ۱۴۰۱ 
هر سه شاخص مذکور )ماهیانه، نقطه به نقطه 
و سالیانه( به ترتیب 3.۵ درصد، 3۲.۶ درصد و 
۲۹.۴ درصد بود. بنابراین بازار مسکن کل کشور 
در مهرماه نسبت به شهریور از نوسان قیمتی 

بیشتری برخوردار بوده است.
در بخش اجاره نیــز آمار و ارقام مهرماه ۱۴۰۱ 
از افزایش ۶.۱ درصدی نرخ اجاره بها نسبت به 
شــهریور، رشد 3۶ درصد در مقایسه با مهرماه 
پارســال و افزایش 3۱.۱ درصــد در ۱۲ ماهه 
منتهی به مهرماه حکایت دارد. مهرماه ۱۴۰۱ 
در شــرایطی شاهد نوســان قیمت ها در بازار 
مسکن کل کشور بوده ایم که بنا بر گزارش های 
غیررســمی، معاملات در تهران کساد شده و 
نرخ رشد قیمت نیز تا حد زیادی کاهش یافته 
است. افزایش ماهیانه قیمت مسکن پایتخت در 
شهریورماه ۱.۱ درصد بود. واسطه های ملکی از 
رکود معاملات و ثبات نسبی قیمت در مهرماه 
خبر می دهند. گزارش رســمی از تحولات بازار 
مسکن شهر تهران در مهرماه هنوز ارایه نشده 
است. از جمله دلایل تحولات بازار مسکن کل 
کشــور در مهرماه می توان به انتظارات تورمی، 
افزایش قیمت نهاده های ســاختمانی، کاهش 
ساخت و ساز، کمرنگ شدن امیدها نسبت به 
اجرای به موقع طرح نهضت ملی مسکن توسط 
وزارت راه و شهرســازی و جبران عقب ماندگی 
قیمت خانه در کل کشور نسبت به شهر تهران 

اشاره کرد.
ذره بین

بلیط های 15 میلیون تومانی برای 
سفر به جام جهانی !

 با نزدیک شدن به جام جهانی قطر و برگزاری 
بازی های تیم ملی ایران تقاضا برای سفر به این 
کشور با افزایش قابل توجیهی مواجه شده است 
و در این راستا شاهد افزایش تبلیغات گسترده از 
سوی برخی از آژنس های گردشگری هستیم 
که نســبت به برگزاری تورهایی با قیمت های 
۱۰۰ تا ۴۰۰ میلیونی اقدام می کنند . موضوعی 
که عملا سفر به جام جهانی را نیز به اقشار خاص 
محدود می کند . اگرچه نمی توان به این پدیده 
خرده گرفت چرا که این روند تقریبا با شــدت 
کمتری در اکثر کشورها حاکم است . حال وزیر 
راه و شهرسازی در آخرین اظهارت خود از توافق 
برای بلیط های کمتر از ۱۵ میلیون تومانی خبر 
داده تا عاشقان فوتبال را با قیمت ارزان و حتی 
اقامت در کیش یا رفت و برگشت روزانه به شهر 
خود به جام جهانی برساند. رستم قاسمی وزیر 
راه و شهرسازی در حاشیه جلسه هیات دولت 
گفت: آخر هفته قبل سفر به قطر داشتم. یکی 
از موضوعات مورد بحث پروازهای ایران به جام 
جهانی بود و تصمیمات بسیار خوبی گرفته شد. 
وی ادامه داد: پک۹۰ و ۱۰۰ میلیون تومانی را 
مردم نخرند. توافق کردیم بلیط رفت و برگشت 
به قطر کمتر از۱۵ میلیون تومان باشد. قاسمی 
همچنین افزود: ایرانیــان می توانند به کیش 
برونــد و در هتل های آنجا اقامت کنند و یکی 
دو هواپیما بین کیش و دوحه گذاشــته ایم و 
ایرانیان می توانند بازی هــای مورد علاقه خود 
را تماشا کنند و به کیش  برگردند و استراحت 
کننــد و فردا دوباره به دوحه بروند. البته توافق 
کردیم که اکثر فرودگاه های کشور به قطر پرواز 
داشته باشــند و مردم بعد از تماشای بازی به 
کشور برگردند. این فرصت خوبی و ارزانی برای 
مردم فراهم شده است.به زودی بلیت با قیمت 
های ارزان به فروش می رسد. وی تصریح کرد: 
هزینه در قطر به خاطر جام جهانی زیاد است 
و هر هواپیما برای پرواز به قطر باید هزینه های 
زیادی پرداخت کند، ولی ما توافق کردیم برای 
هواپیماهایی که این مدت به قطر پرواز می کنند، 
هزینه ای پرداخت نکنند و همین تصمیم می 
تواند موجب کاهش قیمت بلیط شود. وزیر راه 
و شهرســازی در ادامه در پاسخ به پرسشی در 
خصوص جزئیات مذاکرات ایران و روسیه برای 
راه اندازی راه آهن رشت- آستارا گفت: در سفر 
پوتین به تهران، او در دیدار با رهبری اظهار علاقه 
کرد که در کریدور رشت_آستارا سرمایه گذاری 
کنند که در این مدت چند جلســه با مقامات 
روسیه داشتیم و توافق کردیم که روسیه در این 
کریدور که حــدود ۱ میلیارد دلار هزینه دارد، 
سرمایه گذاری کنند. البته زمان دو ماهه برای 
آنها در نظر گرفته ایم و اگر مایل باشند می توانند 

در این کریدور شرکت کنند.

وزیری که دستش پُر است
اســتیضاح فاطمی امین، وزیری که ســه 
بخش مهــم اقتصاد کشــور یعنی صنعت و 
معــدن و تجارت را مدیریــت می کند مهم 
ترین اتفاق هفته آینده در حوزه اقتصاد است. 
به نظر می رســد آقای وزیر از این استیضاح 
نگرانــی نــدارد.او عملکرد خــود را در این 
وزارتخانه را قابل دفاع می داند. البته علاوه بر 
نمایندگانی که برگه استیضاح او را امضا کرده 
اند برخی از کارشناسان و تعدادی که نانشان 
آجر شــده نیز به عملکرد او انتقاداتی دارند. 
فاطمی امین در مدت وزارت خود ســاختار 
وزارتخانه را کاملا تغییر داده و ســاختارهای 
جدید وزارتخانه بــرای انجام وظایفی که به 
این مجموعه واگذار شــده آماده شده است. 
از طرفی او به عنوان سکان دارصنعت کشور 
توانســته بخش های تولیدی را با طرح های 
حمایتی خود به بهبود شــرایط امیدوار کند. 
ضمنــا او تنظیــم بازار کالای اساســی را تا 
حدی بــه وزارت کشــاورزی بازگردانده اما 
همزمان به ضرورت تاســیس وزارتخانه ای 
که امور بازرگانی و تنظیــم بازار را به عهده 
بگیرد تاکید کرده اســت. در صنعت خودرو 
او سیمای چندان مقبولی ندارداما همچنان 
مدعی اســت برای این حــوزه برنامه دارد، 
آن هم برنامه چهارســاله. برخی نمایندگان 
مجلس هم در روزهای اخیر ازعملکرد اودفاع 
کــرده اند اما این که در روز اســتیضاح چه 
اتفاقی روی دهد، چندان روشن نیست. نکته 
پایانی این که تورمی که انصافا فاطمی امین 
نقش مهمی در افزایش آن ندارد ممکن است 

روز استیضاح برایش دردسرآفرین شود.
فاطمی امین گفته اســت: به اســتیضاح 
نگاه مثبتــی دارم، زیرا می تــوان دیدگاه ها 
و اقدامات انجام شــده در ایــن وزارتخانه را 
برای مردم بیان کرد. سید رضا فاطمی امین 
وزیر صنعت ، معدن و تجارت که در حاشــیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران سخن 
گفته اول از همــه به موضوع واردات خودرو 
پرداخته اســت. به گفته وی، بیش از 3۰۰ 
متقاضــی برای واردات ثبت نــام کردند که 
البته متقاضیان باید شرایط مندرج در قوانین 

و آیین نامه های واردات را داشته باشند.
وی اظهار کرد: تا پیش از این گفته می شد 
که خودرو های بی کیفیت وارد کشور خواهد 
شد در حالی که چنین نیست و خودرو هایی 
با قیمت متعادل تر وارد خواهد شد و بنابراین 
شــائبه ورود خودرو های بی کیفیت منتفی 
اســت. وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطر 
نشان کرد: ثبت سفارش واردات خودرو از روز 
گذشته - سوم آبان - در این وزارتخانه آغاز 
شــد. فاطمی امین در پاسخ به سوالی درباره 
برگزاری جلسه استیضاح وی در هفته آینده، 
اظهار داشت: به استیضاح نگاه مثبتی دارم، 
زیرا می توان دیدگاه ها و اقدامات انجام شده 
در این وزارتخانه را برای مردم بیان کرد. وزیر 
صمت افزود: دست ما به لحاظ عملکرد این 

وزارتخانه در دولت سیزدهم پر است.
وی بــا برشــمردن دســتاورد های این 
وزارتخانه در یکســال گذشته اظهار داشت: 
نرخ بیکاری در تابســتان امسال ۸.۹ درصد 
ثبت شد در حالی که تابستان سال گذشته 
۹.۶ درصد بود؛ این آمار نشــان می دهد که 
بخش تولید در کشور به حرکت درآمده است.

امیــن رشــد ۲.۵ درصــدی  فاطمــی 
شرکت های بورسی در خردادماه و رشد ۶.۵ 
درصدی در شــهریور ماه را بیانگر سیاست 
گذاری درست وزارت صمت در حوزه صنایع 
و معادن عنوان کرد و اظهار داشــت: رشــد 
تولید در شــرکت های بورسی به ترتیب در 
تیرمــاه ۵.۸ درصد، در مرداد ۶.۷ درصد، در 
شهریور ۶.۵ درصد ثبت شد؛ اینکه در دو ماه 
متوالی رشد بالای ۶ درصد ثبت شود، اتفاق 
کم نظیری اســت. وی ادامه داد: مرکز آمار 
رشــد بخش صنعت در فصل بهار امسال را 
۵.۱ درصد اعلام کرده است و بر این اساس 
پیش بینی می شــود نرخ رشد این بخش در 
فصل تابســتان به بیش از رقــم فصل بهار 

برسد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: 
امروز آمار رشد تولید در بخش فولاد به ۱۰ 
درصد رســیده است و این وزارتخانه با ایجاد 

۱۵۸ هزار شغل در رتبه اول قرار دارد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
تولید بخش خودرو به طور مناســب افزایش 
یافته است، تصریح کرد: محصولات سایپا با 
توجه به تولید فراوان از قرعه کشی خارج شد 
و در همه بخش های تولیــدی از ون گرفته 
تا ســواری و کشــنده تا ۱۰۰ و ۱3۰ درصد 
افزایش تولید داشــتیم و تولیــد خودروی 

سواری هم ۲۸۰ درصد رشد داشته است.
وی در پاســخ به خبرنگاران گفت: خودرو 
چندین دهه مســئله انباشــته دارد و نباید 
انتظار داشــت که در مدت یک ســال همه 
مسائل حل شــود. ما یک برنامه چهار ساله 

برای آن طراحی کردیم.
وزیر صمت بیان کرد: پنجاه شرکت ایرانی 
قطعــات خــودرو با طرف های روســی یک 

قرارداد ۷۰۰ میلیون دلاری امضا کردند.

آرمان امــروز- مجتبی کاوه: بازار ســهام 
این روزها به شــرایطی دچار شــده که حتی 
وفادارتریــن معامله گران هم به بازار پشــت 
کرده اند. روز چهارشــنبه، چهارم آبان ماه در 
آخرین روز معاملاتی هفته یک ریزش سنگین 
دیگــر را به ثبت رســاند و بــا ۲۶ هزار و ۲۲ 
واحد کاهش، در ارتفــاع یک میلیون و ۲۴۱ 
هزار واحدی قرار گرفت. شاخص هم وزن هم 
بــا ۸  هزار و 3۱۰ واحد کاهش به 3۶۱ هزار و 
3۵۷ واحد و شــاخص قیمت با چهار هزار و 
۹۶۱ واحــد افت به ۲۱۵ هــزار و ۷۴۲ واحد 
رسید. شاخص بازار اول، ۲3 هزار و ۴۸۴ واحد 
و شاخص بازار دوم، 3۸ هزار و ۷۲3 واحد افت 
را ثبت کردند. روز قبل از آن هم شاخص بیش 
از ۱۰ هــزار واحد ریزش کرده بود و روز قبل 
تر هم همیــن طور. این هفته بورس کلا یک 
روز سبز نداشت. با این روند سقوط شاخص به 
کانال پایین تر هم چندان دور از انتظار نیست.

یاس و ناامیدی در روز پایانی معاملات این 
هفته به اندازه ای بود که تعدادی از سهامداران 
و معامله گران بــورس در تالار حافظ تحصن 
کردند. البته بورس طی دو سال اخیر بارها و 
بارها شاهد تحصن ها و اعتراض های سهامداران 
بوده ولی جز اسامی مسئولانی که هر از چندی 
اســتعفا می دهند یا به ندرت برکنار می شوند 
چیزی در این بازار تغییر نکرده است. این که 
چرا وضعیت بازار بهتر نمی شــود را می توان 
از اظهارات کارشناســان این بازار درک کرد 
اما یک نکته مســلم اســت؛ این کــه هر بار 
بورس به ابهامــات و بی ثباتی های اقتصادی 
و غیراقتصادی واکنش نشــان می دهد، یک 
رئیس قربانــی این وضعیت می شــود اما با 
تغییــر رئیس هم چراغ بازار از قرمز به ســبز 
تغییر رنگ نمی دهد. بورس بعد از اســتعفای 
شاهپور محمدی که جهش های متوالی قیمت 
ســهام در زمان او آغاز شد و معتقد بود باید 
جلوی این جهش هــای غیر واقعی را گرفت 
دیگــر روی آرامش ندیده و به گردابی تبدیل 
شــده که اکنون عشقی در صف قربانی شدن 
در آن ایستاده است. زمزمه استعفای عشقی 
در روزهای اخیــر بارها در بازار پیچیده اما او 
این شایعات را تکذیب کرده و گفته است پای 
مسئولیت خود می ایستد. باید منتظر ماند و 

خودروهای وارداتی  نمی توانند اقتصادی باشند
معاون وزیر صمت با اشاره به لزوم عرضه در بورس کالا طرح کرد؛

عشقی در صف قربانیان بورس نوبت گرفت
»گزارش آرمان« امروز از وضعیت وخیم بازار سهام:

نگاه تکنیکال به ریزش های اخیر بورس
تصور کلی این اســت که ریزش های اخیر بورس در رابطه نزدیک 
با ناآرامی ها و التهابات اخیر جامعه روی داده اســت و این تصور با 
شــکل گیری موج خروج سرمایه ها از بورس در روزها و هفته های 
اخیر قابل توجیه است. البته نمی توان افت پی در پی شاخص را بی 
ارتباط با شرایط به وجود آمده در هفته های اخیر دانست اما باید به 
این نکته نیز توجه کرد که روندهای تکنیکال از مدتها پیش حکایت 
از سقوط بورس به کانال یک میلیون و 200هزار واحد داشتند. از نگاه 
تکنیکال، شاخص کل بورس همچنان نیز مستعد کاهش است و این 
روند تا رسیدن شاخص به کف کانال یک و دو دهم میلیون واحدی 
ادامه خواهد یافت. در بیان علل این وضعیت باید گفت خروج سرمایه ها از بورس از مدتها 
پیش آغاز شده و این روزها شاهد تشدید این روند بوده ایم. ترس سرمایه گذاران از افق 
مبهم اقتصادی پیش رو که در پی متزلزل شــدن باور نزدیک بودن زمان توافق برجام به 
وجود آمد یکی از مهم ترین علل خروج سرمایه گذاران از بورس بوده است. احیای برجام 
می توانســت از نظر روانی اهرم قدرتمندی برای بازار سرمایه باشد اما این اتفاق نیفتاد و 
اکنون احیای برجام بیش از هر زمان دیگر دور از دســترس به نظر می رسد. یکی دیگر از 
مولفه های موثر بر بازار سرمایه، جذاب شدن بازارهای موازی همچون بازار ارز و طلا است 
که اکنون درشرایط پرنوسان اقتصادی و وضعیت ملتهب اجتماعی، بازارهای با رسیک زیاد 
و پرسودتری جلوه می کنند. متغیرهای اقتصاد جهانی همچون تقویت دلار در برابر سایر 
ارزهای بین المللی در کشور و پیچیده شدن شرایط جنگ اوکراین که سرمایه گذاران را 
درسراسرجهان نسبت به سودآور بودن طلا خوش بین ترکرده است، از جمله این متغیرها 
به شمار می رسد. به این موارد باید برخی ریسک های درونی بورس را نیز افزود. خبرهایی 
از واردات خودرو که گروه خودرو را تحت تاثیر قرار می دهد، خبرهایی از احتمال افزایش 
قیمت نهاده های انرژی که صنایع پتروشیمی و پالایشگاهی بورس را تحت تاثیر قرار می 
دهد و همچنین پذیرش شرکت های دانش بنیان در بورس با کمترین پشتوانه و برنامه ریزی 
توجیه پذیر، عمده ریســک های درون بازار به شمار می آیند. به این ترتیب شاهد بازاری 
هستیم که متغیرهای گوناگون کاهنده بر آن موثرند و متغیر افزاینده قابل توجهی در آن 
مشاهده نمی شــود. نتیجه طبیعی این وضعیت خروج سرمایه از بورس است.و همچنین 
بورس در حال حاظر تشــنه ی نقدینگی میباشد که در بسیاری از سهام ها در قیمت های 

جذاب برای ورود سرمایه گذاران خواهند بود.
کارشناس بازار سرمایه

دید رئیس بورس تا کجا خواهد توانست پای 
بازاری بایستد که نگاهش بیش از تصمیمات 
درون تالار بــه اتفاقات و  تصمیمات خارج از 

تالار دوخته شده است.

ابهامات برطرف نشدنی و تصمیمات 
جزیره ای؛ آفت بورس

آنچه مســلم اســت این کــه تصمیمات 
جزیره ای نمی تواند ســبب بهبود شرایط بازار 
شود و همچنین نمی تواند تغییر روند بازار را 
در پی داشته باشد. از طرفی شرایط تکنیکال و 
فاندامنتال بازار هم به گونه ای نیست که کفی 

برای آن متصور باشیم.
ضمنا با توجه به وجــود برخی ابهام ها در 
اقتصاد کشور، نمی توان انتظار داشت شاخص 
بورس دچار تغییر و تحولی شدید و یا سقوطی 
چشمگیر شــود اما در صورت ایجاد تغییرات 
چشــمگیر و هدایت نقدینگی به سمت بازار 
ســرمایه، پول های بسیار خوبی روانه سهم ها 
شده و شاهد تغییر چشمگیر در نحوه معاملات 
خواهیم بود. ابهام نرخ ارز، بدبینی نســبت به 
تصمیمات اتخاذ شــده و وجود کســری در 
بودجه که همیشه گریبانگیر کشور بوده، باعث 
شده بازار روند منفی را طی کند و چشم انداز 

روشنی بین اهالی بازار وجود نداشته باشد.
معاملات الگوریتمی تنها مشکل بازار نیست

یک کارشناس بازار ســرمایه در پاسخ به 
این پرسش که توقف بازارگردان ها و معاملات 
الگوریتمــی می توانــد به کاراتر شــدن بازار 
سرمایه کمک کند یا خیر؟ می گوید: برطرف 
کردن یک مشکل نمی تواند به صورت دائم و 

بلندمدت دیگر مشکلات بازار را حل کند.
مازیار تلاشــان عنوان می کند: معاملات 
الگوریتمی از گذشــته هم بوده و با توقف آن 
در گذشــته لطمه دیگری بر بازار وارد شــد. 
بنابرایــن، با حذف معاملات الگوریتمی موارد 

و یا مشکلات دیگری هم باید برطرف شود.
این کارشناس خاطرنشان می کند: ناامیدی 
بین سرمایه گذاران نسبت به بازار وجود دارد؛ 
بنابراین با حذف یک عامل نمی توان مشکلات 
بــازار ســرمایه را حــل کرد کــه امیدواریم 
تصمیماتی که دست اندرکاران می گیرند، لطمه 

جدیدی به بازار وارد نکند.

احمد کلانتری
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درســت پیش از ده ســالِ قبل، کمیســیون 
بین المللــیِ ســنجشِ عملکــرد اقتصادی و 
پیشــرفت اجتماعی گزارش خــود با عنوان 
سنجش اشــتباهِ زندگیِ ما: چرا GDP اضافه 
نشــده است، را منتشــر نمود. خلاصه ی این 
گزارش را می توان چنیــن جمع بندی نمود: 
GDP  معیار خوبی برای سنجش رفاه نیست. 

هر آن چه را که ما اندازه می گیریم، بر آن چه که 
ما انجام می دهیم، تأثیر می گذارد: اگر ما چیزِ 
اشــتباهی را اندازه گیری کنیم، کار اشتباهی 
را مرتکب شــده ایم. اگر ما فقط بر رفاه مادی 
متمرکز شــویم -مثلاً بــر روی تولید کالا به 
جای توجه به سلامت و بهداشت، تحصیلات 
و محیط زیست- آن گاه به همان اندازه که این 
شاخص ها اشتباه هســتند، ما هم از راه خود 

منحرف شده ایم: ما مادی گراتر شده ایم.
ما با دریافت این گزارش، یک حرکت بین المللیِ 
دانشــگاهی، جامعه ی مدنی و حاکمیتی را به 
ســمتِ تدوین و به کارگیری معیارهایی آغاز 
کرده ایم که مفهومی وســیع تر از رفاه را نشان 
می دهند. سازمان همکاری و توسعه ی اقتصادی 
)OECD( یک معیار بهتر برای زندگی را ارائه 
نموده است. این معیار شامل تعدادی شاخص 
دیگر است که بهتر می توانند اجزای متشکله ی 
رفاه را نشان داده و حرکت به سمت رفاه بیشتر 
را تســهیل نمایند. این معیار همچنین معیار 
بعدی برای کمیســیون، گروه خبرگان سطح 
بالا برای سنجش عملکرد اقتصادی و پیشرفت 
اجتماعی را نیز مشــخص می نماید. این گروه 
در ششمین نشستِ OECD در خصوص آمار، 
دانش و سیاست در اینچیون، کره ی جنوبی، 
گزارش خود با عنوان فراتر از GDP: سنجش 
آن چیزی که مربــوط به عملکرد اقتصادی و 

اجتماعی است، را صادر نمود.
    “ GDP  معیار خوبی برای ســنجش رفاه 

علیرضــا صدرا در نشســت بررســی افکار و 
اندیشه هایش گفت: امروز نیازمند علم روزآمدی 

مبتنی بر نیازهای جامعه خود هستیم.
چهارمین عصرانه از سلسله عصرانه های علوم 
انسانی به بررسی افکار و اندیشه های علیرضا 
صــدرا اختصاص یافت و دبیر علمی آن مالک 
شــجاعی جشــوقانی بود. روز چهارشنبه ۲۹ 
تیرماه علاوه بر علیرضا صدرا، حجت الاسلام 
و المسلمین محسن رضوانی، شریف لکزایی و 
مرتضی یوسفی فر در این نشست حضور داشته 

و سخنرانی کردند.
صدرا در ابتدای این نشست درباره زندگی نامه 
خود توضیحاتی را ارائه کرد و گفت: دیپلم من 
ریاضــی بود و از آن زمــان امکان ورود من به 
دانشگاه در رشــته علوم انسانی وجود داشت 
و من با توجه به اینکــه زبانم خوب بود برای 
دانشگاه نفت آبادان کنکور شرکت کردم. بعدها 
علوم سیاسی را به دلیل علاقه بسیار در کنکور 
سراســری انتخاب کردم. ســپس به گرایش 
اندیشه سیاسی اسلام و ایران علاقه مند شدم.

او ادامه داد: ما تصمیم گرفتیم دانشگاه تربیت 
مدرس را با هدف تربیت مدرســان متخصص 
تأسیس کنیم. وقتی من در وزارت کشور بودم 
با این هدف تأســیس این دانشگاه را پیگیری 
کردم. آن زمان می خواســتیم ۱۲۰ تا نیروی 
دکترا بگیریم و در این زمینه نیرو تربیت کردیم 
که اتفاقاً با همت اســاتید برتری چون داوری 
اردکانی تحقق می یافت. بعد در دکترا به فلسفه 

سیاسی و حکمت مدنی گرایش پیدا کردم.
صدرا افزود: اولین فلسفه من »فلسفه سیاسی« 
است که در آن نشــان دادم حکمت در شرق 
متولد می شود و بعد به غرب می رود. حکمت 
فارابی تفسیر حکمت قرآنی است. این سنت 

به خواجه نصیر، ملاصدرا، امام و … می رسد.
او با اشاره به سایر آثار خود در راستای فلسفه 
سیاســی افزود: در دانشــگاه من روی فلسفه 
سیاسی متمرکز هســتم و ذیل این سرفصل 
زیرشــاخه های مختلــف را تدریس می کنم. 
دغدغه من چهار محور دارد؛ یک علم اســت 
و نیازمند علم روزآمــدی مبتنی بر نیازهای 
جامعه خود هستیم. ما در گام دوم هستیم و 
نیازمند علم متناسب برای این الگو هستیم که 
فلسفه صدرا می تواند این علم را پشتیبانی کند. 
ما برای فراتمدن خــود نیازمند علم خودمان 

هستیم.
به گفته این استاد فلسفه سیاسی، دغدغه دوم 
ما الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت است؛ ما باید 
در این باره اندیشه داشته باشیم تا بتوانیم کار 
کنیم، چون اندیشه علم و در نهایت علم عمل 
تولید می کند. ما بایــد راهبردی عمل کنیم. 
الگوی غرب تک ساحتی و مادی است و خلاء 
معنوی دارد و از این منظر ما نیازمند اندیشه 
برای تولید علم جدید هســتیم. ما به دنبال 

پیشرفت دو ساحتی مادی و معنوی هستیم.
او به دغدغه سوم یعنی دولت و دغدغه چهارم 
کارامدی اشاره کرد و گفت: دولت حداقلی باید 
به دنبال اجرای این الگو باشد. دولت در همه 
نظام ها حکم معمار دارد و عقل عمومی است 
و مانند عقل و مغز ماست، بنابراین خیلی مهم 
اســت که در این باره دولت نقش مؤثری ایفا 
کند. دولت در اتوبان خوب گاز می دهد اما در 
جاده ها با ســختی مواجه می شود. در ایران ما 

نیست. هر آن چه را که ما اندازه می گیریم، بر 
آن چه کــه ما انجام می دهیم، تأثیر می گذارد: 
اگر ما چیزِ اشتباهی را اندازه گیری کنیم، کار 

اشتباهی را مرتکب شده ایم. “
در این گزارش موضوعات مختلفی به صورت 
برجسته بیان شــده اند. برخی از این عناوین 
عبارتند از اعتماد و عدم امنیت، که در گزارش 
سنجش اشــتباهِ زندگی ما به صورت مختصر 
به آن پرداخته شــده بــود. همچنین در این 
گزارش، موضوعات دیگری همچون نابرابری و 
پایداری به شکلی عمیق تر مورد بحث و بررسی 
قرار گرفته اســت. در این گزارش توضیح داده 
شده که شاخص های بی کفایت چگونه منجر 
به سیاست های ناقص و معیوب در بسیاری از 
حوزه ها شده اند. شاخص های بهتری که برای 
سنجش به کار گرفته شده بودند، اثراتِ بسیار 
منفی و طولانی مدتِ ناشی از رکود اقتصادی 
بر روی تولید و رفاه جامعه را نشان داده اند. در 
این گونه موارد شاید سیاست گذاران آن چنان 
هم شیفته ی ریاضت های اقتصادی نشده باشند 
که باعثِ کم شدنِ کسری های بودجه ی سالیانه 
شده بودند، زیرا این ریاضت ها از طرفی موجب 
شــده بود تا رفاه ملّی، که این بار درســت تر 

اندازه گیری شده بود، کاهش یابد.
دستاوردهای سیاســی در ایالات متحده و در 
بسیاری از کشــورهای دیگر دنیا در سال های 
اخیر نشان دهنده ی حالتی از ناامنی بوده است 
که بسیاری از شــهروندان معمولی در آن به 
سر می برده اند و و تولید ناخالص داخلی توجه 

گرفتار دولت همه کاره و هیچ کاره هســتیم. 
ما نیازمند دولت کارامد هستیم و باید قرارگاه 
سازندگی پیشرفت باشــد نه اینکه تبدیل به 
ســازمان شــود. در جنگ ما چنین راهکاری 
داشــتیم. جمهوری اســلامی امروز کالاهای 
مصرفی را بــه کالاهای با ارزش افزوده تبدیل 
کرده و لذا در این حوزه اثر بخش نیستیم. ما 
چون در ساختار مشکل داریم در دولت اگر چه 

بهره وری داریم اما اثر بخش نیستیم.
صدرا با بیان اینکه الان علم پیشرفت به درد ما 
می خورد و دیگر علم محض به درد ما نمی خورد 
یادآور شد: علم اگر تبدیل به عمل شد می تواند 
حل مشــکل کند پس ما علم پیشرفت دولت 
کارامد می خواهیم در این صورت مشــکلات 

کشور حل خواهد شد.
او تاکید کرد: الان مسائل اقتصادی گریبانگیر 
ماست و اغلب مشکل اجتماعی ما هم از همین 
سرچشمه اســت. اگر جاده هموار باشد کسی 
جاده خاکی نمی زند ما باید موانع پیشرفت را 
برطرف کنیــم. دولت هم باید این موانع را در 
قالب یک معمار برطرف کند و گرداننده باشد.

این اســتاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه علم 
مسئله گلوگاهی ماست توضیح داد: این سوال 
مطرح می شــود که آیا علم ســاینس است یا 
بینایی است یا حکمت؟ یا آمیزه ای از اینهاست 
و باید ترتیب خاصی داشته باشد؟ این برای ما 
بسیار مهم است که چه تعریفی از علم داریم 
و چه ترتیبی را بــرای آن در نظر می گیریم. 
فردوســی می گوید توانا بود هر که دانا بود. او 

این ترتیب را در نظر می گیرد.
او افزود: منبع آگاهی خرد است و به ما جهت 
می دهد و راهگشاســت. در ابن سینا خرد به 
عقل ترجمه شــده اســت. الان در قرآن علم، 
حکمت، بصیرت و خبیر داریم. کنت می گوید 
علم فقط آگاهی است اما علم منظومه است. 
علم جدید الان تک انگار است و یکی را فقط 
برجســته می کند در حالی که علم باید چند 

ساحتی باشد.
او ادامــه داد: منبع علم حس اســت. فارابی 
می گوید علم طبیعی اظهر العلوم اســت و با 
مجردات ســرکار دارد ولی علم سیاســت با 
مجردات سرو کار ندارد. پس علوم طبیعی علوم 
چگونه شناسی اســت و به باید و نباید کاری 
ندارد. اما علوم انسانی به این هستی و نیستی و 
باید و نباید می پردازد. علوم انسانی و به تناظر 
آن جامعه شناســی به دنبال درک ماهیت و 
چیستی شناسی است. در علوم سیاسی هم به 

دنبال پاسخ به چرایی ها هستیم.
این استاد فلسفه سیاسی با بیان اینکه اگر ما 
می خواهیم به علم پیشــرفت برسیم نیازمند 
علوم طبیعی برای توسعه کمی، کیفی، سخت 
افــزاری و نرم افزاری برای افزایش رفاه جامعه 
هستیم توضیح داد: اینها علوم توسعه هستند 
و شاید لفظ بهتری به جای علوم طبیعی باشد. 
از سوی دیگر نیازمند علوم انسانی برای تعالی 
و ارتقا جامعه هســتیم این در حالی است که 
ما توسعه را برای فرهنگ می خواستیم اما الان 
فرهنگ ابزار توســعه شده است. از این منظر 

ناچیزی را به آن نشان می دهد. طیف وسیعی 
از سیاستهای متمرکز بر تولید ناخالص داخلی 
و احتیاط مالــی، این عدم امنیت را دامن زده 
است. “اصلاحات” صورت گرفته در بازنشستگی 
را در نظر بگیرید که باعث شد تا افراد ریسک 
بیشتری را تحمل نمایند، یا حالتی را در نظر 
بگیرید که بازار کار به نامِ تقویتِ انعطاف پذیری، 
دادنِ آزادیِ بیشتر به کارفرمایان برای اخراج 
آن هــا و در نتیجه تضعیف قــدرت چانه زنیِ 
کارگران، کاهشِ حقوق ها و ناامنی بیشتر، باعث 
شد تا آن وضعیت تغییر کند. معیارهای بهتر 
حداقل می توانند این هزینه ها را در برابر منافع 
اندازه گیری کنند و احتمالاً سیاست گذاران را 

می توان برای علوم انسانی واژه علوم معنوی را 
استفاده کرد.

او در پایان گفت: علوم انســانی باید معنویت 
تولید کند و علومی چون فقه در علوم انسانی، 
باید بین توسعه اقتصادی و فرهنگی باید تعادل 

برقرار کنند.
حجت الاسلام و المســلمین رضوانی نیز در 
بخش دیگری از این نشست درباره اندیشه های 
صــدرا گفت: طی ســه دهه اخیر از اســاتید 
برجســته ای بهره بردم که یکی از آنها استاد 
صدرا اســت و درباره ایشان سخن گفتن کار 
آسانی نیســت. آثار مکتوب و مقالات ایشان 

خوب و غنی است اما شاید بخش کوچکی از 
اندیشه های ایشــان را نشان می دهد و تداعی 

جامعیت او نیست.
او ادامه داد: فهم آثار ایشــان آســان نیست و 
نیازمند مقدماتی است و مخاطبان باید حداقل 
یک سال از جلسات شفاهی او بهره مند شوند. 
استاد صدرا ذهن ریاضی دارد و سعی می کند 
در نظرات خود واژه سازی کند. نصر نیز سعی 
می کرد واژه ســازی برای هانری کربن کند و 
دلیل اینکه نصر توانست به ارتباط بین کربن 
و علامه کمک کند به همین دلیل واژه سازی 
اســت. در آثار استاد صدرا هم واژه های زیادی 
وجود دارد که نیازمند درک ساخت های ذهنی 

ایشان از قبل است.
رضوانی با بیان اینکه استاد صدرا جاذبه دارد و 
به دلیل اینکه یک معلم سیاست است همواره 
سعی می کند از این منظر به مباحث نگاه کند 
یادآور شد: به همین دلیل جناح ها در حضور او 
مهم نیست و اساساً دافعه ای در مباحث ایشان 

نیست.

مجبور نمایند تا در ایــن تغییرات با دیگران 
همراه شده و بدین ترتیب، امنیت و برابری را 

ارتقاء دهند.
گروهی کوچک از کشورها با هدایت اسکاتلند، 
پیمانِ اقتصادِ رفاه را تشکیل دادند. امید می رود 
کــه دولت هایی که رفــاه را در مرکز توجه و 
دستور کار خود قرار می دهند، بودجه های خود 
را نیــز در همین جهت برنامه ریزی نمایند. به 
عنوان مثال، دولت نیوزیلند بیشتر به رفاه توجه 
کرده و در همین راستا توجه خود را بیشتر به 
فقر کودکان معطوف داشته و منابع بیشتری را 

برای رفعِ آن اختصاص داده است.
معیارهای بهتر همچنین می توانند به عنوان 

به گفته این اســتاد دانشــگاه و حوزه، او یک 
متفکر معتدل و متعالی اســت و نگاه طولی 
دارد و عرضی نیســت. صدرا همواره به کتاب 
الجمــع فارابی تاکید دارد و خودش هم جامع 
اندیشه های حکمای اســلامی است و تلاش 
می کند در میان همه این اندیشه های اسلامی 

وحدت ایجاد کند تا به تعالی برسد.
او تاکیــد کرد: البته گاهی او این نگاه تعالی را 
در حکمای غربی و مــدرن هم می بیند و از 
آن استفاده می کند. ما در تولید علوم انسانی 
معیار و شرایطی داریم. تولید علوم انسانی سه 
معیار مشــخص دارد؛ کسی که می خواهد در 

این عرصه کار کند باید غرب شناس قوی باشد 
چون اگر می خواهیم درک درستی از مباحث 
علمی داشته باشیم باید بتوانیم خوب ترجمه و 
سپس نقد کنیم. صدرا عمق پروژه فکری غرب 
را خوب می شناسد این در حالی است که ما در 
این باره ضعف داریم و نمی توانیم عمق محتوای 

غرب را بشناسیم.
حجت الاسلام و المســلمین رضوانی گفت: 
معیار دوم این است که ایران را خوب بشناسیم. 
باید دید تطور فرهنــگ و تاریخ ایران چگونه 
بوده اســت تا بتوانیم به تولید علوم انســانی 
برسیم. معیار سوم اسلام شناسی است ما در 
این جامعه اسلام را نمی توانیم از جامعه منفک 
کنیم. این فکر اســلامی در ایران رشد کرده و 
استاد صدرا در هر سه معیار شکوفا شده و رشد 

کرده است.
او با اشاره به اینکه تعاملات استاد صدرا با حوزه 
و دانشــگاه به صورت مســتمر گاهی برای ما 
شگفت  انگیز است عنوان کرد: ایشان از زمان 
دانشــجویی با علامه جعفری مأنوس بوده و با 

یک ابزار تشــخیصی مهم نیز مطرح شوند و 
به کشــورها کمک کنند تا هم پیش از آن که 
مسائل پیچیده شده و از کنترل خارج شوند، 
آن ها را شناسایی نموده و هم ابزارهایی درست 
را برای پرداختن بــه آن ها انتخاب نمایند. به 
عنوان مثــال، ایالات متحده بــه جای آن که 
فقط بــه تولید ناخالص داخلی )GDP( توجه 
کند، بیشتر بر روی مسائلی همچون بهداشت 
و سلامت، تنزلِ انتظاراتِ افرادی با تحصیلات 
کمتر از زندگی و به ویژه افرادی که در مناطق 
غیرصنعتی آمریکا زندگی می کنند و سال ها 

پیش شناخته شده بودند، تمرکز نموده است.
به همین ترتیب، معیارهــای برابریِ فرصت 
بــرای افراد مختلف،  اخیراً دورنگیِ موجود در 
ادعای آمریکایی ها را به زمینه ای برای فرصت 
تبدیل کرده اســت: بله، هر فــردی می تواند 
پیشرفت کند، همان گونه که گویی از والدین 
سفیدپوست متولد شده است. داده های موجود 
نشان داده اند که ذاتِ ایالات متحده با تله های 
نابرابری و تبعیض، قرین است و آن افرادی که 
در پایین متولد می شــوند، با احتمال زیاد در 
همان پایین هم باقی خواهند ماند. اگر بخواهیم 
این حقایق را حذف کنیم، ابتداء باید بدانیم که 
این ها اساساً وجود دارند و سپس باید به دنبالِ 
آن باشیم که چه چیزی آن ها را به وجود آورده 

و به آن دامن می زند.
    “ گروهــی کوچک از کشــورها با هدایت 
اسکاتلند، پیمانِ اقتصادِ رفاه را تشکیل دادند. 
امید می رود کــه دولت هایی که رفــاه را در 

آثار قلمی میراث کهن و علمای حوزه امروزی 
آشــنا هستند. این به ایشــان کمک کرده در 
تولید علوم انسانی گام وسیع و مهمی بردارد 
و بتواند علوم انسانی اسلامی ایرانی را بفهمد و 

آن را تبیین کند.
او با بیان اینکه استاد صدرا فضل تجربه عملی 
هم دارد و سه دهه در عرصه کلان قانون گذاری 
و سیاست گذاری کار کرده و خلاءهای کشور 
را می شناسد یادآور شــد: بنابراین پروژه های 
راهبردی خود را در راستای برطرف کردن این 
کمبودها طراحی می کند. نگاه او تمدنی است و 

سعی می کند نگاه تعالی را پیش ببرد.
شریف لکزایی در ادامه این نشست با اشاره به 
تأسیس نهاد از سوی استاد صدرا گفت: ایشان 
در تولید علم هم تجربه خوبی داشــته است و 
ابتدای زمان تحصیلش این دغدغه را داشــته 
و در اندیشه سیاسی و حکمت عملی کارهای 
مهمی کرده است. ایشان همچنین در ترویج 
علم و ارائه الگوی اســلامی ایرانی پیشــرفت 

تلاش های بسیاری کرده است.
او افزود: تلاش های ایشان برای بسط مباحث 
اندیشه سیاسی قابل تقدیر است خاطرم است 
ایشان متن خوانی فارابی را برای روزآمدسازی 
فلســفه اســلامی داشــت. بر همیــن نگاه 
روزآمدسازی ایشان تلقی شان از میراث حکماً 
این بود که این آثار برای انسان تولید می شده 
و دانش فلسفه سیاسی از ابتدای تاریخ اصالت 
داشت اما در ادامه خوانش اصیلی از آن نشد و 

انحرافاتی به وجود آمد.
او با بیان اینکه استاد صدرا تلاش کرده خوانش 
اصیلی از فلســفه سیاســی و آثار فارابی، ابن 
ســینا و خواجه نصیر داشته باشد به تفکیک 
ملاصدرا و امام توســط استاد صدرا اشاره کرد 
و گفت: اســتاد صدرا به خوبی به نقاط تمایز 
این دو اندیشه اشاره می کند. از سوی دیگر ما 
اگر بخواهیم حکمت سیاسی متعالیه را روزآمد 
در اختیار داشته باشیم استاد صدرا تداوم میان 
نظر و عمل را در این راستا شرح می دهد و بر 

آن تاکید می کند.
لکزایــی گفت کــه او معتقد اســت حکمت 
متعالیه انقلاب اســلامی را تقویت می کند و 
می گوید در 3۰۰ سال اخیر تحولات بسیاری 
در ایران از حکمت متعالیه ریشه گرفته است. 
از نگاه ایشان رهبر انقلاب هم نگاهی معطوف 
به حکمت متعالیه دارد و انقلاب اســلامی در 

حکمت متعالیه حضور دارد.
این استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه استاد 
صدرا صورت بندی جدیدی از فلسفه اسلامی 
ارائــه می کند توضیــح داد: در حالی که قبلًا 
صورت بندی بر مبنای مکاتب مشــا، اشــراق 
و متعالیه بود ایشــان می گوید بــه رغم مواد 
مشــترک متفکران هر کدام دستگاه فلسفی 
خاصی دارنــد و می توان حکمت عملی از آن 
استخراج کرد. در یکی از مقالات ایشان توضیح 
دادنــد که چگونــه به طور مثال از دســتگاه 
فلسفی ملاصدرا، ابن سینا، شیخ اشراق، امام 
و … می توان حکمت عملی در آوردند. تجربه 
حداقل سه دهه تفکر و فعالیت یک جامعیتی 

مرکز توجه و دســتور کار خود قرار می دهند، 
بودجه هــای خــود را نیــز در همین جهت 
برنامه ریــزی نمایند. به عنــوان مثال، دولت 
نیوزیلند بیشتر به رفاه توجه کرده و در همین 
راســتا توجه خود را بیشــتر به فقر کودکان 
معطوف داشــته و منابع بیشتری را برای رفعِ 

آن اختصاص داده است. “
کمــی بیش از یــک ربعِ قــرن پیش تر، بیل 
کلینتــون موضوعــی را به صورت رســمی 
مطــرح نمود که در آن “مــردم در رأس قرار 
می گرفتنــد”. قابل توجه آن که انجامِ این کار، 
حتی در یک جامعه ی دموکرات چقدر دشوار 
است. شرکت ها و سایر ذی نفعان خاص همواره 
به دنبالِ آن هســتند که منافع آن ها در رأس 
قرار داشته باشد. وضعِ مالیات های سنگین در 
ایالات متحده که توسط دولت ترامپ در این 
زمان در سال گذشــته صورت گرفت، مثالی 
عالی بر این مدعی است. گروهی که رفته رفته 
کوچک تر می شوند، اما هنوز هم قشر متوسط 
وسیعی از مردم را تشکیل می دهند، باید این 
افزایش در مالیات ها را تحمل نموده و میلیون ها 
نفــر نیز بیمه ی ســلامت خود را از دســت 
می دهند تا بتوانند مالیات ها را برای میلیاردرها 
و شرکت ها تأمین نمایند. اگر ما بخواهیم که 
مردم را در رأس قرار دهیم، اول باید مســائلِ 
مرتبط با آن ها را بشناسیم، باید بدانیم که چه 
چیزی، رفاه را برای آن ها به ارمغان خواهد آورد 
و چگونه می توانیم آن چیز را بیشتر برای آن ها 
تأمین نماییم. در نظــر گرفتنِ اندازه گیری با 
ابزاری فراتر از GDP هم چنان نقشــی حیاتی 
را در دستیابی به چنین اهدافِ اساسی برای ما 
ایفاء می  نماید. جوزف استیگلیز یکی از برندگان 
جایزه ی نوبل در اقتصاد، استادِ دانشگاهِ کلمبیا 
و رئیس بخش اقتصاد در مؤسســه ی روزولت 

است./ باشگاه اندیشه

به ایشان داده که نسبت به فلسفه داخل و غرب 
تسلط و جامعیت کافی داشته باشند.

به گفته لکزایی، بر اساس اندیشه استاد صدرا 
انســان و جامعه تنها بودن نیست بلکه شدن 
است او از انسان ایستا حرف نمی زند از انسان 
در حال شدن و تبادل است. استاد صدرا منفعل 
نیست و در تعامل با متفکران معاصر و گذشته 

بوده است.
یوسفی راد در این نشست با اشاره به این که هر 
شخصیت علمی را می توان از زوایای مختلف 
بررسی کرد گفت: در اســتاد صدرا از زوایای 
مختلف ایشان شخصیت جامع و کم نظیری 
دارد. از حیث فردی انسانی متدین است. من 
سفرهای زیادی را با ایشــان داشتم و در این 

سفرها از او بهره ها بردم.
او ادامــه داد: او از حیــث اجتماعی دردمند 
اســت و از لحــاظ سیاســی در اوج انقلابی 
بودن معتدل ترین فرد اســت. از حیث علمی 
با درک عمیق و زیبا مســائل را تحلیل کرده 
است. از حیث مدیریتی هم ایشان هر جا بوده 

توانمندی های زیادی داشته است.
او در حــوزه علمی و عملی توان بالقوه زیادی 
هم دارد و بســیار پر انرژی است. استاد صدرا 
نگاه کارامد و روزآمد به سنت دارند و معتقدند 
متون ســنتی باید روزآمدی و کارکرد داشته 
باشد. ایشان نگاه ویژه ای به سیاست و فلسفه 
سیاســی دارد. آثار متعددی هم در این زمینه 

تألیف کرده است.
یوسفی راد با اشاره به تالیفات مختلف ایشان 
یادآور شد: بســیاری از متون ایشان در دست 
چاپ است چون ضعف بیرونی وجود دارد و فکر 
می کنند برخی از آثارشان زبان سختی دارد و 
این ضعف جامعه علمی ماســت. استاد صدرا 
فهم فلسفی بســیار خوبی دارد و اصطلاحات 
بسیاری را تدوین کرده است. او ظرافت علمی 
دارد و تقسیم بندی دقیقی و درستی از علم و 
منابع شناخت دارد. او بین منابع شناخت عقلی، 
تجربی و قرآنی رابطه تکمیلی ایجاد کرده است. 
او با بیان اینکه فلسفه سیاسی اسلامی پیش 
از ایشــان در مهجوریت بود و نگاه ترجمه بر 
آن غلبه داشت و همه چیز حول فلسفه یونان 
می گشت یادآور شــد: اما پافشاری ایشان در 
گروه فلسفه سیاسی باقر العلوم دستاوردهای 
خوبی داشــت و فلسفه سیاسی اسلامی رونق 
یافت. بنابراین ایشان در احیای این علم نقش 

اساسی داشت.
یوسفی راد گفت: رویکرد فلسفه سیاسی ایشان 
باعث شد دست روی کارامدی بگذارد و در این 
باره نظرات خود را ارائه کند. ایشان به حق یک 
اندیشمند است و او مسئله دارد و مساله اش را از 
محیط گرفته و در این باره کلیدی ترین مسائل را 
مطرح کرده است. این مدرس دانشگاه در پایان 
گفت: او ســیر تطور دقیقی از فلسفه سیاسی 
اسلام ارائه می کند و از حکمت گذشته شروع 
می کند تا به حکمت امام خمینی )رع( می رسد. 
او درباره تمایز بین حکمت متعالیه سیاسی و 
حکمت سیاسی متعالیه سخن می گوید و امام 
را برجسته ترین فرد در حکمت سیاسی متعالیه 
تجمیعی می داند. ایشان اجماعی دارد که نیاز 
به تفاسیر بسیار اســت. من نسبت به ایشان 
بدهکارم و امیدوارم بتوانم از کمالات ایشــان 

استفاده کنم./ فرهنگ امروز

تولید ناخالص داخلی معیار خوبی برای سنجش رفاه نیست

نیازمند علم  روزآمد  مبتنی بر نیازهای جامعه هستیم

چرا به جای آن که بر روی بهداشت و سلامت، تحصیلات و محیط زیست متمرکز شویم، باید به تولید کالا توجه کرده باشیم؟

فارابی می گوید علم طبیعی اظهر العلوم است و با مجردات سرکار دارد ولی علم 
سیاست با مجردات سرو کار ندارد. پس علوم طبیعی علوم چگونه شناسی است 
و به باید و نباید کاری ندارد. اما علوم انسانی به این هستی و نیستی و باید و نباید 

می پردازد. علوم انسانی و به تناظر آن جامعه شناسی به دنبال درک ماهیت و چیستی 
شناسی است. در علوم سیاسی هم به دنبال پاسخ به چرایی ها هستیم
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خبرخبر

  اختصاص ۲۲ دستگاه اتوبوس
 برای سرویس دهی مدارس 

دخترانه در مشهد

 مشهد-تکتم نظرپور،خبرنگارآرمان امروز- 
مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی مشهد گفت: 
بــا توجه به آغاز مهر ماه و بازگشــایی مدارس، 
میزان تقاضای استفاده از ناوگان حمل  و نقل 
عمومی افزایــش یافته و اکنون ۲۲ دســتگاه 
اتوبوس جهت سرویس دهی مدارس دخترانه 
در مشهد به آموزش و پرورش استان اختصاص 

یافته است.
علی اصغــر نیشــابوری اظهــار کــرد: این 
اقدام با همــکاری اداره کل آموزش و پرورش 
خراســان رضوی در راســتای مدیریت فاصله 
خطوط و تسهیل در دسترســی دانش آموزان 
به مقاصدشان انجام شده است. مدارسی که 
حجم بــالای تقاضای ســرویس دانش آموزی 
و اســتفاده از حمل و نقل عمومی را داشتند، 

مشمول این طرح شدند.
وی به اولویت بخشــی در مــدارس دخترانه 
در اســتفاده از ســرویس حمل و نقل عمومی 
اشاره کرد و افزود: در اجرای این طرح مناطق 
شــهری و مقاطع تحصیلی مورد نظر نیست و 
دسته بندی براساس تقاضای مدارس و میزان 
تقاضای دانش آموزان از وسایل عمومی انجام 

می شود.
نیشــابوری بیان کرد: تاکنون ۲۲ دستگاه 
اتوبــوس در اختیــار مــدارس قــرار گرفتــه و 
اگــر مــدارس دیگــری شناســایی شــود که 
دانش آموزانش تقاضای بالایی جهت استفاده 
از خدمات حمل و نقل عمومی داشته باشند، 
این امکان هشــت که اتوبــوس در بازه زمانی 
تعطیلــی مــدارس را در نزدیک ترین نقطه به 

درب مدارس در اختیار مدارس بگذاریم.
وی با اعلام این خبر که سرویس دهی تنها 
در زمان تعطیلی مدارس اســت، خاطرنشان 
کرد: فرایند اینگونه است که مدرسه تقاضای 
خــود را بــرای ســرویس دهــی حمــل و نقل 
عمومی اعلام می کند و ســازمان اتوبوسرانی 
در کمیتــه موضوع را مطرح کرده و براســاس 
فاکتورهای مورد نظر انجام خواهد شد. مدیر 
عامل سازمان اتوبوسرانی مشهد توضیح داد: 
چنانچه مدارس از این طرح اســتقبال کنند و 
تقاضا برای انجام سرویس دهی ناوگان عمومی 
وجود داشته باشد، این ســرویس دهی انجام 
خواهد شد. به دلیل اینکه اتوبوس تمام روز در 
اختیار مدارس قرار نمی گیرد، مشــکلی برای 

تامین ناوگان عمومی وجود ندارد.
وی خاطرنشــان کرد: دانش آمــوزان برای 
اســتفاده از ســرویس حمــل و نقــل عمومی 
ویــژه مــدارس می توانند از طریــق من کارت 

اتوبوسرانی اقدام کنند.

 کتابخانه مجازی
 و الکترونیکی مدیریت شهری 

کرج راه اندازی شد
کرج-خبرنگارآرمــان امــروز- رییــس مرکز 
پژوهش و مطالعات راهبردی شورای اسلامی 
شــهر کرج اعــلام کــرد: کتابخانه مجــازی و 
الکترونیکی مدیریت شــهری کــرج با هدف 
دسترســی آســان شــهروندان و محققــان به 

مطالعه و پژوهش راه اندازی شد.
محمد اسدیان گفت:  این کتابخانه با هدف 
ایجاد شبکه واحد مراکز مطالعاتی و پژوهشی 
در حــوزه شــهری و مدیریــت شــهری و عدم 
موازی کاری در حوزه های مختلف راه اندازی 
شده اســت. رییس  مرکز پژوهش و مطالعات 
راهبردی شورای اسلامی شهر کرج افزود: در 
این راســتا تفاهم نامه ای بین مراکز پژوهشی 
شــورای شــهر کرج  و تهران مبنی برپیشبرد 
اهداف و حل مشکلات مدیریت شهری منعقد 
شــد که یکی از این موارد راه اندازی کتابخانه 
دیجیتال و تشــکیل بانک داده پژوهشــگران 
درحوزه مطالعات شهری و پژوهشی، همکاری 
در خصــوص تالیف و انتشــارکتب پژوهشــی 
و نشــریات علمی بود. اســدیان تصریح کرد: 
در عصر فنــاوری الکترونیکــی، حضور فعال 
دانشجویان در مطالعات حوزه مدیریت شهری 
کمرنگ شــده اســت که راه اندازی کتابخانه 
الکترونیکــی کمــک شــایانی در بحث کتب 
پژوهشی مدیریت شهری و استفاده دانشجویان 
و عموم مردم خواهد بود. عضو شورای اسلامی 
شــهر کرج خاطرنشــان کــرد: پشــتیبانی از 
پژوهش و آموزش در راســتای اهداف، رسالت 
و ماموریت های مدیریت شــهری، استفاده از 
فناوری های نو و به روزرسانی مطالعات جهت 
ارائــه هر چه بهتر و بیشــتر خدمات به جامعه 
وبرگزاری دوره ها وکارگاه های آموزشی مداوم 
برای استفاده منابع الکترونیکی از اهداف راه 

اندازی کتابخانه دیجیتال است.

  افزایش سرانه فضای سبز
 در بالا بردن روحیه نشاط 

شهروندان موثر است
 کرمانشــاه – فریده محمدی،خبرنگارآرمان 
امروز-رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای 
ســبز شــهرداری کرمانشــاه گفــت: افزایش 
ســرانه فضای ســبز در بالا بردن روحیه نشاط 

شهروندان موثر است.
به گزارش روابط عمومی ســازمان ســیما، 
منظر و فضای ســبز شــهرداری کرمانشــاه، 
جلســه کمیته فضای سبز مناطق هشت گانه 
شهرداری به ریاست دکتر فرامرز رحمتی زاده 
رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای ســبز 
شــهری و بــا حضور مســئولین فضای ســبز 
مناطــق هشــت گانه شــهرداری در محل این 

سازمان برگزار شد.
رحمتی زاده با اشاره به اهمیت فضای سبز و 
تاثیر آن در بالا بردن روحیه نشاط و شادابی در 
بین شهروندان و جامعه شهری اظهار داشت: 
با توجه به فصل پاییز، محل هایی از فضای سبز 
مناطق هشت گانه که نیاز به ترمیم چمن دارند 

توسط منطقه مربوطه اصلاح و ترمیم شود.
وی افــزود: تهیه و خریــد گل های فصلی، 
درختچه های زینتی و بذر چمن توسط سازمان 
و توزیع بین مناطق هشتگانه شهرداری نیز در 

دستور کار این سازمان قرار گرفته است.
رئیس سازمان ســیما، منظر و فضای سبز 
شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: برنامه ریزی 
برای قطع درختان خشــک سطح شهر نیز از 
دیگر اقدامتی است که با همکاری فضای سبز 
مناطق هشت گانه شهرداری در دستور کار قرار 

دارد.
رحمتــی زاده در پایــان خاطر نشــان کرد: 
بروزرسانی آمار و اطلاعات درختان معابر سطح 
شهر برای شناســنامه دار کردن آن ها، از دیگر 

مواردی است که باید انجام شود.

 سیمبانان نقش سازنده ای
 در نگهداشت شبکه دارند

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگارآرمان امروز-
مهندس مهرداد فرجی مدیر امور دیسپاچینگ 
و فوریــت های بــرق  گفــت : در آزمون فنی و  
میدانی جذب پرســنل سیمبان  داوطلبان در 
پارک فن آوری هــای نوین به رقابت با یکدیگر 
پرداختند  تا مهارت های خود را محک زده و به 

منصه بروز برسانند.
وی در ادامــه گفــت با توجه بــه اینکه این 
عزیزان باید در ســخت ترین شرایط و در سرما 
و گرما وظیفه مانور و تعمیرات شــبکه را عهده 
دار باشــند اطلاعات و مهارت ها و جنبه های 
روحی این افراد از اهمیــت ویژه ای برخوردار 
اســت که تمام ایــن مولفه ها برای ســنجش 

ایشان رصد خواهد شد 
فرجی خاطر نشــان کــرد : برگــزاری این 
آزمونها می تواند در آینده اشتباهات انسانی و 
خطاهای حفاظتی را به حداقل میزان برساند 

وی اظهــار داشــت : در این آزمــون میزان 
شــناخت داوطلبان در خصوص قطع و وصل 
کلید های هوایی باز و بستن جمپر و انشعابات 
روی شبکه شناخت پست های زمینی و ترانس 
هــا، کلید های فشــار متوســط و غیــره مورد 

ارزیابی قرار می گیرد 
وی در نهایــت وجود نیروهای ســیمبان را 

بازوان پرتوان صنعت برق عنوان کرد

آغاز عملیات بازسازی و توسعه 
شبکه آب و فاضلاب محله 
چاهستانی های بندرعباس

 بندرعباس-خبرنگارآرمان امروز-مدیرعامل 
آبفــای هرمــزگان از آغاز عملیات بازســازی و 
توســعه شــبکه آب و فاضلاب بخشی از محله 
چاهســتانی های بندرعبــاس بــا اعتبــار ۳۵ 

میلیارد تومان خبر داد.
عبدالحمید حمزه پور با اشاره به آغاز طرح 
بازسازی و توسعه شــبکه آب و فاضلاب محله 
چاهســتانی های بندرعبــاس گفــت: در این 
طرح ۳ کیلومتر شبکه آب و ۴ کیلومتر شبکه 
فاضلاب بازســازی می شــود و ۸۰۰ خانوار از 

مزایای آن بهرمند خواهند شد.
حمزه پور گفت: برای اجرای این طرح ۳۵ 
میلیارد تومان هزینه می شود و دهه فجر به بهره 

برداری می رسد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
گفــت: عملیــات توســعه شــبکه فاضلاب و 
آســفالت نوار حفاری محله درخت سبز نیز به 
طول ۵/۲ کیلومتر به پایان رسید و ۴۰۰ واحد 
مسکونی به شبکه جمع آوری فاضلاب شهری 

متصل شد.
حمــزه پــور هزینه اجــرای این طــرح را ۹ 

میلیارد تومان اعلام کرد.

مومنی،خبرنگارآرمــان  اصفهان-مریــم    
امروز-معاون اجتماعی و مشارکت های مردمی 
سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
اصفهان با اشــاره به امضای تفاهم نامه اجرای 
طرح »کلاس شــهر« تا پایان ســال تحصیلی 
1۴۰۲-1۴۰1 گفــت: 1۰۰ هزار دانش آموز، 

مخاطب طرح کلاس شهر می شوند.
تفاهم نامــه اجرای طرح »کلاس شــهر« تا 
پایان سال تحصیلی 1۴۰۲-1۴۰1 با برگزاری 
آیینــی به امضــای علی قاســم زاده شــهردار 
اصفهان، محمدرضا ابراهیمی مدیرکل آموزش 
و پرورش اســتان و محمــد نورصالحی رئیس 

شورای اسلامی شهر اصفهان رسید.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان 
در این مراسم با تأکید بر همراهی و هم افزایی 
با شهرداری برای ارتقای فرهنگ شهروندی و 
قانون مداری در میان دانش آموزان اظهار کرد: 
برای استفاده بهینه از امکانات شهر، فضاهای 
فرهنگی و امکانات آموزش و پرورش در راستای 

تحقق این امر اقــدام به امضای تفاهم نامه ای 
برای رسیدن به اهداف هر دو نهاد کردیم.

محمدرضا ابراهیمی با تاکید بر اهمیت ارایه 
برنامه های آموزشــی در تمام مــدارس افزود: 
ارتقــای ســطح اجتماعی دانش آمــوزان جزو 
وظایف ذاتی آموزش و پرورش است و آشنایی 

با حقوق شهروندی و آموزش اخلاق شهروندی 
نیز یکی از این موارد محسوب می شود.

او ابــراز امیــدواری کــرد کــه در قالب این 
تفاهم نامــه برنامه هایی برای مقاطــع بالاتر از 

ششم ابتدایی تا دبیرستان نیز اجرا شود.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان 

با بیان اینکــه اجرای طرح »کلاس شــهر« از 
ابتــدای ســال تحصیلــی 1۴۰۲-1۴۰1 در 
مدارس نواحی شــش گانه شهر اصفهان آغاز 
شده، بر اهتمام مسئولان مدارس برای اجرای 

مطلوب این طرح تأکید کرد.
معــاون اجتماعی و مشــارکت های مردمی 
سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
اصفهــان نیز با بیان اینکــه در حوزه فرهنگی 
علاوه بــر اجرای برنامه هــای گوناگون باید بر 
اجرای طرح های ریشــه ای و بلندمدت تمرکز 
شــود، گفت: نتایج این طرح های مســتمر و 

عمیق در سال های آینده حاصل می شود.
سعید امامی با بیان اینکه طرح کلاس شهر 
برای دومین ســال به عنوان طرحی دائمی در 
مدارس اصفهان اجرا می شــود، تصریح کرد: 
آموزش هــای مورد نظــر در قالب طرح کلاس 
شــهر در دو پایــه اول و ششــم دبســتان وارد 
مدارس شــده و به عنوان زنگ کلاس شهر در 

طول سال به دانش آموزان ارائه می شود.

 مشهد-تکتم نظرپور،خبرنگارآرمان امروز- 
معــاون مهندســی و ســاخت اداره کل راه و 
شهرسازی خراسان رضوی گفت: در سالهای 
اخیر افزایش هزینه های ساخت راه و متناسب 
نبــودن اعتبــارات تخصیــص یافتــه با حجم 
کار، باعث کند شــدن روند پیشــرفت اجرایی 
طرحهای راهسازی در این استان شده است.

محمــد ذاکــری افــزود: از ســوی دیگــر 
تخصیــص اعتباراتی که به صورت اوراق ســه 
ســاله اســناد خزانه اســلامی ارایه می شود و 
ارزش آن معــادل حــدود ۵۰ درصد اعتبارات 
نقدی اســت می تواند دلیل دیگری برای کند 

شدن روند اجرایی طرحهای راهسازی باشد.
وی اضافــه کــرد: افزایــش قیمــت زمین 
در چند ســال اخیر نیز باعث شــده است که 
آزادسازی و تملک زمینهای واقع در محورهای 

در دســت ســاخت، نیازمند اعتبارات نقدی 
فراوانی باشد.

معــاون مهندســی و ســاخت اداره کل راه 
و شهرســازی خراســان رضــوی گفــت: در 
مجموع شرایط مزبور باعث افزایش قیمتهای 

پیشنهادی و عدم رغبت پیمانکاران به منظور 
شــرکت در مناقصــات مربــوط بــه طرحهای 

راهسازی می شود.
ذاکری افزود: اجرای هفت طرح راهسازی 
به طول هــزار و 1۳۰ کیلومتر به این اداره کل 

تفویض شده که عملیات اجرایی آنها به تناسب 
اعتبارات ابلاغی در دست اجراست.

وی متوسط پیشــرفت اجرایی هفت طرح 
راهسازی مزبور را ۳۳ درصد اعلام و بیان کرد: 
در حال حاضر ساخت حدود 1۹۰ کیلومتر در 
قالب طرحهای مزبور در دســت انجام است و  
ســاخت حدود ۵۳۰ کیلومتر نیز باقی مانده 
است و اعتبار مورد نیاز برای بهره برداری کامل 
از هفــت طرح راهســازی مزبور در خراســان 

رضوی بیش از 1۲ میلیارد تومان است.
معاون مهندســی و ســاخت اداره کل راه و 
شهرسازی خراسان رضوی گفت: طول کل راه 
های پیشنهادی به منظور اخذ مجوز ماده ۲۳ 
قانون »الحاق برخی مواد قانون تنظیم بخشی 
از مقررات مالی دولت« در استان حدود هزار و 
۴۳۰ کیلومتر بوده که در دست پیگیری است.

آرمــان  ،خبرنــگار  ســاری-محمدتوکلی 
امروز-مدیــر مطالعات پایه منابع آب شــرکت 
آب منطقــه ای مازندران گفــت: آبدهی هفت 
رودخانه مهم مازندران در نیمه نخســت سال 
جاری نســبت به دوره درازمــدت ۴۴ درصد و 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشته ۸ درصد 

کاهش یافت.
فرهــاد خلردی اظهار کــرد: آمارهای ثبت 
شــده از آورد آب هفت رودخانه چشمه کیله، 
چالوس، هراز، بابلرود، تالار، تجن و نکارود به 
عنوان رودخانه های مهم و اصلی مازندران در 
فصل زراعی امســال –فروردین لغایت شهریور 
1۴۰1 نشــان می دهد که امسال نیز آورد آب 

این رودخانه ها کاهش یافته است.

وی افزود: مجمــوع آورد آب رودخانه های 
مهم استان در نیمه نخست سال 1۴۰۰ حدود 
یک میلیارد و ۲۳ میلیون متر مکعب بود که در 
نیمه نخست امســال با کاهش ۸ درصدی به 

۹۴1.۴ میلیون متر مکعب رسید.
مدیــر مطالعــات پایــه منابع آب شــرکت 
آب منطقــه ای مازندران خاطرنشــان کرد: بر 
اساس آمارها، این رقم برای میانگین درازمدت 

یــک میلیارد و 67۳ میلیــون متر مکعب ثبت 
شده است که نشان می دهد آورد آب در نیمه 
نخست امسال نســبت به این رقم ۴۴ درصد 
کاهش داشت. به گفته خلردی بیشترین آورد 
آب رودخانه های مهم نیمه نخســت امسال به 
ترتیب مربوط به رودخانه های هراز با ۳67.۵، 
چشــمه کیله با ۲۲۳.6، چالوس با 1۸۳.۹، 
تــالار بــا ۵6.۹، بابلــرود بــا ۴۵.۲، تجن با 
۳۵.1 و نکارود بــا ۲۹.1 میلیون متر مکعب 
اســت. وی تصریح کرد: بــا توجه به وضعیت 
ذخیره سدهای اســتان و کاهش بارندگی ها 
انتظــار می رود که بــرای مدیریت مصرف آب 
در حوزه هــای مختلف توجه به ویژه از ســوی 

مشترکان و بهره برداران لحاظ شود.

قزویــن –  مرادی،خبرنگارآرمــان امــروز-
شــهردار قزوین گفت: رونق ســاخت و ساز و 
بهســازی بافت فرســوده و تاریخی قزوین از 
محل افزایش یک طبقه ای تراکم برنامه ریزی 

شده است.
 مهدی صباغی در نشســت علنی شورای 
اسلامی شــهر قزوین که با حضور استاندار و 
جمعی از مســوولان برگزار شــد،افزود: برای 
توسعه زیرســاخت ها با هزینه های هنگفتی 
روبــرو هســتیم و از ســویی بافت فرســوده و 
تاریخی نیازمند ســاماندهی و بهسازی است 
بنابراین استفاده از ظرفیت های قانونی مانند 
افزایــش تراکم در این نقــا را در نظر داریم که 

نیازمند موافقت در سطح ملی هستیم.
وی ادامــه داد: این موضــوع از اختیارات 
استاندار است که با پیشنهاد به شورای عالی 
شهرســازی می توانیم مصوبــه آن را دریافت 

کنیم.
صباغی با اشاره به وجود ۵۰۳ هکتار بافت 

فرسوده در قزوین، گفت: در نظر داریم مردم 
اصیل قزوین را با این اقــدام در همان جا که 
هســتند ســاکن کنیم تا از بهم ریختن بافت 
اجتماعی محلات اصالت دار جلوگیری شود.

شهردار قزوین در ادامه با بیان اینکه برخی 

مصوبات موجــب برهم خــوردن برنامه های 
مدیریت شــهری می شــود،گفت: در همین 
ارتبــاط، در نشســت اخیر کلان شــهرهای 
کشور باحضور رئیس مجلس شورای اسلامی 
در مشهد، پیشنهاد شد تا در همه کلانشهرها 

مانند شهرهایی نظیر تهران کمیسیون ماده ۵ 
به شهرداری ها واگذار شود.

بازآفرینــی  موضــوع  بــه  اشــاره  بــا  وی 
شــهری،گفت: در هادی آباد که بخشــی از 
بافت فرســوده شهر قزوین به شــمار می رود 
حــدود ۳۴ تا ۳6 هزار نفر ســکونت دارند که 
خدمــات رســانی در مواقــع بحرانــی به این 
منطقه دشــوار است و همچنین در آن برخی 
خدمــات و امکانات مانند فضای ســبز وجود 
ندارد که با بازآفرینی شــهری این مشــکلات 
مرتفع می شــود. صباغی با تاکیــد بر اینکه 
باید درآمدهای شهرداری پایدار شود،افزود: 
درآمدهای پایدار ما کم است و منابع چندانی 
برای توسعه عمرانی نداریم و خیلی از نهادها 
و دســتگاه ها زمین ها را با کاربری عمومی و 
مذهبی به جای واگذاری به شهرداری تغییر 
کاربری می دهنــد، با این وجود و محرومیت 
از این درآمدها تاکنون شــهر به خوبی اداره و 

مدیریت شده است.

بافت فرسوده قزوین از محل افزایش تراکم بهسازی می شود
شهردار: 

معاون سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان :

  100 هزار دانش آموز اصفهانی ، مخاطب طرح »کلاس شهر« می شوند

     افزایش هزینه های راهسازی 
در خراسان رضوی پیشرفت اجرایی آنها را کُند کرده است

در نیمه نخست امسال ؛

آورد آب رودخانه های مهم مازندران کاهش یافت

 ساری-توکلی،خبرنگارآرمان امروز-مدیرکل 
تامیــن اجتماعــی مازنــدران از افزایــش 1۸ 
درصدی پوشــش بیمه زنان خانه دار در استان 

خبر داد.
حســن فــلاح مدیــرکل تامیــن اجتماعی 

مازنــدران گفت: پوشــش بیمه زنــان خانه دار 
استان در شــش ماهه اول امســال 1۸ درصد 

افزایش داشته است.
او افزود: یکی از دغدغه های زنان خانه داری 
که شغل دیگری ندارند؛ داشتن بیمه است تا از 

این طریق پشتوانه ای برای آینده خود و دوران 
بیماری داشــته باشند از این رو بیمه زنان خانه 
دار برای سازمان نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار 
می باشد. فلاح با بیان اینکه تا پایان شهریورماه 
۴1 هــزار و ۹۵۰ خانم خانه دار مازندران تحت 

پوشش این نوع بیمه قرار گرفته اند، گفت: این 
تعداد در پایان ســال گذشــته ۳۵ هزار و ۳۸۸ 
نفر بود که افزایش 6 هزار و ۵6۰ بیمه پرداز در 
طول 6 ماه نشان از عملکرد مناسب همکاران 

شعب مختلف در استان دارد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان خبرداد؛

افزایش 1۸ درصدی پوشش بیمه زنان خانه دار در مازندران
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یادداشت

 معــاون درمــان وزارت بهداشــت ضمن 
تشریح علل شیوع آنفلوآنزا در کشور و علائم 
آن، گفت: در حال حاضر  روزانه 3۰ هزار بیمار 
تنفسی به صورت سرپایی به بیمارستان های 
کشور مراجعه می کنند و نمونه گیری ها نشان 
می دهد که بالای ۵۰ درصــد از این افراد به 
آنفلوآنزا مبتلا هســتند. دکتر سعید کریمی، 
دربــاره ویژگی های پیک فعلــی آنفلوآنزا که 
در کشــور اوج گرفته اســت، گفت: در پیک 
فعلی آنفلوآنزا با آنفلوآنزای تیپ A، H۱N۱ و 
H3N۲ مواجهیم که البته یک سوش قدیمی 
است و جهش جدیدی کشف نکردیم و همان 
ســوش های قدیمی است. علت اینکه امسال 
آنفلوآنزا ناگهانی همه گیرشد، به این بازمی گردد 
که دو تا ســه سال است که به دلیل استفاده 
از ماســک در همه گیری کرونا، خوشبختانه 
آنفلوآنزا نداشتیم و در نتیجه سیستم ایمنی 
ما به تدریج در برابر این ویروس ها ضعیف شده 
و اکنون که دوباره بروز پیدا کرد و ماســک ها 
هم برداشــته شــد، یک همه گیری را ایجاد 
کرد. کریمی با بیان اینکه آنفلوآنزا معمولا در 
افراد عادی مشکلی ایجاد نمی کند، کفت: در 
سنین بالا، زنان باردار، بیماران قلبی، تنفسی، 
دیابت های کنترل نشــده و در یکســری از 
کودکان می تواند عــوارض جدی ایجاد کند. 
وی ادامه داد: مهمترین علائم آنفلوآنزای فعلی 
تب، لرز، سرفه، تنگی نفس، بی حالی شدید، 
بدن درد و در برخی افراد علائم گوارشی مانند 
تهوع و استفراغ است. نحوه کنترل آن، کنترل 

تب، مصرف مایعات و استراحت است.

مراجعه روزانه 30 هزار بیمار 
تنفسی به بیمارستان ها

کریمی درباره میزان مراجعات و بســتری 
ناشــی از آنفلوآنزا در کشــور، گفت: در حال 
حاضر  روزانه 3۰ هزار بیمار تنفسی به صورت 
ســرپایی به بیمارســتان های کشور مراجعه 
می کنند که شامل تمام بیماران تنفسی است. 
نمونه گیری ها نشــان می دهــد که بالای ۵۰ 

درصد از این افراد به آنفلوآنزا مبتلا هســتند. 
همچنیــن روزانه حدود ۱۲۰۰ نفر بســتری 
بیماران تنفسی را داریم که در بستری ها هم 
بالای ۵۰ درصدشان به آنفلوآنزا و کمتر از ۱۰ 
درصدشان به کرونا مبتلا هستند و بقیه هم به 

سایر بیماری های تنفسی مبتلا هستند.
وی درباره نحوه افتــراق کرونا از آنفلوآنزا 
نیز گفــت: علایم آنفلوآنزا به صورت انفجاری 
و ناگهانی آغاز می شود و ناگهانی تب بالا، لرز 
و ... در بیمار ایجاد می شود. البته تست قطعی 

با تســت PCR انجام می شود. معاون درمان 
وزارت بهداشــت تاکید کرد: اولا کسانی که 
در معرض خطر هستند واکســن آنفلوآنزا و 
دز یادآور واکســن کرونا را تزریق کنند. دوما 
کسانی که علامت دار بوده و بیمار هستند، از 
حضور در مدرسه، محل کار، اجتماعات، مترو 
و...  پرهیز کنند. همچنین مردم خودســرانه 
آنتی بیوتیک مصرف نکنند. زیرا آنتی بیوتیک 
تاثیری در بیماری ویروسی ندارد. روز پنجشنبه 
دستورالعملی را به کل کشور ارائه کردیم که 

پزشکان مدنظر داشته باشند و برای بیماری 
آنفلوآنزای اولیه اصلا آنتی بیوتیک ننویســند. 
همچنین گروهی را در معاونت درمان تعیین 
کردیــم تا دســتورالعمل ها را تدوین کنند و 
بعد  در نســخه الکترونیــک اعمال کنند. به 
این معنا که اگر پزشکی خواست خارج از این  
دستورالعمل ها  دارویی تجویز کند، نتواند آن 
را در داخل نسخه نویسی الکترونیک ثبت کند. 
این باعث می شود نظم ایجاد شود و برای یک 
بیماری با تشــخیص خاص، درمان های قابل 

قبول و موثر انجام شود.

وضعیت کرونا در کشور
وی درباره وضعیت کرونا در کشور و چرایی 
قرمز شدن چهار شــهر نیز گفت: رنگبندی 
کرونایی شهرها بر حسب میزان بستری است. 
وقتی بستری افزایش یابد، شهر قرمز می شود. 
برخی از شهرها از آنجایی که جمعیت شان کم 
اســت، با کوچک ترین افزایش بستری، قرمز 
می شوند. در حال حاضر پیک کرونا نداریم و 
پیک آنفلوآنزا داریم و به تبع آن بیماری های 
تنفســی در حــال افزایش اســت. کریمی 
همچنین در پاســخ به سوال ایســنا، درباره 
جزئیات طرح دارورسان نیز گفت: جزئیات این 
طرح برعهده ســازمان غذا و دارو است، اما در 
کل برای اینکه بیماران خاص و صعب العلاج 
در صف های طولانی تهیــه دارو قرار نگیرند، 
همه کارهایشــان بــه صــورت الکترونیک 
انجام می شــود و دارو درب خانه شان تحویل 
داده می شــود. وی درباره بحث پرداخت وام 
قرض الحسنه به زوج های نابارور نیز گفت: در 
این زمینه دانشگاه های علوم پزشکی زوج های 
نابــارور را به بانک های عامل معرفی می کنند 
و این بانک های عامل هم بر اساس بودجه ای 
که دارنــد وام را به زوج های نابارور اختصاص 
می دهند.  کریمــی افزود: طبق قانون جوانی 
جمعیت، ارائه این وام های قرض الحسنه جزو 
الزاماتی است که بانک باید به زوج های نابارور 

ارائه دهد.

 درختان تهران در 

»حیاط خلوت« شهرداری نباشد
تنومند  وقتی درختــان 
بلــوار کشــاورز تهران و 
خیابان ها  دیگر  درختان 
و بوســتان های پایتخت 
را نظــاره می کنیم باید 
بــر روح و روان بانیــان 
ایجاد چنین بوستان ها و 
کاشتن  و  غرس  عاملان 
چنین درختان زیبا و فرح بخش که دیدنشــان به 
انسان نشاط و شادمانی بسیار هدیه می دهد، درود 
بفرستیم و پیوسته در مسیر صیانت و حیات جاودانه 
این موجودات سود آور و اثر بخش در چرخه زندگی 
و محیط زیست انســانی بکوشیم. شادابی و نشاط 
فضای ســبز شهری بویژه سرســبزی و سر حالی 
درختــان موجود در پارک هــا، بولوار ها، پیاده رو ها 
و معابر شــهری تهران در افزایش روحیه و نشاط و 
شــادابی شهروندان و مسافران و می همانانش مؤثر 
است همانگونه که خشکیدگی، سرمازدگی و آفت 
زدگی و پژمردگی درختان در گوشه و کنار پایتخت، 
موجب دلمردگی شهر و افسردگی شهروندان تهرانی 
و گردشــگران شهرســتانی و می همانان خارجی 
می گردد. جلوگیری از هر گونه آســیب رســیدن 
و آســیب رســاندن به درختان و فضای سبز شهر 
تهران، مانعی خواهد بــود در برابر ناهنجاری های 
زیســت محیطی و آلودگی های مختلف و لذا همه 
شــهروندان تهرانی در کنار پرسنل خدوم سازمان 
فضای سبز شــهرداری تهران بزرگ، وظیفه دارند 
بــا عدم قطع بی رویه درختــان و یا هرس بی موقع 
و نادرســت آنان نگذارند به حیات درختان شــهر 
خدشــه وارد شــود تا تهران، ام القرای کشور های 
اسلامی همچون گذشته اش، شــهری سبز و زیبا 
بماند. میلیون ها درخت موجود در تهران که نیاز به 
درختان بیشــتر در این شهر است، متعلق به مردم 
امروز و فردای ســاکن در این کلانشهر جهانیست. 
بنابراین باید تلاش شود تا با کار مضاعف و مطالعه و 
پژوهش نسبت به حفظ این داشته ها همت نمود و 
نگذاشت درختان شهر تهران در خزان طولانی مدت 
فرو روند. با اندک توجه، رســیدگی یا آب دهی به 
موقع و آفت زدایی از ریشــه ها و تنه های درختان 
قدیمی، می توان درختانی که در گوشه و کنار شهر، 
بویژه محلات و شهرک های حاشیه، کمربندی ها و 
ورودی های تهران بزرگ و... در حال خشــکیدن و 
از بین رفتن هستند را حفظ کرد. به تعویق افتادن 
آبیار ی های درختان خیابان های مرکزی و پرترافیک 
تهران که گاه تا چند هفته یا چند ماه طول می کشد، 
جدول گذاری های نامناســب و... ، تیشــه به ریشه 
فضا های سبز و درختان معابر عمومی این کلانشهر 
ایران و جهان می زند و در دراز مدت اعتراض عمومی 
و انتقاد مطالبه گران مدیریت شهری و شهروندان 
فهیم و باصفای تهرانی را به بار می آورد. باید محیط 
مناسبی برای رشد و ادامه حیات درختان پایتخت 
فراهم شود تا حیات درختان این موجودات حیات 
بخش بیش از این مورد تهدید قرار نگیرد. تشکیل 
کمیته صیانت از درختان شهر به جای کمیته قطع 
اشجار در شهرداری تهران و سپردن بخشی از امور 
حفظ و صیانت از درختان پایتخت به سازمان های 
مردم نهاد مربوط به محیط زیســت و... ، اولین راه 
برای حفاظت از درختان و توجه بیشــتر به فضای 
سبز شــهری تهران اســت. یکی از راه های تنش 
زدایی از درختان ســطح شــهر در مناطق متعدد 
شهرداری تهران، شستشــوی آن ها با آب پر فشار 
اســت تا لایه های گرد و غبار هوا از درختان زدوده 
شود و بتوانند بهتر نفس بکشند و سطح جذب نور و 
فتوسنتز و کیفیت شاخ و برگ درختان افزایش پیدا 
کند. امید واریم مردم شریف تهران با یاری شهردار و 
پرسنل خدوم و زحمتکش شهرداری این کلانشهر 
همچون گذشــته حافظان خوبی برای درختان و 

فضا های سبز شهری باشند.
روزنامه نگار

66905271الو آرمان

این ســتون، تریبونی است برای بیان 
مشکلات و پیشنهادهای شما. تلاش ما 
این اســت که در این ستون دیدگاه ها، 
نظــرات و انتقادهایتان درتمام حوزه ها 

بازتاب یابد. 
آرمان امروز آینه افکار عمومی اســت. 

منتظر تماس  شما هستیم.
 ارتباط مستقیم با دبیر سرویس
info@armandaily.ir 

ساعت تماس: 9 تا 14 
 

توئیتر

حمید رضا خالدی  
آرمــان امروز: طــی ۴۰ روز اخیر و با روند 
اعتراضات مردمی در ایران، باردیگر توپخانه های 
تریبون های بین المللی، ایران هراسی را از سر 
گرفتند. پــس از اینکه وزارت میراث فرهنگی 
و گردشگری سه ســال سخت و کابوس وار را 
ناشی از اپیدمی کرونا و بسته بودن مرزها پشت 
سر گذاشــت، برای جلوگیری از ورشکستگی 
هتل ها، آژانس ها، تولیدر ها، مراکز گردشگری 
و... عــزم خود را جــذب کرد تــا میلیون ها 
گردشــگر را با وزیر جدید جذب کردند. شاید 
یکــی از دلایــل انتخاب عــزت ا... ضرغامی، 
رئیس ســابق صدا و ســیما از ســوی رئیس 
دولت ســیزدهم برای وزارت میراث فرهنگی 
و گردشــگری، استفاده از تجارب ضرغامی در 
زمینه رســانه و کاربرد آن در جهت تبلیغات 
در این وزارتخانه بود، اما ظاهرا بازتاب انتشــار 
عکاس  و ویدیوهایی از مناطق شهری و عمومی 
در رسانه های بین المللی که در آنجا اعتراضات 
جریان دارد، از قدرت و ســابقه رسانه ای آقای 
وزیر بیشــتر بوده و چندی پیش هفت کشور 
جهان با صدور هشدار قرمز امنیتی ، گردشگران 
خود را از سفر به ایران منع کردند. عاملی که 
باعث شده تا صنعت نحیف گردشگری که در 
چهار ســال کابوس وار را  به بهانه های سقوط 
هواپیمای اواکراینــی، کرونا و حال اعتراضات 
پشت سر گذاشــت، حالا در وضعیت خرابی 
دارند و نیازمند ورود دستگاه دیپلماسی برای 

جلوگیری از ایران هراسی است.

آمار چه می گوید؟
یکی از اقدامات گردشــگری در یکســال 
گذشــته، صدور ویزا برای گردشگران خارجی 
بود که »با آغاز صدور روادید گردشــگری به 
ایران یعنی در بازه زمانــی آبان ماه ۱۴۰۰ تا 
شــهریورماه ۱۴۰۱، بیش از 3 میلیون و ۵۰۰ 
هزار گردشــگر خارجی وارد کشور شده است 
و روند توســعه گردشــگری همچنان ادامه 
دارد.« این موضوع را علی اصغر شــالبافیان، 
معاون گردشــگری وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشــگری تایید می کند. در این شرایط و با 
وجود اعتراضــات اخیر، وزارت امور خارجه در 
گزارشــی میزان ورود اتبــاع خارجی در بازه 
زمانی شهریور تا مهر ماه امسال را بیش از 3۷۷ 
هزار نفر عنوان کرده است که بی شک بخشی 
از این جمعیت را گردشگران خارجی تشکیل 
می دهند. علیرضا بیگدلی، معاون کنســولی 
وزارت امــور خارجه، میزان صدور پاســپورت 

ایران برای خارجی ها را در یک ماه اخیر را بیش 
از ۸۸ هزار روادید عنوان کرده است. این ارقام 
در زمانی به ثبت رسیده اســت که چند کشور 
غربی از شهروندان خود خواسته اند که به ایران 
سفر نکنند. تبلیغات ضد ایرانی شاید برخی از 
گردشگران را از سفر به ایران دور کرده باشد، 
اما همان گونه که متولیان صنعت گردشگری 
کشور بر آن تأکید دارند، تنوع بازار ایران باعث 
شده است نیامدن شهروندان چند کشور مانع 
حضور دیگران نشود. به نظر می رسد که با دور 
شدن از شرایط فعلی و لغو محدودیت های سفر 
به ایران، رونق گردشــگری بیش از گذشته به 
چشم آید و چالش های موقتی نمی تواند روندی 
را که گردشگری ایران آغاز کرده است، با وقفه 

مواجه کند.

 عبور از این بحران امکان پذیر است 
در شــرایطی که عزت  ا... ضرغامی در رابطه 
با موضــوع ایران هراســی، چندی پیش گفته 
بــود:  »یکی از بحث های مشــترک  وزارتخانه 
متبوعش  با وزارت خارجه مقابله با ایران هراسی 
اســت و برای آن برنامه های مشترکی تعریف 
کرده اند. و همکاری رایزنان فرهنگی جمهوری 
اسلامی ایران با معاونت گردشگری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی مناسب 
ترین راهــکار برای خنثی کردن پــروژه ایران 
هراسی است.« محمد بهشــتی، رئیس اسبق 
سازمان میراث فرهنگی و گردشگری در گفت و 

گو با »آرمان امروز« با اشاره به آسیب پذیر بودن 
صنعت گردشگری می گوید: »اصولا گردشگری 
ترســو ترین اقتصاد دنیا است و با کوچکترین 
رخــداد و اتفاقــی خودش را جمــع می کند و 
حالت تدافعی می گیرد. البته چنین رفتاری فقط 
مختص ایران نیست، بلکه گردشگری در همه 
جای دنیا چنین رفتاری را داشته و دارد. بنابراین 
باید کاری کنیم که ریسک چنین رخدادهایی را 
بر صنعت گردشگری کاهش دهیم.« بهشتی با 
ذکر این نکته باید گردشگری در اولویت فعالیت 
مســئولان و دستگاه دیپلیماســی، می افزاید: 
»واقعیت این اســت که گردشگری در اولویت 
برنامه های مسئولان ما نیست. یعنی تا زمانی که 
پول نفت می رسد، مسئولان لزومی نمی بینند 
تا گردشــگری را در اولویت سیاست های خود 
قرار دهند! در حقیقت گردشگری یک صنعت 
فانتزی در ایران محسوب می شود. این درحالی 
است که بسیاری از کشــورها مهمترین منبع 
درآمدشــان همین صنعت گردشگری است.«  
به اعتقاد برخی کارشناسان، نا آرامی های اخیر 
پس از کرونا و تحریم هــای ترامپ و... می تواند 
تیرخلاص آخر برای صنعت گردشگری کشور 
باشد. با این حال بهشتی در اظهار نظری متفاوت 
می گوید: »فکر نمی کنم که این ناآرامی ها باعث 
ورشکستگی صنعت گردشگری ایران شود، چرا 
که پیش از این صنعت تجربه هایی مانند تحریم 
های ترامپ و کرونا و حادثه سقوط هواپیمایی 
اوکراینی را پشــت سرگذاشته ایم و حالا بسیار 
آبدیده تــر می توانیم از این بحران جدید بیرون 

برویم.«
اما در چنین شــرایطی چگونــه می توان 
صنعت گردشگری را از بن بست و رکود کنونی 
خارج کرد؟ ســوالی که رئیس اسبق سازمان 
میراث فرهنگی و گردشــگری در پاسخ به آن 
باور دارد: » گردشگری در بسیاری از کشورها 
به دلایل مختلف و در بازه های زمانی گوناگون 
دچار تلاطم می شود. اما آنها تلاش می کنند تا 
با اعتماد سازی برای گردشگران خارجی ، بازار 
این صنعت را همچنــان داغ نگاه دارند. مثل 
ترکیه که بعد از کرونــا یا حتی اعتراض ها و 
کودتایی که علیه اردوغان و سیاست های وی 
انجام شد، تلاش کردند تا اعتماد گردشگران را 
دوباره جذب کنند که اتفاقا موفق هم بودند. در 
واقع سیاست های ما همان پاس هایی است که 
ما برای آبشارهای آنها می دهیم . یعنی ما برای 
هر کسی که آبشــار می زند، پاس های خوبی 
در عرصه گردشگری می دهیم تا رقیب برنده 

بازی شود!«

ابتلای روزانه 30 هزار نفر به آنفلوآنزا

توپخانه های بین المللی، گردشگری ایران را هدف گرفته اند  
گزارش »آرمان امروز« از ممنوعیت ورود گردشگران 7 کشور به ایران  

 رئیس اسبق سازمان میراث فرهنگی در گفت وگو با »آرمان امروز«: 

نقش دستگاه دیپلماسی قوی تر از وزارت میراث فرهنگی در بازگشت اعتماد گردشگران خارجی است  

محی الدین حسینی

روایت 4 سال کابوس وار برای گردشگری 
همه چیز از ســال ۹۸ آغاز شد و پس کتمان اثابت موشــک به هواپیمای اوکراینی ، به 
یکباره آمار گردشگران خارجی به شکل بی سابقه ای کاهش پیدا کرد، به طوری که جمشید 
حمزه زاده، رئیس جامعه هتلداران ایران گفته بود: »۸۰ درصد سفرهای ورودی گردشگری 
از کشــورهای اروپایــی و آمریکایی پس از وقوع این حادثه، لغو شــدند.« اما زمانی که دنیا 
داشت به آسمان امن ایران دوباره باور پیدا می کرد و با آغاز سال نو چینی ها، سیل عظیمی 
از گردشــگران روانه ایران شدند، آنها با خود شیوع کرونا را به ایران آوردند و دومین تیر بر 
فعالان این حوزه وارد شد. رخدادی که سبب گردید تا طی دوسالی که این ویروس در اوج 
خود و در جامعه ایرانی جولان می داد، خسارتی 3۲ هزار میلیاردی بر این صنعت وارد شود. 
معاون وقت دفتر نظارت ارزیابی خدمات گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در آبان ماه سال گذشته در این زمینه گفته بود: »در ایران حدود ۹۰ درصد از 
میزان گردشگران کاسته شده است. چندین هزار میلیارد دلار به صنعت گردشگری در دنیا 
خســارت وارد شد و در ایران بیش از 3۲ هزار میلیارد تومان خسارت به صنعت گردشگری 

به دلیل کرونا وارد آمده است.« 

تعداد مأموریت های اورژانس تهران ۲ برابر شده 
رئیــس اورژانس تهران بیان کرد: به صورتی که هفته چهارم مهرماه تعداد مأموریت های 
اورژانس تهران نسبت به هفته دوم مهرماه حدود دو برابر افزایش داشته است؛ یعنی در هفته 
دوم مهرماه ۲۶۱ مأموریت ثبت شده است، در هفته سوم مهر تعداد 3۲۵ مأموریت و هفته 

چهارم مهر ۴۶۴ مأموریت در مجموعه اورژانس تهران ثبت شده است.
صالح طبری  با اشاره به تعداد تماس های گرفته شده با این مرکز در مهر ماه گرفت: کل 
تماس های گرفته شــده در هفته دوم مهرماه با اورژانس تهران ۴۹ هزار و ۷3۶ تماس، در 
هفته سوم مهر ۵۱ هزار و ۱۴۱ تماس و در هفته چهارم ۵۹ هزار و ۵۵۱ تماس بوده است.

چراغ کور کننده خودروها  
چرا بعضی از خودروهای شخصی با استفاده از 
چراغ های چشمک زن قرمز و آبی در خیابان ها 
جولان می دهنــد؟ مگر تردد ایــن خودروها 

ممنوع نبود؟  
سعیدی- تهران 

 مسکن مهرها 

چه زمانی  آسفالت می شود  
یکی از مشــکلات مسکن مهر دماوند آسفالت 
نشــدن خیابان افق از ابتدای ساخت تاکنون 
است آن هم در حالی که هزینه آسفالت از اهالی 

این منطقه دریافت شده است.
یک شهروند 

 مترو شهریار چه شد؟ 
ساخت مترو برای اهالی منطقه شهریار و اندیشه 
یکی از ضروریات اســت. صــرف بیش از چهار 
ساعت وقت در مسیر رفت و برگشت به محل 
کار و منزل برای ساکنان این منطقه آزاردهنده 

است.
جعفری- اندیشه  

سردرگمی رانندگان 
چراغ راهنمایی و رانندگی تقاطع بلوار ابریشم 
و بلوار دستواره واقع در منطقه ۱۶ مدتی است 
به صورت چشمک زن کار می کند و رانندگان را 

سردرگم کرده است.
یک شهروند 

جوی زباله
پیمانــکاران شــهرداری توجهی بــه نظافت 
جوی هــای آب ندارند و در اکثــر خیابان های 
اصلی و فرعی زباله ها روی هم انباشــته شــده 

است.
یک شهروند از تهران

خبرگزاری تسنیم   
تایید رای بدوی پرونده متروپل در دادگاه 
تجدید نظر . رئیس کل دادگستری استان 
خوزســتان: ایراد موثری که موجب نقض 
دادنامه را فراهم کند از ســوی معترضان 
و تجدید نظرخواهان ارائه نشــد. رای این 
پرونــده به زودی به اجرای احکام کیفری 

ارسال خواهد شد.

رویا خالقی   
ســال گذشــته در چنین روزی )چهارم 
آبان ماه( جایگاه های عرضه سوخت مورد 

حمله سایبری  قرار گفت.

محسن مقصودی   
دولت ها بیشتر از »ســخنگویی« نیاز به 
»شــنیدن« دارند. اگر »گــوش« دولت 
شنونده ســوالات، دردها، نقدها و شبهات 
مردم باشد، می توان به تأثیر »زبان« دولت 
هم امیدوار بود. بهادری جهرمی نشان داد 
هم »گوش شــنیدن« دارد و هم »زبان« 
تبیین منطقی و از هــر دو این ها مهمتر 

اخلاق و سعه صدر در تحمل مخالفان.

خبر

زباله ها از دسترس 
کوله کتفی ها خارج می شوند

 شــهردار تهران با اشــاره به اینکه در شیوه 
جدید نظافت شهر تهران زباله ها از دسترس کوله 
کتفی ها خارج می شــوند از قرارگیری پوشش 
برای مخازن زباله پایتخــت در آینده خبر داد. 
علیرضا زاکانی در تشــریح شیوه جدید رفت و 
روب در تهران که در حال بررسی است، گفت: به 
جمع بندی اولیه ای رسیدیم؛ بسیاری از مخازن 
زباله در تهران امکان انتقال به زیرزمین را ندارند 
و علت این امر به واسطه شرایط شهرسازی شهر 
تهران اســت؛ در حقیقت امکان و اقتضائاتی در 
تهران وجــود دارد که انجام چنین کاری امکان 
پذیر نیســت. لذا برای تهران کار ترکیبی را در 
حال انجام داریم که عمده کار که در آینده دنبال 
و رونمایی می شود این است که بتوانیم پوششی 
برای مخازن زباله داشته باشیم. وی تاکید کرد: 
با این تدابیر نظم و نســخی در این حوزه ایجاد 
می شــود و در کنار زیبایی شهر شرایط خاصی 
پیدا خواهد شــد که برای آن هم پروژه خاصی 
طراحی شــده اســت که در بین مجموعه های 
داخل شهرداری قراردادهای آن بسته خواهد شد 
و این کار آغاز می شود و ظرف حدود ۵ ماه می 

توانیم این اتفاق مهم را برای تهران رقم بزنیم.

خبر
حذف دروس عمومی 

از کنکور سراسری
 وزیر آموزش وپرورش با اشاره به تغییرات 
کنکور سراســری از ســال آینده بــه دنبال 
ابلاغ مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی و 
حذف دروس عمومی از کنکور گفت: دروس 
عمومی از کنکور حذف شــده اند، ولی از پایه 
دهم، یازدهم و دوازدهم حذف نشــده اند و به 
صورت تشــریحی در قالب امتحانات نهایی، 
سنجیده می شوند. یوســف نوری اظهار کرد: 
معتقدم نظام پذیرش دانشگاهی باید خودش 
برای خودش بیندیشد. آموزش و پرورش کار 
خــودش را انجام می دهد و آموزش عالی باید 
خودش از میان دانش آمــوزان انتخاب کند؛ 
در دنیا هم اینگونه اســت. اکنــون در ایران 
کنکور در قالب سوالات چهارگزینه ای برگزار 
می شود، اما در کشورهای دیگر سوالات صرفا 

چهارگزینه ای طراحی نمی شوند.
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نقل قول

وزیر تکلیف دانشگاه شریف را 
روشن کرد

وزیــر علوم با بیــان اینکه 
کلاس های دانشگاه صنعتی 
شریف حضوری است، گفت: 
کلاس ها بــرای ورودی ها با 
توجه به شرایط خاص تا الان غیرحضوری بوده 
اما در ادامه خود مسئولان دانشگاه تصمیم گیری 
می کنند. محمدعلی زلفی گل، در حاشیه جلسه 
هیــات دولــت در باره وضعیــت کلاس های 
دانشــگاه شــریف گفت: کلاس های دانشگاه 
صنعتی شــریف حضوری است. وی ادامه داد: 
این کلاس ها برای ورودی ها با توجه به شرایط 
خاص تا الان غیرحضوری بوده اما در ادامه خود 
مسئولان دانشگاه تصمیم گیری می کنند. وی با 
اشاره به مطالبات دانشجویان گفت: باید سعی 
کنیم در حد توان شرایطی را فراهم کنیم که 
دانشجویان بتوانند در پیشرفت علم و فناوری 

اثربخش تر از گذشته باشند.

وضعیت آب پشت سدهای تهران 
خوب نیست

 وزیر کشور از مردم خواست 
که با توجه به کاهش نزولات 
آســمانی و آب ذخیره شده 
در پشــت پنج ســد اصلی 
تامیــن آب تهران، در مصرف آب صرفه جویی 
کنند. احمد وحیدی افزود: متاسفانه همانطور 
که گفتم وضعیت آب پشت این پنج سد خوب 
نیست و لازم است که مردم صرفه جویی کنند. 
وی مبنی بر اینکه آیا احتمال جیره بندی آب 
نیز وجود دارد یا خیر، گفت: بهتر اســت این 
موضوع را همــکاران ما در وزارت نیرو به طور 
کامل پاســخ داده و اطلاعات دقیق بدهند آما 
انچه که مهم اســت ما بایــد در مصرف آب 
مراقبت کنیم وصرفه جویی داشته باشیم. وزیر 
کشــور دربــاره آلودگی هوا نیز به پرســش 
خبرنگاران پاسخ داد و گفت: بحث آلودگی هوا 
یک بحث قدیمی است، راه حل های مشخصی 
در ایــن بخش وجود دارد کــه یکی از آن ها 
توســعه حمــل و نقــل عمومی اســت که 
خوشبختانه با اقداماتی که در شهرداری تهران 
انجام شده اســت ۲۰۰ دستگاه اتوبوس نو به 
ناوگان اضافه شد و کار توسعه و ساخت مترو 

نیز در حال انجام است.

 زن جوان وقتی متوجه تغییر مســیر ناگهانی 
راننده شــد با داد و فریاد از او خواست توقف کند 
اما وقتی راننده اعتنایی نکرد خود را به بیرون پرت 
کرد. با دستگیری راننده مشخص شد، او ناشنواست. 
پانزدهم شهریور امسال زن جوانی با حضور در اداره 
یازدهم پلیس آگاهی تهــران از مرد راننده ای به 
اتهام اقدام برای آدم ربایی شــکایت کرد. شاکی 
در جریان تحقیقات گفت: دیروز بعدازظهر بعد از 
پایان کارم از اداره مان در سید خندان بیرون آمدم 
و منتظر تاکسی بودم تا به خانه ام در حوالی میدان 
ونک بروم. هر چه منتظر  شــدم خبری از تاکسی 
نبود. سرانجام خودروی پرایدی مقابلم توقف کرد و 
با سوارشدن به خودرو راننده حرکت کرد. او حرف 
نمی زد و همین باعث شک من شده بود. بعداز طی 
مسافتی او تغییر مسیر داد که ترسیدم بلایی سرم 
بیاورد. وحشت کرده بودم هر چه داد و فریاد کردم 
او پاسخم را نداد و حاضر نشد خودروی پرایدش را 
متوقف کند. سرانجام موقعی که راننده در خیابانی 
در حال پیچیدن بود در را باز کردم و بیرون پریدم 
که به شدت مصدوم شدم. با این شکایت ماموران 
تحقیقات برای یافتن مرد آدم ربا را آغاز کردند تا 
این که در جریان تحقیقات چند روز پیش ماموران 
از طریق بازبینی دوربین های شهری توانستند رد 
خودروی آدمربای فراری و پلاک آن را بیابند که 
مربوط به خودروی افراد معلول بود. او تحت تعقیب 

بود تا این که دو شب قبل راننده ۴3ساله و ناشنوا 
شناسایی شد. دیروز متهم پرونده از سوی ماموران 
اداره یازدهم پلیس آگاهی تهران مورد بازجویی با 
زبان اشاره قرار گرفت. او اظهار داشت: روز حادثه 
شاکی کنار خیابان ایستاده بود که او را به عنوان 
مسافر سوار کردم. مسیر شلوغ بود و برای این که 
در ترافیک گیر نکنم، تغییر مسیر دادم تا از محلی 
خلوت زن مسافر را به مقصد برسانم. اما او تصور 
کرده بود که من قصد ربودن وی را دارم. یکدفعه 

دیدم در خودرو باز شد و او بیرون افتاد. کمی که 
جلوتر رفتم به گشت پلیس اطلاع دادم که زنی از 
خودرویم بیرون پرید و نمی دانم چه برسرش آمده 
است. چون آنها بلد نبودند با زبان اشاره با من حرف 
بزنند متوجه گفته هایم نشدند و از من خواستند 
از محل بروم. با توجه به گفته های مرد ناشــنوا و 
مشخص شدن این که او سوء نیتی در ماجرا نداشته 
است قرار شد او با شاکی مواجهه و اگر او رضایت 

داد، آزاد شود.

چرا راننده ناشنوا به آدم ربایی متهم شد؟

متروپل دوباره ریخت ، دوباره قربانی گرفت
چرا جوانان عصبانی هستند؟ »آرمان امروز« از تکرار حادثه متروپل پس از 6 ماه گزارش می دهد

یک جامعه شناس: خشم اقتصادی، نمود اجتماعی پیدا کرد

رئیــس پلیس فتــای اســتان زنجان از 
شناســایی و دســتگیری عامل دسترســی 
غیرمجاز به اکانت اینســتاگرامی شــهروند 
زنجانی خبــر داد و گفت: کاربــران فضای 
مجازی فریب پیام های دریافتی از صفحات 
جعلی و منتســب به آشنایان خود مبنی بر 
درخواســت واریز وجه فوری را نخورند. سید 
احمد موسوی اظهار کرد: برابر شکایت یکی 
از شــهروندان زنجانی مبنی دسترسی غیر 

مجاز به اکانت اینســتاگرامی و درخواســت 
وجه از دنبال کنندگان صفحه شــخصی به 
بهانه مشکل مالی، موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار کارشناسان این پلیس قرار گرفت. 
پس از اخذ اظهارات شــاکی و با بررسی های 
فنی و شــگردهای خاص پلیســی متهم به  
هویت معلــوم در یکی از شهرســتان های 
اســتان زنجان مورد شناسایی قرار گرفت و 
با هماهنگــی قضایی ، متهم به هویت معلوم 
دستگیر و به پلیس فتا استان زنجان انتقال 
داده شــد. در تحقیقات اولیه متهم منکر هر 
گونه بزه ارتکابی می شــد، پــس از مواجهه 
شدن با مستندات و مدارک جمع آوری شده 
از سوی کارشناسان پلیس فتا، ضمن اعتراف 
به عمل مجرمانــه ارتکابی، انگیزه خودش را 

مالی بیان کرد.
موســوی در ادامه افــزود: کاربران فضای 
مجازی دقت کنند در صورتی که حســاب 
کاربری آنها مورد دسترسی غیرمجاز مجرمان 

قرار گرفت  برای پیشــگیری از هرگونه سوء 
اســتفاده های احتمالی، در اولین فرصت از 
طریق تماس تلفنی یا ارسال پیامک موضوع 
را به دوستان و آشــنایان خود اطلاع دهند. 
رئیس پلیس فتای اســتان زنجــان تاکید 
کــرد: کاربران فضای مجازی فریب پیام های 
دریافتــی از صفحات جعلی و منتســب به 
آشنایان خود مبنی بر درخواست واریز وجه 
فوری را نخورند و در صورت استفاده از پیام 
رســان ها، تنظیمات امنیتی را انجام دهند و 
به هیچ عنوان از برنامه های ناشناخته استفاده 
نکننــد و برنامه هــای مورد نیاز خــود را از 
منابع معتبر دانلود و نصب کنند. شهروندان 
توصیه های پلیس فتــا را جدی بگیرند و در 
صورت مواجهه با موارد مشــکوک، موضوع 
را بلافاصله با کارشناســان مرکز فوریت های 
ســایبری پلیس فتا به شــماره ۰۹۶3۸۰ یا 
سایت پلیس فتا بخش گزارشات مردمی در 

میان بگذارند.

سرکرده باند سرقت از خودروها  زنی جوان 
و سابقه دار بود که برای اجرای نقشه هایش 3 
ســارق حرفه ای استخدام کرده بود. سارقان 
با پرسه زدن در مقابل رستوران ها و تالارها، 
شیشه خودروهای مدل بالا را می شکستند 
و هر آنچه داخلش بود را سرقت می کردند. 
آنها تنها در یکی از سرقت هایشان با سرقت 
از ماشــینی که مقابل کله پــزی پارک بود، 
3میلیارد تومان پــول و طلا به جیب زدند. 
تحقیقات کارآگاهــان پلیس آگاهی تهران 
برای دســتگیری این باند از چند ماه قبل 
شروع شد؛ از زمانی که گزارش های متعددی 
درباره ســرقت از ماشــین های مدل بالا در 
مقابل تالارها و رستوران ها در اختیار پلیس 
قرار گرفت. بررسی اظهارات مالباخته ها نشان 
می داد که ســارقان با شناسایی خودروهای 
مدل بالایی که در این محل ها پارک شــده 
بود، شیشه ماشــین را شکسته و در چشم 
بر هم زدنی، همه امــوال باارزش داخل آن 
را ســرقت می کردند. آنها فقط در یک شب 
با حضور در مقابل یک تالار عروسی به بیش 
از ۱۰ خودرو دســتبرد زده بودند. اما مهم 
ترین سرقتی که این باند انجام داده بودند، 
در مقابل یک کله پــزی رقم خورده بود. به 
گونه ای که مالباخته وقتی متوجه ســرقت 
شــده بود از حال رفته و چند ســاعت در 
بیمارستان بستری بود. او به ماموران گفت: 
من و شوهرم ساکن یکی از شهرهای مرکزی 
هســتیم. روز حادثه راهی پایتخت شدیم 
که ماشین بخریم. با فروشــنده در یکی از 
خیابان ها قرار گذاشــته بودیم و صبح زود 
که به تهران رسیدیم برای صرف صبحانه به 
یک طباخی در حوالی تجریش رفتیم. این 
درحالی بود که ۵۰۰ میلیون تومان پول نقد 
به همراه تمام طلا و جواهراتم که ارزش آن 
۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان بود،  داخل 

ماشــین بود. با فروشنده توافق کرده بودیم 
که در ازای پول و طلاها ماشینش را بخریم 
اما بعد از خوردن صبحانه وقتی از کله پزی 
خارج شــدیم صحنه هولناکــی را دیدیم. 
شیشه ماشین مان شکسته شده و کیفی که 
همه پول ها و طلاهایم داخل آن بود سرقت 
شده بود. با دیدن این صحنه از هوش رفتم 
و وقتی چشمانم را باز کردم در بیمارستان 
بودم. شــاکی ادامه داد: پس از این سرقت، 
دزدان بــا من تماس گرفتند و درخواســت 
۱۰ میلیــون تومان کردند تــا مدارکی که 
داخل کیفم بــود را تحویلم بدهند. هرچه 
بــه آنها التماس کردم پولــم را برگردانند و 
مژدگانی بگیرند، توجهــی نکردند. من هم 
ناچار شــدم پول را به حسابشان واریز کنم 
تا مدارکم را با پیک موتوری برایم بفرستند. 
کارآگاهان اداره بیستم پلیس آگاهی تهران 
که به صورت ویژه رســیدگی به این پرونده 
را در دســتور کار خود قــرار داده بودند، در 
بررسی ها متوجه شدند که اعضای این باند 
3مرد هســتند که معمولا یک زن نیز آنها 
را همراهی می کرد. با خودروهای ســمند، 
 پژو و یا موتور که پلاک هایشان سرقتی بود 
نقشه شان را عملی می کردند. آنها در برخی 
موارد، پس از ســرقت بــا مالباخته تماس 
می گرفتند و به بهانه تحویل مدارک دست 
به اخــاذی می زدند. ســرهنگ کارآگاهان، 
علی ولی پور گودرزی، رئیس پلیس آگاهی 
پایتخت با اشــاره به دستگیری این باند به 
همشهری گفت: کارآگاهان در بررسی های 
تخصصی اعضای این گروه را که 3مرد و یک 
زن بودند شناسایی و در عملیاتی غافلگیرانه 
آنها را دستگیر کردند. زن جوان سرکرده این 
باند بود و در بازرســی مخفیگاه آنها، مقدار 

زیادی از اموال مسروقه کشف شد.

شگرد خاص مرد شیاد در اینستاگرام

کله پاچه 3 میلیاردی! فوتبالیست معروف به اتهام 
تجاوز دستگیر شد!

 نــام این بازیکــن به خاطــر اینکه 
تحقیقــات در مراحــل ابتدایی اســت 
ذکر نشــده، اما با این حال این نشــریه 
خاطرنشــان کرد که این فوتبالیســت 
»شــهرت جهانی« دارد و بــه احتمال 
زیــاد در جــام جهانــی قطر شــرکت 
که  شــده  گزارش  همچنین  می کنــد. 
فرد بازداشت شــده ۲۹ ساله است. این 
اولین اتهام علیه بازیکنان باشــگاه های 
 فوتبال در بریتانیــا در چند وقت اخیر 
نیســت.  میســون گرینــوود، مهاجم 
منچســتریونایتد اخیراً بــه دلیل کتک 
زدن نامــزدش از تمرین محروم شــد و 
بنجامین مندی مدافع منچسترســیتی 
به یک ســری تجاوز جنسی متهم شده 
و با یک حبس طولانی مواجه اســت و 
اکنون در زندان اســت. در سال ۲۰۱۷، 
مجله اشپیگل گزارش داد که کریستیانو 
رونالدو مهاجم پرتغالی در ســال ۲۰۰۹ 
به کاترین مایــورگا آمریکایی در هتلی 
در لاس وگاس تجــاوز کرده و ســپس 
3۷۵۰۰۰ دلار بــرای حق ســکوت او 
پرداخت کرده اســت. در ســال ۲۰۱۸ 
مایــورگا توافق با بازیکــن فوتبال را به 
چالــش کشــید و پلیــس لاس وگاس 
تحقیقات در مورد تجاوز را از سر گرفت. 
یک ســال بعد، این پرونده به این دلیل 
که واقعیت تجاوز جنســی پس از بیش 
از ده ســال اثبات نشــد، مختومه شد. 
مایــورگا بعداً یک شــکایت مدنی علیه 
رونالدو تنظیم کرد و خواســتار دریافت 
چند ده میلیون دلار شــد. در ماه ژوئن، 
دادگاه ادعای مدنی مایورگا علیه رونالدو 
را برای غرامت بیش از ۲۵ میلیون دلار 

رد کرد.

مرد جوانی که در جریان درگیری بر ســر 
جای پارک خودرو، همسایه اش را نابینا کرده 
بود محاکمه شد. رســیدگی به این پرونده از 
خرداد سال ۹۹ با گزارش یک درگیری خونین 
به پلیس آغاز شد. پس از آن مأموران بلافاصله 
به محل اعزام شــدند و با بررســی های اولیه 
مشخص شد که دو همسایه بر سر جای پارک 
جلوی خانه باهم درگیر شده اند و یکی از آنها به 
نام محمود با ضربه زنجیر نادر را از ناحیه چشم 
مجروح کرده است. در ادامه نادر برای درمان به 

بیمارستان منتقل شد اما پزشکان اعلام کردند 
که به خاطر شدت ضربه بینایی یک چشمش 
را به طور کامل از دست داده و باید تخلیه شود. 
پس از تخلیه چشــم نادر و بهبودی نسبی او 
به اداره پلیس رفت و از محمود شــکایت کرد. 
ضمن اینکه کارشناسان پزشــکی قانونی نیز 
اعلام کردند کــه در صورت محکومیت متهم، 
قصاص چشــم او امکان پذیر است. با ثبت این 
شکایت محمود بازداشت و پرونده به شعبه دهم 
دادگاه کیفری یک استان تهران فرستاده شد. 

مردی که برای 
 جای پارک 

 همسایه خود 

را کور کرد!

آرمان امروز : روز گذشــته بخــش عظیمی از باقیمانده 
سازه متروپل آبادان )سمت خیابان سعدی( فرو ریخت. 
همان طور که ایرنا گزارش داده، با فروریختن  بخش های 
دیگری از سازه به جا مانده از برج متروپل آبادان ماموران 
امدادی و خدمات رســانی در محل حاضر شــدند. در 
ویدئوی هم که در فضای مجازی منتشــر شــده، توده 
عظیم غبار برخاسته از سقوط سازه متروپل به سرعت 
کوچه های اطــراف را فرامی گیرد و چند نفر از عابران و 
خودروهای شــخصی تلاش می کننــد از آن محدوده 
بگریزند. این اتفاق در شــرایطی رخ می دهد که بخشی 
از باقی مانده ســاختمان متروپل آبادان ۲3 شهریور در 
زمان سبک سازی سازه فروریخته بود. در حادثه ریزش 
ساختمان متروپل آبادان که دوم خرداد امسال رخ داد ۴3 
نفر جان باختند و 3۷ نفر نیز مصدوم شدند. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی آبادان از باقی ماندن چندین دستگاه 
خودرو زیر آوار ســاختمان متروپل در آبادان خبر داده 
اســت. مجید فرهانی پور اظهار کرد: چندین دســتگاه 
خودرو زیر آوار این ســاختمان باقی مانده اند و عملیات 
امداد رسانی در ساختمان ادامه دارد. عارف شرهانی اصل 
مدیر روابط عمومی اورژانس خوزستان نیز از مرگ یک 
نفر و مجروح شدن یک نفر دیگر تا لحظه تنظیم گزارش 
در این حادثه خبر داد. پیکر متعلق به یک خانم است که 
پس از رسیدن عوامل آتش نشانی آبادان از یک خودروی 
سواری خارج شده است. جسد این فرد کشته شده پس 
از خارج ســازی تحویل فوریت های پزشکی آبادان شد. 
فرهانی پور گفت:عوامل آتش نشــانی آبادان با تجهیزات 
کامل در محل حادثه حاضر هستند و مشغول جست وجو 

و کمک هستند. 
پیش از این اعلام شــده بود که قرارگاه سازندگی خاتم 
الانبیا مسئولیت تخریب باقیمانده ساختمان متروپل را بر 
عهده گرفته بود و این عملیات در مدت اخیر در این محل 

در حال انجام بوده است. معاون هماهنگ کننده قرارگاه 
سازندگی  خاتم الانبیاء )ص( سپاه پاسداران ۱۹ مهر به 
ایرنا گفته بود: »تاکنون ۲ بخش از بقایای ســاختمان 
متروپل آبادان تخریب شده و پیش بینی می شود عملیات 
تخریب سه قســمت باقی مانده در کمتر از یک ماه به 
اتمام برسد.« سردار پاســدار اسداله حاجی زمانی بیان 
کرد: »قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء بلافاصله پس از 
وقوع حادثه متروپل آبادان در محل حضور یافت و بخش  
مهندسی کار را بر عهده گرفت و مسوولیت تخریب بقیه 
ساختمان متروپل نیز به این قرارگاه سپرده شده است. با 
توجه به اینکه ساختمان متروپل از سازه خاصی برخودار 
بوده و فاقد اصولی مهندســی است تخریب آن باید به 
روش های مهندســی خاص انجام شود تا به ساختمان 

های مجاور آسیب نرسد.« 

رای پرونده متروپل در دادگاه تجدید نظر تایید شد
رئیس کل دادگستری استان خوزســتان از تایید رای 
پرونده متروپل آبــادان در دادگاه تجدید نظر خبر داد. 
علی دهقانی در خصوص آخرین وضعیت حکم دادگاه 
تجدید نظر برای پرونده متروپل آبادان، اظهار کرد: رای 
بدوی پرونده حادثه ساختمان متروپل که برای بررسی 
مجدد به دادگاه تجدید نظر ارجاع شــده بود، تایید شد 
و ایــراد موثری که موجب نقض دادنامه را فراهم کند از 
سوی معترضان و تجدید نظرخواهان ارائه نشد. رای این 
پرونده به زودی به اجرای احکام کیفری ارسال خواهد 
شد. این پرونده به صورت ویژه مورد رسیدگی قرار گرفت 
و هزینه های دادرســی آن بالغ بر یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان در مرحله بــدوی و یک میلیارد و ۱۷۰ 
میلیــون تومان در مرحله تجدید نظر بود که این مبلغ 
از خانواده جانباختگان حادثه ساختمان متروپل آبادان 

اخذ نشد.

هشت هفته اســت، شــنیدن در میان آن بخش از 
جوانان معترض کشــور  و مســئولان و برعکس به 
طور کامل قطع شــده اســت. این قطع شــنیدن، 
زمانی اهمیت بیشــتری می یابد کــه حتی جوانان 
نخبه و دانشــجویان کشــور نیز گوش خود را بسته 
انــد و می گوینــد دیگر گفت و گویــی نمی کنیم؛ 
زیرا ســالها حرف زده شده؛ ولی گوشی برای اصلاح 
 و ترتیــب اثر دادن به خواســت های مــردم نبوده 

است. 
چرا جوانان معترض این روزهــا تا این حد عصبانی 
هســتند که حاضــر به گفت و گو در راســتای حل 
مشکلات نیستند؟ پژوهشــگران اجتماعی معتقدند 
که راه عبور از این شــرایط گفتمان نیست بلکه اگر 
کشــور بخواهد کاری کند باید اقدام فوری اقتصادی 

داشته باشد نه اقدامات اجتماعی و فرهنگی.
اردشــیر گراوند ، جامعه شــناس و تحلیلگر مسائل 
اجتماعــی در گفــت و گو با رکنا با اشــاره به اینکه 
جامعه ایرانی در طول ۱۵ ســال، به خصوص 3 سال 
اخیــر، درگیر مســائل اقتصادی بنیــادی بوده و به 
جهت اینکه پاســخی دریافت نکرده است، خشمش 
نمــود اجتماعی و فرهنگی پیدا کرده اســت، گفت: 
یک سری شــاخص برای یک زندگی عادی از جمله 
درآمد، ازدواج، اشــتغال، فرزندآوری و رفاهیات و... 
داریم که باید تامین باشــند اما در ســالهای اخیر، 

چنین چیزی رخ نداده است. 
این افراد پاســخی نگرفتند؛ بنابراین خشونت در آنها 
جمع و در نهایت به اعتراض تبدیل شد. بعضی اوقات، 
فردی  قندِ خون ش می افتد و ممکن است به موجب 
همان، دچار بدخلقی شود؛ ولی اگر قندخونش تامین 
شــود، دیگر مشــکلی به وجود نخواهد آمد. مشکل 
این روزهای جامعــه ایرانی، به مثابه همان افت قند 

خون این ملت اســت؛ یعنی به کف مطالبات زیستی 
انســان ها پاسخی داده نمی شــود و مردم نیز راهی 
برای دسترســی به آن پیدا نمی کننــد؛ در نتیجه، 
خواســته آنها به یک ســری رفتارها در حد حضور 
در ســلف دانشــگاه  تقلیل پیدا می کند. یعنی یک 
موضوع بنیادی زندگی مثل اشــتغال، اسکان، درآمد 
 و... بــه در دســترس ترین عامل تقلیــل پیدا کرده 

است.
گراوند با اشــاره به اینکه وقتی زندگی عادی تامین 
باشــد، افراد آزادتــر نیز خواهند بــود، افزود: گاهی 
اوقات، خودمان بعضــی کارها را کرده ایم که آنها از 

آب گل آلود ماهی گرفتند. 
این جامعه شــناس در ادامه گفت: گفت و گو شاید 
راه حل نباشــد. اقدام عاقلانه برای رفع مشــکلات 
 اقتصادی و اجتماعی شــاید راه عبور از این شــرایط 

است. 
مسئله این روزها معیشــت جامعه است و حاکمیت 
باید اقدام جدی در مســئله معیشــت افــراد انجام 
دهــد. اگر حکومــت بخواهد کاری کنــد باید اقدام 
فوری اقتصادی داشــته باشد نه اقدامات اجتماعی و 

فرهنگی. 
در تمــام این ســالها، پیــش از همه چیــز، عدالت 
ســرزمینی برقرار نشــد؛ یعنی همه به تهران مراکز 
مهم کشوری، در تهران بنا شد. بعد از آن اشتغال به 
اندازه ای که باید و شــاید توسعه نیافت. سپس تورم 
به جایی رســید که کسی که شغل دارد هم دستش 
به دهانش نمی رســد چه برسد به اینکه بیکار باشد. 
لذا باید اصلاح اساسی ســاختار حکومت بر سیستم 
مالی اعمال شــود. هر چه خشونت، با خشونت پاسخ 
داده شود، ممکن است آن پاسخ مطلوبی که همه به 

دنبالش هستیم را نتوانیم به دست بیاوریم.

حوادث
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نگاهیادداشت

 طالبان یکی به میخ می زند 

یکی به نعل 

اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس 
در ترکیــه میزبان هیئتی از دولت افغانســتان به 
رهبری طالبان بــود و در این دیدار درباره تحولات 
فلسطین و جهان گفت و گو شد. این دیدار در حالی 
صورت گرفته است که شنیده ها حاکی از این است 

که طالبان روابطی نیز با اسرائیل برقرار کرده است.
جنبش حماس در این رابطه در بیانیه ای اعلام کرد، 
هنیه میزبان هیاتی از افغانستان به ریاست سخنگوی 
دولت آن بود و آن ها تحولات اخیر قدس، مســجد 
الاقصی و کرانه باختری اشــغالی، وضعیت اقلیم و 
تحولات بین  المللی را بررسی کردند. همچنین در 
این بیانیه آمده است، دو طرف بر لزوم تقویت روابط 
دوجانبه و لزوم همبســتگی همه مسلمانان درباره 
مساله فلســطین، قدس و مسجدالاقصی به عنوان 
مساله امت اسلامی تاکید و اعلام کردند، اتحاد امت 
اسلامی با مساله فلسطین راه پیروزی و آزادسازی 
فلســطین است. دو طرف در ادامه این دیدار درباره 
تغییرات منطقه ای و بازتاب جنگ فعلی در اوکراین 
بر جهان و نظام بین الملل گفت و گو کردند. طبق 
بیانیه یاد شــده، هنیه در این دیدار ضمن تقدیر از 
موضعگیری های افغانستان درباره مساله فلسطین، 
تجربه افغانستان و فلسطین را شبیه دانست و گفت: 
آزادی افغانستان به ملت فلسطین و آزادگان جهان 
امید بیشتری برای رهایی از ظلم و اشغال می دهد. 
همچنین هنیه در ادامه این دیدار به وضعیت کنونی 
ملت فلسطین و جنایات اشغالگران در قدس و کرانه 
باختری و شهدای نابلس و سایر نقاط کرانه باختری 
پرداخت و با اشــاره به تشدید مقاومت و مشارکت 
جوانان فلســطینی در این محور بــرای مقابله با 
اشغالگران، بر نقش کارکنان مسجدالاقصی و دفاع 
از آنها تاکید کرد و گفت: رژیم اشغالگر در سرزمین 
فلسطین آینده ای ندارد. ذبیح الله مجاهد، سخنگوی 
دولت افغانســتان نیز در این دیدار ضمن تقدیر از 
جنبش حماس و مقاومت فلسطین، بر حمایت کامل 
از فلسطینی ها و حقوق و مقاومت آن ها تاکید کرد 
و گفت: ما به شــما، مقاومت، پایداری و تلاش تان 
افتخار می کنیم، شــما به رژیم اشغالگر اسرائیلی 
ضربه زدید. مجاهد با هیاتی از حکومت طالبان برای 
شرکت در »هفتمین نشست بین المللی علما« به 

ترکیه رفته بود. دیدار او با هنیه دیروز اتفاق افتاد.

بایدن محبوب تر شد
نتایج نظرسنجی تازه موسسه گالوپ نشان 
می دهد کــه میزان محبوبیت جــو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا نسبت به ماه گذشته، 
۲ درصد کاهش یافته است. تقریبا در تمامی 
روزهای سال میلادی جاری، محبوبیت جو 
بایدن بین ۴۰ تا ۴۲ درصد بوده اســت، بجز 
آمار 3۸ درصدی ماه ژوئیه و ۴۴ درصدی ماه 
اوت. این نظرسنجی همچنین نشان می دهد 
که میزان نارضایتی از عملکرد بایدن مانند ماه 
گذشته، ۵۶ درصد است. در این نظرسنجی 
تازه، تقریبا ۴۰ درصد از رای دهندگان مستقل 
عملکرد بایدن را تایید می کنند که نسبت به 
آمار ماه های گذشته ۴ درصد افزایش یافته 
است. بایدن هفتمین فصل حضورش در کاخ 
سفید را با میانگین رضایت ۴۲ درصدی به 
پایان رساند که با میزان محبوبیت پیشینیان 
اخیرش در بازه زمانی مشابه تفاوت چندانی 

ندارد.

 عزم راسخ اوکراین 

برای آزادی کریمه
رئیس جمهــور اوکراین در اظهاراتی تاکید 
کرد: ما قطعا کریمه را آزاد خواهیم کرد. ما 
این قسمت از کشورمان را نه تنها به فضای 
سراسر اوکراین، بلکه به فضای تمام اروپا باز 

خواهیم گرداند.
رئیس جمهور اوکراین در صفحه تلگرام خود 
نوشت: برای شــرکت کنندگان کنفرانس 
برلین که به بازسازی و نوسازی کشورمان 
اختصاص دارد، ســخنرانی کردم. منتظر 
تصمیمات مشخص هستیم. زمان را نمی 

توان متوقف کرد و زمستان در راه است.
زلنسکی نوشــته اســت: مذاکرات بسیار 
معناداری با اشتاینمایر، رئیس جمهور آلمان 
که وارد اوکراین شــد انجــام دادم. رئیس 
جمهور اشتاین مایر امروز از منطقه چرنیهیو 
مناطقی که تحت اشغال بودند بازدید کرد. 
زمانی که او آنجا بود یک هشــدار هوایی 
شروع شد و در واقع ترور موشکی روسیه، 

یکی از موضوعات کلیدی مذاکرات ما بود.

 سبک چینی مدیریت 

روابط بین المللی 

بیســتمین  برگزاری 
کنگره حزب کمونیست 
چین،  خلق  جمهوری 
رویــدادی  بی تردیــد 
مهم اســت. سخنرانی 
شــی، رهبر چین که 
از ســال ۲۰۱۲ سکان 
زمامداری این کشــور 
را به عهــده دارد، مورد 
توجه خاص دســت اندرکاران امور بین المللی و 
سیاست خارجی در سراسر جهان قرار گرفت. 
در پرتو سخنان آقای شــی در کنگره بیستم 
حزب کمونیست چین، رفتار بین المللی چین 
را چگونه می توان تجزیه و تحلیل کرد؟ در پاسخ 
ابتدا به اهمیت و جایگاه کنگره در نظام حزبی 
چین باید توجه داشت و سپس باید اشاره ای به 

آنچه او گفت و آنچه او نگفت داشت.
در اهمیت کنگره بیســتم باید گفت که چین 
نظامی تک حزبی دارد و هر پنج ســال یکبار، 
کنگره حزب تشــکیل و مهم ترین تصمیمات 
سیاستگذارانه و همچنین انتخابات افراد کلیدی 
اتخاذ می شــود. در این کنگره بیش از ۲3۰۰ 
نفــر از اعضای حزب کمونیســت چین جمع 
می شوند. آنها نماینده ۹۷ میلیون عضو حزب 
کمونیست هستند که این کشور پهناور را اداره 
می کنند. در ایــن کنگره تمامی رهبران حزب 
از  جمله بیــش از ۲۰۰ عضو کمیته مرکزی و 
مهم تــر 3۵ عضو دفتر سیاســی که مهم ترین 
کانون سیاســی و فکری حزب اســت انتخاب 
می شوند. ســخنرانی آقای شی، دو وجهی بود. 
وجه اول دفاع از سیاســت های اعمال شده در 
فاصلــه دو کنگره بود. کنگره قبلی پنج ســال 
پیش برگزار شــد. یکی از نکات جالب دفاع از 
سیاست سختگیرانه موســوم به »کویدومنو« 
در دوره شیوع همه گیری کرونا بود. آقای شی 
از طرف برخی از رهبــران حزبی از این جهت 
مــورد انتقاد بود اما او سرســختانه از مفهوم و 
عمل انضباط دفاع کرد.  وجه دوم دستاوردهای 
همه جانبه ای بود که او به آنها پرداخت. از  جمله 
خروج ۱۰۰ میلیون نفر از مدار و خط فقر که در 
سالیان اخیر انجام گرفته است اما فراتر از دفاع از 
دستاوردها، تأکید او بر ایدئولوژی و تطبیق دادن 
مارکسیسم با شرایط چین است. چندی پیش 
بود که حزب کمونیســت چین، صدمین سال 
تأسیس خود را جشن گرفت. در این یک قرن، 
»ایدئولوژی« و »انضباط« در مفهوم برجسته ای 
حرکت های درونی و بیرونی حزب کمونیست 
بوده و از طریق اعمال انضباط شدید و بازخوانی 
و بازتولیــد ایدئولوژی، حزب کمونیســت در 
مسیر تســلّط بر رفتار داخلی و خارجی چین 
حرکت کرده اســت و البته در این میان تأکید 
بر هویت چینی و پردازش نوعی از ناسیونالیسم 
خاص حائز اهمیت است. به گونه ای که عده ای 
از کارشناسان سخنرانی شــی را در چارچوب 
دو مفهوم »سیاســت هویتی« و »توده گرایی« 
تفسیر می کنند. شی بر مفهوم »قدرت چین« 
تأکید فوق العاده ای داشت و »رهبران قوی« را 
در این زمانه پرآشــوب و طوفانی ضرورتی غیر 
قابل انکار برای چین معرفی کرد. شرایط جهانی 
را بسیار پرآشوب ترسیم کرده و در این میان به 
تایوان و لزوم بازگشت آن به مام وطن پرداخته 
و در صورت لزوم، برآمادگی چین از نظر نظامی 
در این راستا تأکید کرد. جالب آن که شی، در 
سخنرانی خود نه اسمی از ایالات متحده برد و 
نه یادی از روســیه و اوکراین کرد. عدم ارجاع 
زیاد ایالات متحده به طور مستقیم بسیار حائز 
اهمیت است. هرچند که آمریکا سایه سنگینی 
بر ســخنرانی او از جمیع جهات داشت. جایی 
از ســخنان او را نمی تــوان یافت که به نحوی 
موضوع آمریکا مطرح نباشد. از لزوم قدرتیابی 
نظامی بیشــتر چین و تقویت ارتش خلق که 
صدمین سالگرد آن در پیش است تا تأکید بر 
تقویت تکنولوژی های پیشرفته، آمریکا، به تعبیر 
هویت گرایان، »رگ« چین اســت و البته بحث 
تایوان که با جمعیــت ۲۴ میلیونی، مهم ترین 
کانون تنش بین آمریکا و چین اســت. از عدم 
ذکر نام آمریکا و نام روسیه، می توان استنباطی 
از ســبک چینی مدیریت روابــط بین المللی 
مخصوصاً در روابط پیچیده با ایالات متحده کرد.

بی تردید چین قدرتی در حال برآمدن در نظام 
بین المللی است. این قدرت تازه نفس، پرتحرک 
و مشحون از انرژی و امکانات نوین است. ایالات 
متحده، به تعبیر دانشمند علوم سیاسی آمریکا، 
جان می  شایر، قدرت هژمون و البته پرچالش نظام 
بین المللی است. هژمونی و موقعیت برتر آمریکا 
در نظام بین المللــی مورد چالش چین نوظهور 
اســت. چگونگی رابطه ای که بین این دو شکل 
خواهد گرفت، ماهیت نظام بین المللی آینده را 
شکل خواهد داد. آمریکا تمایل دارد، با قدرت برتر 
نظامی خود، چین را وارد درگیری  هایی کند که 
در نهایت انرژی و توان نوظهورگرایانه آن را مهار 
و نابود کند تا خود در موقعیت برتر باقی بماند. 
اما سبک چینی مدیریت چالش ایالات متحده، 

منحصربه فرد است.
دیپلمات پیشین

آرمان امروز|کیارش رویان: نخست وزیر 
جدیــد بریتانیا، جیمز کلورلی را در ســمت 
وزیــر خارجه، و بن والاس را در ســمت وزیر 
دفاع ابقا کرد. همچنین او جرمی هانت را در 
مقام وزیر دارایی کابینه  خود ابقا کرد. جرمی 
هانت، ضمن تاکید بر دشوار بودن مسیر پیش 
رو، گفــت که دولت جدید برای احیای ثبات، 
اعتماد و رشد بلندمدت در کشور تلاش خواهد 
کرد. او گفت: »حفاظت از بخش آسیب پذیر، 
و تامین امنیت شــغلی، و حمایت از مردم در 
پرداخت وام های مسکن و قبض های جاری، در 
اولویت است.« سوناک در سخنانی در مقابل 
دفتر نخست وزیری بریتانیا وعده داد که کشور 
را متحد کند و اکنون پیش بینی ها حاکی است 
که کابینه او متشکل از همه جناح های حزب، 
در جهت پایان دادن به درگیری های داخلی و 
تغییرات ناگهانی سیاست هایی حرکت کند که 
سرمایه گذاران را به وحشت انداخته و متحدان 
بین المللی را نگران کرده اســت. او دومینیک 
راب را به سمت معاون نخست وزیر بازگرداند، 
سمتی که او در دوره ۴۴ روزه نخست وزیری 
لیز تراس از دست داده بود. پنی موردانت، که 
روز دوشنبه به تلاش برای پیروزی در رقابت 
در برابر سوناک پایان داد، نیز موقعیت خود را 
به عنوان رهبر مجلس عوام حفظ کرد. پیشتر 
برخی منابع گفته بودند که او مایل اســت تا 
وزیر خارجه شود. سوئلا برورمن، سیاستمدار 
راستگرا نیز به عنوان وزیر کشور معرفی شد. 
برورمن هفته گذشته به دلیل ارسال اسنادی 
از ایمیل شخصی خود به یک قانونگذار، توسط 
لیز تراس اخراج شــده بود. ناظم زهاوی، وزیر 
ســابق آموزش و رییس سابق خزانه بریتانیا، 
که اصالت عراقــی دارد، نیز به عنوان رییس 
حزب محافظه کار منصوب شــد. کارشناسان 
می گویند که سوناک در مقایسه با لیز تراس 
و بوریس جانســون، نخســت وزیرهای قبلی 
بریتانیا، قابلیت بهتری برای اداره امور اقتصادی 
دارد. ریشی سوناک در کابینه بوریس جانسون 
وزیر دارایی بود و کارنامه او در مدیریت رکود 
اقتصادی ناشــی از همه گیــری کووید-۱۹ 
پشــتوانه بزرگی برای او در سمت جدیدش 
به شــمار می رود. در راستای بررسی آخرین 
تحولات در عرصه سیاســی بریتانیا و برسی 
آینده این کشور، آرمان امروز گفت و گویی با 
مرتضی مکی، تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل 

داشته است که در ادامه می خوانید.

دولت جدید بریتانیا تا چه میزان احتمال 
دارد متمایل به پیوستن به اتحادیه اروپا 

شود؟
باید توجه داشت که بریتانیا در این مقطع 

زمانی به قدری از اروپا فاصله گرفته است که 
دیگر بحث بازگشت به اتحادیه به صورت جدی 
مطرح نمی شود و در کوتاه مدت چنین اتفاقی 
رخ نخواهد داد. محافظه کاران در بریتانیا عملا 
دیگر به این ســمت نخواهند رفت و علاوه بر 
این بیش از یک سوم اعضای حزب کارگر نیز 
چنین تمایل داشته اند که بریتانیا به برگزیت 
بله بگوید. صحبت هایی از سوی اسکاتلندی ها 
مطرح شده است که با موضوع برگزیت مخالف 
هستند اما این نگاه در بریتانیا عمومیت ندارد 
و خیلی تمایل نسبت به بازگشت به اتحادیه 

اروپا وجود ندارد.

با این وجود آیــا دولت جدید بریتانیا 
می تواند مشکلات داخلی این کشور را حل 

و فصل کند؟
بریتانیا با چالش ها و مشــکلات اقتصادی 
جدی مواجه اســت که به راحتی حل و فضل 
آن هــا امکان پذیر نیســت. شکســت چهار 
نخست وزیر در ۶ سال گذشته نیز نتیجۀ همین 
چالش های اقتصادی-سیاسی است که بریتانیا 
در آن ها گرفتار شــده است این که خانم لیز 
تراس نتوانست بیشتر از ۴۵ روز نتوانست دوام 
داشته باشــد، به این دلیل بود که وعده های 
اقتصادی برای بهبود شرایط بریتانیا داده بود 
و در اجــرای آن ناموفق بود که هم حزبی های 
محافظــه کارش بــا آن همراهــی و همدلی 
نکرده اند و لیز تراس در شرایطی قرار گرفت که 
دید باقی ماندن در مقام نخست وزیری باعث 
رها شــدن از این بحران نخواهد بود و شکاف 
در حــزب محافظه کار را عمیق تر خواهد کرد. 
ریشی ســوناک با همان چالش های لیز تراس 

مواجه است ولی ایشان به هر حال نکته هایی 
برای بحران گذر از اقتصادی و پیامدهای بحران 
کرونا و بحران اوکراین مطرح کرده است که به 
هر حال تا چقدر می تواند در شرایط اقتصادی 

انگلستان را به وضعیت پایدار برساند.

رابطه آمریکا و بریتانیا با توجه به دوری 
بریتانیا از اروپــا، در کوتاه مدت به چه 

شکل خواهد بود؟
همواره رابطۀ آمریــکا و بریتانیا یک رابطۀ 
مداوم و کم  چالشــی بوده است. در این چند 
دهه اخیر که ملاحظه کرده ایم، میان آمریکا و 
بریتانیا ما با یک شرایط متفاوتی مواجه شدیم، 
به هر حال متحدان سنتی و استراتژیک هستند 
و به خصوص محافظه کاران که بیش از حزب 
کارگــر از این جهت بــا آمریکایی ها همراهی 
و هم ســویی در عرصه هــای مختلفی انجام 
می دهند که نمونــۀ آن را در بحران اوکراین 
شاهد هســتیم. در دورۀ ریشی سوناک نیز به 
نظر نمی رســد تغییری اساســی در سیاست 

خارجی بریتانیا به وجود آید.

نخست وزیر شدن یک چهره هندی در 
بریتانیا چه ریشه هایی دارد و چه چیزی را 

در نظام سیاسی این کشور نشان می دهد؟
نشــان می دهد که لیبرالیسم سیاسی در 
انگلستان به صورت باقی و جدی در حال اجرا 
شدن است و جدا از این که بحث های نژادی در 
جامعۀ انگلستان مطرح بوده و در حال حاضر 
نیز مطرح اســت، به هر حال رفتار مناسب و 
مداراگونه ای با رنگین پوستان و مخصوصاً سیاه 
پوســتان وجود ندارد. آن چــه که در بریتانیا 

منتشر می شود، نشــان می دهد که سیستم 
سیاسی اطلاعاتی امنیتی انگلیس در برخورد 
با اقلیت ها به هر حال آن طور که باید مواردی 
را در حقوق بشر باشند را رعایت نمی کنند اما 
در عرصۀ سیاسی انگلستان ما شاهد هستیم، 
که از طرف نخســت وزیری که اولین بار یک 
رنگین پوست انتخاب می شود در سطح گذرا و 
در سال های گذشته انتخاب می شود، می بینیم 
که از اقلیت های جاری و دینی که در انگلستان 
استفاده می شــود، به هر حال ریشی سوناک 
را باید نمونه کامل یک لیبرالیســم سیاسی از 
انگلستان دانست و نشان می دهد به هر حال 
آن چــه که مــا مدافع امنیــت و منافع ملی 
بریتانیا است و تأکیدی که در درون اهداف کار 
می کند، جدا از رنگ و دین او پایبند اســت و 
آرمان ها و مشمول حزب در نهایت امنیت ملی 

این کشور است.

با روی کار آمدن نخســت وزیر جدید، 
تقابل جریان های راســت و چپ در این 
کشور به چه شکل خواهد بود و کدام یک 

امروز قدرتمندتر هستند؟
انگلستان یک سیستم نظام دو قطبی دارد و 
این دو قطبی انعطاف پذیری است و یک بازی ای 
است که قائدۀ آن  دو حزب کارگر و محافظه کار 
همواره تلاش کرده اند که در چارچوب قائده نقش 
خود را در عرصه سیاسی بریتانیا ایفا می کند و 
ما شــاهد هستیم که انگلستان تنها نمونه ای از 
دنیا هست و یک دستاوردی هم وجود دارد که 
اگر شما همچین چیزی را جای دیگر مشاهده 
کرده اید، بدانید فقط کاریکاتور است. فقط یک 
نظام دوقطبی مثل نظــام دوقطبی بریتانیا که 
قطعاً از نزدیک به سیاســت ها و عملکرد حزب 
مخالفت حاکم را رصد می کند و البته تبلیغات 
رســانه ای خودش را انجام می دهد، در شرایط 
آمریکا وضعیت متزلزلی در جامعۀ انگلستان و به 
شدت نامحبوب است به این دلیل که پیامدهای 
بحران کرونا و حمله روســیه به اوکراین باعث 
تورم کم سابقه در چهار دهه گذشته از انگلستان 
شــد. این بحران ها نیز وضعیت مردم انگلستان 
را به شــدت تحت تأثیر قرار داده است و باعث 
شده که بسیاری از اقشار مختلف بریتانیا، یکی 
را انتخاب کند. این وضعیت اقتصادی-اجتماعی 
بریتانیا باعث شــده است که تزلزل و شکافی از 
داخل حزب محافظه کار نیز ایجاد شود و آخرین 
نظرسنجی ها نشان دهنده این است که فاصلۀ 
حزب کارگر و محافظه کار حدود ۲۰ درصد است 
و با توجه به تــداوم این وضعیت اقتصادی باید 
مشــاهخده کرد که آیا ریشی سوناک در کوتاه 
مدت می تواند شــرایط اقتصادی را به شــرایط 

باثباتی برساند یا خیر.

 گرفتاری عراق 

در پیچ تاریخی

به دنبال انتشــار اخبــاری مبنی بر توافق 
طرف هــای عراقی برای برگزاری جلســه 
رأی اعتماد پارلمان به ترکیب کابینه دولت 
جدید عراق طی پنجشــنبه، نخست وزیر 
مکلف این کشور درخواست رسمی برگزاری 
این جلسه را به هیئت رئیسه پارلمان ارائه 
کرد. محمد شــیاع السودانی، نخست وزیر 
مکلف عراق در نامه ای رســمی از پارلمان 
کشورش خواست تا با برگزاری جلسه رای 
اعتماد نمایندگان به کابینه تحت رهبری 
وی در روز پنجشنبه هفته جاری موافقت 
کند. این درخواست پس از برگزاری نشست 
رهبران چارچوب هماهنگی شیعیان عراق 
)بجز جریان صدر( در خانه حیدر العبادی، 
رهبــر ائتلاف »النصر« ارائه شــد. یکی از 
رهبران چارچوب هماهنگی در گفت وگو با 
شفق نیوز درباره جزئیات این نشست اظهار 
کرد: السودانی کابینه وزیران را به پارلمان 
ارائه خواهد کــرد و یک توافق اولیه مبنی 
بر حذف اسامی نمایندگان فعلی پارلمان از 
فهرست افراد پیشنهادی برای گرفتن پست 
وزارتی صورت گرفته است. پس از یک سال 
بحران سیاسی پیچیده در عراق در نهایت 
در جلسه پنجشــنبه ۲۱ مهر پارلمان این 
کشور بعد از آنکه عبداللطیف رشید توانست 
آرا نمایندگان را برای تصدی پست ریاست 
جمهوری عراق کســب کنــد، وی محمد 
شیاع السودانی را مامور به تشکیل کابینه 
عراق کرد. این اتفاق در حالی رقم می خورد 
که بسیاری بر این باور هستند عراق به این 

زودی ها از تنش فاصله نخواهد گرفت.

 استقرار تسلیحات 

هسته ای ناتو در فنلاند

قوانین فنلاند قرار است اجازه به استقرار 
تسلیحات هسته ای کشورهای عضو ناتو و 
همینطور پایگاه های نظامی این ائتلاف در 
خاک فنلاند بدهند و هیچ محدودیتی بر 
حضور نظامی ائتلاف ناتو در این کشــور 

وضع نکرده اند.
طبق گزارش این نشــریه محلی، انتظار 
می رود پیش نویــس این قوانین در مدت 
زمان دو هفته توسط پارلمان فنلاند مورد 

بررسی قرار بگیرند.  
این روزنامه به نقــل از منابعی در دولت 
فنلاند متذکر شــد، پکا هاویستو،  وزیر 
امور خارجه فنلاند در ماه ژوئیه به همراه 
آنتی کایکونن، وزیر دفاع این کشــور در 
مذاکــرات با بلوک ناتو متعهد به عدم هر 
گونــه محدودیت در قوانیــن ملی برای 
شرکت این کشــور در فعالیتهای نظامی 

ائتلاف شد.
در تاریخ ۱۸ مه، ســه ماه پــس از آغاز 
عملیــات نظامــی روســیه در اوکراین، 
فنلاند و ســوئد درخواست عضویت خود 
در ناتــو را ارائه کردند و به این ترتیب به 
چندین دهه بی طرفی خــود در رابطه با 
ناتو خاتمه دادنــد. ۲۹ عضو از 3۰ عضو 
ناتو به غیر از ترکیه رسماً توافق نامه های 
مربــوط به الحاق فنلاند و ســوئد به این 
ائتلاف را تصویب کرده اند و هر دو کشور 
اکنون در حال مذاکره با ترکیه هســتند 
تا نگرانی های آنکارا در مورد حمایت آنها 
از سازمان هایی که توسط آنکارا به عنوان 
تروریست معرفی شده اند را کاهش دهند.

 نامه ای از کرملین 

به پنتاگون

ســخنگوی نیروی هوایی آمریکا گفت: به 
ایالات متحده اطلاع داده شد و همانطور که 
قبلاً تأکید کردیم، این یک تمرین معمول 

سالانه توسط روسیه است.
ارتــش ایالات متحــده اذعــان کرد که 
روسیه »به تعهدات خود در زمینه کنترل 
تســلیحات و تعهدات شفافیت خود برای 

ارائه این اطلاعیه ها عمل می کند.«
وزارت دفاع روسیه هنوز بیانیه رسمی درباره 
تاریخ و مقیاس رزمایش برنامه ریزی شده 
منتشــر نکرده است. چنین رزمایش هایی 
معمولاً شامل آزمایش های جامع تسلیحات 
هسته ای و غیرهسته ای برای اطمینان از 
آمادگی نیروهای بازدارنده اســتراتژیک و 
کل زنجیره فرماندهی است. آخرین باری 
که روسیه رزمایش مشابهی را انجام داد به 
ماه فوریه بازمی گردد، چند روز قبل از آغاز 

عملیات نظامی مسکو در اوکراین.
این اعلامیه در بحبوحه مانورهای هسته ای 
مستمر »پایداری در اوج« که قرار است تا 
3۰ اکتبر ادامه داشته باشد و بر فراز بلژیک، 
دریای شــمال و بریتانیا برگزار می شود، 
منتشر شــد. ناتو همچنین این مانورها را 
»روتین« توصیف کرده است، در حالی که 
اصرار دارد که از هیچ سلاح با گلوله واقعی 
استفاده نخواهد شد. حدود ۶۰ هواپیما از 
انواع مختلف از ۱۴ کشور عضو ناتو، از جمله 
هواپیماهای جنگنده پیشرفته، هواپیماهای 
نظارتی و تانکر و همچنین بمب افکن های 
استراتژیک هسته ای B-۵۲ ایالات متحده 

در » استوار« شرکت دارند.

 میانمار به 

خاک و خون کشیده شد

فرستاده ویژه ســازمان ملل در میانمار به 
کمیته حقوق بشر مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد گفت کــه در میانمار بیش از 
۱3.۲ میلیون نفر غذای کافی برای خوردن 
ندارنــد، ۱.3 میلیون شــخص بی خانمان 
هســتند و این درحالیست که ارتش این 
کشــور بــه عملیات های خــود از جمله 
بمباران، ســوزاندن خانه ها و آپارتمان ها و 

کشتار غیرنظامیان ادامه می دهد.
از زمانی که هیزر در ماه اوت به میانمار سفر 
و با مین آنگ هلاینگ، فرمانده کل ارتش 

این کشور دیدار کرد.
ارتش میانمار پس از مطرح کردن اتهامات 
تقلب در انتخابات هشــت نوامبر ۲۰۲۰ و 
افزایش تنش سیاسی در این کشور قدرت 
را در اول فوریه ســال بعد آن به دســت 
گرفت. ارتش میانمار در همان تاریخ میو 
انیونت، سخنگوی حزب حاکم اتحادیه ملی 
دموکراسی و آنگ سان سوچی، رهبر این 
حزب و وزیر خارجه این کشور را بازداشت 
و اعلام کرد که قدرت به مین آنگ هلاینگ 

منتقل شده است.
پــس از آن، اعتراضات مردمی علیه کودتا 
در سراسر میانمار آغاز و در نتیجه مداخله 
مسلحانه ارتش علیه معترضان و گروه های 
دیگر حدود هزار نفر کشته و هزاران نفر نیز 
بازداشت شدند. این فرستاده ویژه سازمان 
ملل گفت کــه دیدارش بخش عظیمی از 
تلاش های ســازمان ملــل جهت حمایت 
فوری از بازگشت به حکومت غیرنظامی در 

میانمار بود.

بازگشت بریتانیا به اتحادیه اروپا؛ خیلی دور خیلی نزدیک 
مرتضی مکی در گفت و گو با »آرمان امروز«

محمدکاظم 
سجادپور



11ورزش

 ۱- پایتخــت لیبی- بخش پایینی شــلوار- نوعی 
پارچه با الیاف طبیعی۲- هر فصل کتاب- داستانی 
کوتاه نوشــته ماکســیم گورکی- تفاوت بین دو 
چیز3- بازگشت به عقب- اشاره- از ماشین آلات 
کشاورزی۴- جا به جا کننده- گلبول های خون در 
آن شناورند۵- اندک- امانتداران- خلافکار۶- ادب 
آموختن- نکاح- کوهی در مکه۷- آتش- سوره سی 
و پنجم قرآن- نشانه۸- زادگاه مولانا- روزانه- مهم 
تر۹- قوس هــای هلالی پیوســته- رهبر انقلاب 
۱۹۱۷ روســیه- نماز وحشــت۱۰- خاندان- بی 
نظیر- عنکبوت۱۱- راه میانبــر!- پاندول- مغازه 
دار- خرس۱۲- نوعی شــیرینی بادامی- شــاعر 
اصفهانی- جرقه آتش۱3- شــاعر یوش- واقف و 
مطلع- سایبان چشم۱۴- شــبیه و نظیر- یکی از 
دو برادر مختــرع هواپیمــا۱۵- دوره ده روزه- از 

مشتقات آمونیاک- نقطه شروع.

۱- سینی بزرگ- مسئول کتابخانه- نوعی پارچه 
کلفت۲- هدایت کننــده- رمانی از الکســاندر 
دومای پدر3- باقی گذاشــتن- انــدرون- مادر 
حضرت رســول)ص(۴- چشــم و همچشمی- 
صحرا۵- آکنده- کاما- بله روسی۶- نیم ساعت!- 
فریب- ایشان۷- پایتخت کشور بولیوی- شاداب 
و ســرحال- توپ چوگان۸- نبرد رو در رو برای 
اعاده حیثیت- گنج- ترسناک۹- قابله- سست- 

تنبلی۱۰- بسیار کهنه و غیرقابل استفاده- چند 
نکته- ریشــه۱۱- پیش درآمد آشغال- رویداد- 
کتاب ملاصــدرا ۱۲- فلز- گریــزان- از هالوژن 
ها۱3- نوشــیدنی گــرم- بدون نقــص بودن- 
نوشیدنی حرام۱۴- سال آذری- فوری- از پرنفوذ 
ترین سیســتم عامل های موبایل۱۵- بخشــی 
در مراکز خدمات درمانــی- خودخواهی- حرف 

فاصله.
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منهای فوتبالفوتبال

امکان ادامه همکاری با فدراسیون وجود ندارد
حمید سوریان:

آرمان امروز: نائب رئیس مســتعفی فدراسیون 
کشتی گفت: از یکسال پیش تصمیم گرفتم که از 
این مسئولیت کنار بروم. هیچ مشکلی با فدراسیون 
کشتی نداشــتم و ندارم، اما امکان ادامه همکاری 

وجود ندارد.  
حمید ســوریان روز چهارشنبه در گفت وگویی 
درباره قطع همکاری خود با فدراســیون کشــتی، 
اظهار داشت: از 3 سال پیش با درخواست علیرضا 
دبیر در فدراســیون کشــتی حاضر شدم و در این 
مدت ســعی کردم که به هر شــکلی که می توانم 
در بازگشت کشــتی به دوران اوج کمک کنم، اما 
با وجود همه  این اتفاقات خوب از یکســال پیش 

تصمیم گرفتم که از این مسئولیت کنار بروم.
سوریان با اشاره به این که مشکلی با مدیریت 
فدراسیون کشــتی ندارد، ادامه داد: فکر می کنم 
نزدیک به ۲ دهه است که در کشتی هستم و در 
این مدت هم با تمام توان در خدمت کشتی بودم. 
برخلاف مســائلی که مطرح شده هیچ مشکلی 

بین من و مســئولان فدراسیون وجود ندارد. این 
دومین اســتعفایم در این یکسال اخیر بود که به 
خاطر رســیدن به مسائل شخصی به فدراسیون 
تحویل دادم. دارنــده هفت مدال طلای جهان و 
المپیک یادآور شد: بعد از استعفا، برخی رسانه ها 
به این سمت و ســو رفتند که مشکلی بین من 

و علیرضا دبیر وجــود دارد، اما ما همچنان مثل 
سابق دوســت هستیم و تصمیمم برای خروج از 
فدراسیون کشــتی فقط برای رسیدگی به امور 
شــخصی بود. هیچ مشکلی با فدراسیون کشتی 
نداشتم و ندارم، اما امکان ادامه همکاری هم وجود 
ندارد. دارنــده مدال طلای المپیک ۲۰۱۲ لندن 
گفت: در این یکسال به دلیل مسابقات مهمی که 
پیش رو بود و به دلیل حساســیت کار، در کنار 
تیم ملی کشتی فرنگی و فدراسیون بودم اما حالا 
ترجیح می دهم که دیگر در کشتی فرنگی نباشم. 
برای تیم های ملی کشتی و مدیریت فدراسیون 
در روزهای آتی هم آرزوی موفقیت دارم. حمید 
سوریان همچنین با تقدیر از محمد بنا به عنوان 
سرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی، اظهار داشت: 
محمد بنا مربی ارزشمند و بزرگی بود. او سال ها 
برای کشــتی فرنگی ایران زحمت کشیده و این 
رشــته را به تمام نداشته هایش رســاند. دوران 
درخشان کشــتی فرنگی با محمد بنا شروع شد 

و نتایجی به دســت آمد که به این سادگی دیگر 
تکرار نمی شــود. به حق هم عنوان بهترین مربی 
قــرن را به خودش اختصاص داد. در بلگراد هم با 
او درباره ادامه همکاری اش مفصل صحبت کردم، 
اما او تصمیمش را از قبل گرفته بود و راه بازگشت 

وجود نداشت.
وی گفت: امیدوارم که با حضور حسن رنگرز، او 
بتواند کشتی فرنگی را در اوج نگه دارد. خوشبختانه 
الان هم بعد از محمد بنا تیم ملی کشتی فرنگی به 
کسی سپرده شده که اهل فن است و حتما می تواند 
به کشتی فرنگی ایران کمک کند. رنگرز قبل از این 
شایســتگی اش را چه در عرصه مدیریت به واسطه 
حضور در نایب رئیســی فدراســیون و مدیرکلی 
ورزش اســتان مازندران و چــه در عرصه فنی به 
واسطه حضور در لیگ برتر و سرمربیگری جوانان، 
قبل از این هم خودش را ثابت کرده و نتایجی هم 
که به همراه امیدها کســب کرد، نشان از لیاقت او 

برای حضور در تیم ملی کشتی فرنگی دارد.

تقلب در  شطرنج! 

برگزار کنندگان مســابقات جهانی شطرنج فیشر از 
اقدامات جالب خود برای جلوگیری از تقلب رو نمایی 

کردند.
مگنوس کارلسن، قهرمان شــطرنج جهان پس از 
شکست مقابل نیمن، از جام سینکفیلد کنار رفت. 
هنگامی که نیمن در جام سینکفیلد در ۴ سپتامبر 
مگنوس کارلسن را شکست داد، به ۵3 بازی بدون 
شکست کارلسن در تورنمنت های کلاسیک پایان 
داده و شکســتی را تحمیــل کرد که بــه یکی از 
بزرگ ترین شکست های کارلســن تبدیل شد. روز 
بعد کارلسن از مسابقات انصراف داد. این یک حرکت 
بسیار نادر در مسابقات قهرمانی شطرنج جهان بود. او 
هم چنین ویدیویی مرموز از خوزه مورینیو، سرمربی 
پرتغالی فوتبال را در توییتر منتشر کرد و گفت: من 
واقعاً ترجیح می دهم صحبت نکنم. اگر صحبت کنم 
به دردسر بزرگی خواهم بود. در این ویدیو، مورینیو 
در یک کنفرانس خبــری پس از بازی می گوید که 
ممکن اســت تیمش به دلیل قضاوت مشــکوک 
شکست بخورد، بنابراین ناظران آنلاین شطرنج، پست 
آقای کارلسن را این گونه تفسیر کردند که نیمن در 
طول بازی به نوعی تقلب کرده است.  دویچه وله پس 
از این رســوایی در شطرنج جهان که با واکنش های 
زیادی رو به رو بود نوشت: زمانی که مگنوس کارلسن 
قهرمان جهان، یک بازیکن آمریکایی را به تقلب در 
یک رویداد ســطح بالا متهم کرد، دنیای شطرنج با 
رسوایی تکان خورد. ســازمان دهندگان مسابقات 
شــطرنج در حال معرفی تدابیر امنیتی جدید برای 
برگزاری مســابقات هستند.  این رســانه ادامه داد: 
برگزارکنندگان مسابقات جهانی شطرنج فیشر این 
هفته اقدامات امنیتی بی سابقه ای را برای جلوگیری 
از تقلب ارائه کرده اند. جوران اولین جانسون، مسئول 
 World Fischer(برگزاری مســابقات جهانی فیشر
Random( گفت: از جمله اقدامات سخت گیرانه در 

مسابقاتی که از روز سه شنبه در ریکیاویک، ایسلند 
آغاز شد می توان به حضور یک پزشک در طول این 
رویداد پنج روزه نام برد که این پزشــکان برخی از 
بازیکنــان را انتخاب کرده و گوش های آن ها را برای 
هر فرستنده ای بررسی می کند!  هشت بازیکن برتر 
از سراسر جهان، از جمله مگنوس کارلسن قهرمان 
پنج بار جهان، به مسابقات این دوره راه یافته و برای 
مجموع جایــزه ۴۰۰ هزار دلاری به رقابت خواهند 
پرداخت.  اولین جانسون، که هم چنین نایب رییس 
فدراســیون بین المللی شطرنج )فیده( است، گفت: 
وقتی مگنوس از جام معتبر سینکفیلد کنار رفت، این 
امر کل جامعه شطرنج را بیدار کرد. هر برگزار کننده 
مجبور شده است به این فکر کند که در برابر تقلب 

چه کاری باید انجام دهد. 
 هفته ها پس از افشــای این رســوایی، تحقیقات 
chess.com، یکی از بزرگ ترین پلتفرم های شطرنج 

آنلاین، نشان داد که نیمن به احتمال زیاد در بیش از 
۱۰۰ بازی تقلب کرده است. از آن زمان این پلتفرم 
حســاب کاربری او را مسدود کرده است.  تا کنون، 
نه کارلســن و نه هیچ متخصصی، مدرکی مبنی بر 
تقلب نیمن در بازی های رو در رو ارائه نکرده اســت 
اما با وجود آن، فشار بر سازمان دهندگان مسابقات 
افزایش یافته تا مبارزه با تقلب را جدی تر بگیرند و 
این موضوع از مسابقات جهانی فیشر در ایسلند شروع 
شده است.  مسابقات تصادفی شطرنج فیشر شکلی 
از شطرنج است که توسط بابی فیشر قهرمان سابق 
شــطرنج جهان اختراع شد که در آن موقعیت های 
شروع مهره های کلیدی به صورت تصادفی انتخاب 
می شوند و این موضوع بازیکنان را مجبور می کند که 

بیش تر تفکر کنند.

نگرانی پخش زنده بازی های 
جام جهانی برطرف شد؟

به نظر می رســد در فاصله کمتر از یک ماه مانده به 
برگزاری مســابقات جام جهانی، تکلیف پخش این 
مسابقات از صداوسیما مشخص شده باشد و بتوان 
پخش زنده این مسابقات از تلویزیون را عملی دانست. 
پروسه ی خرید حق پخش مسابقات جهانی توسط 
صداوســیما، همواره موضوعی پربحث بوده و اما و 
اگرهایی هم با خود به دنبال داشته است. این نگرانی ها 
در این دوره با سایه افکندن حواشی سیاسی بیشتر 
هم شــده بود اما به تازگی با اعلام توئیتی از سوی 
سفیر ایران در قطر، گویا تکلیف پخش بازی های جام 
جهانی ۲۰۲۲ مشخص شده است. سفیر جمهوری 
اســلامی ایران در قطر، خبر پخش بازی های جام 
جهانی به صورت مستقیم از صداوسیما را اعلام کرد. 
حمید دهقانی ـ ســفیر جمهوری اسلامی ایران در 
قطر ـ طی توییتی در صفحه شخصی خود از توافق 
برای پخش مستقیم بازی های جام جهانی از رسانه 
ملی خبر داد. در توییت دهقانی آمده است: »امروز 
بعد از چند هفته تلاش و دو روز مذاکره مســتقیم، 
 « Bin Media Group « صداوســیما و مجموعــه
توافق کردند تا بازی های جام جهانی از صداوسیما 
به صورت مســتقیم پخش شــود.« البته همیشه 
صداوسیما علاوه بر حق پخش، با چالش های دیگری 
هم در پخش مسابقات ورزشی مواجه بوده است؛ از 

جمله پخش کامل تصاویر و پخش حواشی بازی ها.

 بلیط هوایی جام جهانی 
11 میلیون تومان خواهد بود

وزیــر ورزش گفــت: یکی از شــرکت هایی هوایی 
خارجی پیشــنهاد بلیط حدود ۱۱ میلیون تومان 
برای رفت و برگشت ارائه کرده است. حمید سجادی 
در حاشــیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره قیمت بلیط های جام جهانی قطر ، اظهار کرد: 
آخرین دســتاورد سفر وزیر راه و شهرسازی به قطر  
این بوده که بلیط ۵ میلیون تومانی برای پرواز جام 
جهانــی در نظر گرفته شــود. وی ادامه داد: یکی از 
شرکت هایی هوایی خارجی پیشنهاد بلیط حدود ۱۱ 
میلیون تومان برای رفت و برگشت ارائه کرده است. 
این آخرین خبری اســت که من از سفر وزیر راه و 
معاون خودم به قطر شنیده ام که جای خوشحالی 
دارد البته باید به یک تفاهم قطعی برســیم  و این 

تفاهم نامه اجرایی شود. 

نکونام نمی رود
مدیرعامل باشــگاه فولاد حضــور امیر قلعه نویی 
سرمربی مس رفســنجان را در این تیم به عنوان 
جانشــین جواد نکونام، تکذیب کــرد. حمیدرضا 
گرشاسبی در گفت وگو با ایسنا، درباره مطرح شدن 
نــام امیر قلعه نویی برای جانشــینی جواد نکونام، 
اظهارکرد: این حرف ها شــایعه اســت و آن عده 
خودشــان می ســازند. وی ادامه داد: هدف آنهایی 
که این گونه شایعات را مطرح می کنند برهم زدن 
آرامش فولاد است. جواد نکونام همچنان سرمربی 
تیم ما اســت و موضع ما نســبت به حضور او در 
تیم ملی همان موضع قبلی است. مدیرعامل باشگاه 
فولاد تاکید کرد: با حضور نکونام در تیم ملی مخالف 
هســتیم زیرا همان طور که قبلا هم گفته ام فولاد 
نماینده ایران در آسیا است و نمی توانیم با توجه به 
برنامه هایی که از قبل با جواد نکونام برای تیم در نظر 
گرفته ایم با درخواست فدراسیون موافقت کنیم. قبلا 
هم مخالفت مان را به فدراسیون اعلام کرده بودیم و 

بازهم تاکید می کنم نکونام نمی رود.

 مسی کم نمی آورد، 
نزدیکی های سی آر 700

سرنوشــت صعود تیم های گروه H لیگ 
قهرمانان اروپا شب گذشته مشخص شد. 
پاری سن ژرمن و بنفیکا با پیروزی در بازی 
های دیشــب، ۱۱ امتیازی شده و جشن 
صعود گرفتند. پاریس در این شــب موفق 
شد مکابی را با نتیجه ۷-۲ شکست دهد؛ 
لیونل مســی دو گل از این هفت گل را به 
ثمر رساند تا یک قدم دیگر به رکورد جدید 

کریس نزدیک شود.
مسی با بریس ، تعداد گل های این فصل 
خود در لیگ قهرمانــان اروپا را به عدد ۴ 
رساند. او در کل رقابت های باشگاهی این 
فصل ۱۱ بار موفق به گلزنی شــده است. 
تعداد گل هایی کــه او در لیگ قهرمانان 
اروپا به ثمر رســانده نیز با دو گل دیشب 

به ۱۲۹ رسید.
چیزی که امــا در این مقطــع مهمتر از 
همه چیز است، شــمار مجموع گل های 
باشگاهی لئو است. او در حال حاضر با ۶۹۴ 
گل فاصله زیادی تا رسیدن به رکورد ۷۰۰ 
گلی که رونالدو اخیرا به آن دســت یافت 

ندارد.

 آمار خارق العاده دانچیچ 
در روز شکست دالاس

لیگ NBA| شکست سنگین گلدن استیت 
در فینیکس آمار خارق العــاده دانچیچ در روز 

شکست دالاس
 NBA دیدارهای صبح دیروز )چهارشنبه( لیگ
شــاهد پیروزی تیم های میزبان و شکســت 
سنگین مدافع عنوان قهرمانی در فینیکس بود.

تیم فینیکس سانز در چهارمین دیدار از فصل 
۲3-۲۰۲۲ لیگ اتحادیه ملی بسکتبال آمریکا 
شد، میزبان گلدن استیت وریرز، مدافع عنوان 
قهرمانی NBA بود و شکست سنگینی را به 
ایــن تیم تحمیل کرد. دوین بوکر 3۴ امتیاز و 
۷ پاس گل و دی اندری ایتون ۱۶ امتیاز و ۱۴ 
ریباند برای فینیکس داشــتند. در تیم گلدن 
استیت هم استیفن کری ۲۱ امتیاز، ۷ ریباند 
و ۸ پاس گل به ثبت رســاند. کلی تامپسون، 
ستاره گلدن استیت در این دیدار برای نخستین 
بار در دوران حرفه ای خود، اخراج شد. در بازی 
دیگری که در سالن »اسموثی کینگ سنتر« 
برگزار شد، نیواورلینز پلیکانز با اختلاف ۲ امتیاز 
از سد دالاس موریکس گذشت. تری مورفی ۲۲ 
و ســی جی مک کالم ۱۴ امتیاز و ۱۱ پاس گل 

برای پلیکانز داشتند.

درخواست هواداران 
دورتموند: بایکوت جام جهانی!

هواداران بروسیا دورتموند بار دیگر با بنری که 
در بازی برابر منچسترســیتی همراه داشتند 
خواهــان بایکوت جام جهانی ۲۰۲۲ شــدند. 
دورتموند در پنجمین دیدار از مرحله گروهی 
لیــگ قهرمانان اروپا در ورزشــگاه خانگی اش 
میزبان منچسترسیتی بود و این بازی با تساوی 
۰-۰ به پایان رسید.  بسیاری از فوتبال دوستان 
آلمانی در طول چند ماه گذشته اعتراضاتی را 
علیه برگزاری جام جهانی ۲۰۲۲ در قطر برگزار 
کرده و نارضایتی شــان را از این موضوع اعلام 
کردنــد. دلیل اصلی مخالفت آنهــا با برگزاری 
جام جهانی در این کشور، رفتارهای ضد حقوق 
بشری مقامات قطری خصوصا در زمینه برخورد 
با کارگران مهاجر در جریان ساخت ورزشگاه ها 
است. در حالی که کمتر از یک ماه به آغاز این 
رقابت ها باقی مانده است، بار دیگر اعتراض هایی 
از ســوی هواداران فوتبال آلمان نسبت به این 
موضوع شکل گرفته است.  هواداران دورتموند 
شب گذشته بنر بزرگی را در ورزشگاه سیگنال 
ایدونا پارک در جریان بازی برابر منچسترسیتی 
به همراه داشتند که روی آن نوشته شده بود:» 

قطر ۲۰۲۲ را بایکوت کنید«.

 آخرین اولتیماتوم، آخرین فرصت؟
سرنوشت نامعلوم 5 سرمربی لیگ برتر 

این احتمال وجــود دارد که پیش از آغاز جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر، تغییــر و تحولات تازه ای 

روی نیمکت تیم های لیگ برتری رخ بدهد.
لیگ بیســت ودوم در زمینه تغییر و تحولات 
سرمربیان در حال ثبت یک رکورد جالب توجه 
است، چون شاید هواداران فوتبال به یاد نداشته 
باشــند که آخرین بار در کــدام فصل بود که 
۱۰ هفته نخست با ثبت تنها یک تغییر روی 
نیمکت تیم ها به پایان رسید اما حالا در فصل 
جــاری لیگ برتر این موضوع محقق شــده و 
برکناری رضا پرکاس و جانشینی فیروز کریمی، 
تنها تغییر و تحول انجام شده روی نیمکت ۱۶ 

تیم لیگ برتر در ۱۰ هفته ابتدایی بوده است.
۱۶ تیم لیگ قرار اســت در هفته یازدهم برابر 
رقبای شــان به میدان بروند و ســپس نوبت 
تعطیلات فیفادی اســت و حدود بیش از یک 
ماه قرار است مسابقات لیگ برتر در تعطیلات 
باشد، همین فرصت زمانی مناسب باعث شده تا 
با توجه به شرایط بحرانی برخی تیم ها، احتمال 
برکنــاری چند چهره در پایــان هفته یازدهم 

وجود داشته باشد.

آقا »فیروز« نیامده رفتنی می شود؟
صنعت نفت آبادان در ۴ بازی اخیرش در لیگ 
برتر تنها یــک امتیاز به دســت آورده، آن هم 
در شــرایطی که فیروز کریمــی به جای رضا 
پرکاس سکان دار نفتی ها شده و تصور می شد 
که حضــور کریمیِ باتجربه بتواند شــرایط را 
به ســود صنعت نفت تغییر بدهد اما اوضاع بر 
وفق هواداران پرشور آبادانی نیست و شکست 
در دوئل حســاس با مس کرمان باعث شده تا 
قعرنشــینی نفتی ها تمدید شود و یک گام به 

سوی اخراج نزدیک تر شود.
هــواداران صنعت نفــت در روزهای گذشــته 
مقابل دفتر باشــگاه تجمع کرده و علیه فیروز 
کریمی موضع گیری کرده اند و به نظر می رسد 
که دیدار حســاس مقابل پیکان که پنجشنبه 

پنجم آبان ماه برگزار خواهد شد، آخرین فرصت 
ســرمربی باتجربه صنعت نفت است تا کریمی 
بتواند با کسب پیروزی در دیدار خانگی تیمش 
را از بحران نجات بدهد و عدم کسب نتیجه لازم 
و تداوم قعرنشینی زردپوشان آبادانی می تواند 
به قیمت برکناری فیروز کریمی و ثبت دومین 

تغییر روی نیمکت صنعت نفت باشد.
ملــوان بندرانزلی روزهای خوبــی را در لیگ 
بیســت ودوم پشت ســر نمی گذارد و با وجود 
گذشت ۱۰ هفته از رقابت ها، شاگردان مازیار 
زارع تنهــا ۵ امتیاز به دســت آورده و به لطف 
تفاضل گل بهتر از صنعت نفتِ قعرنشــین در 
جدول بالاتر ایستاده اند. ملوانی ها یک فرصت 
طلایی تا پیش از تعطیــلات فیفادی دارند و 
آن هم برگزاری ۲ مسابقه است. شاگردان زارع 
از هفته ششــم یک دیدار معوقه هم دارند که 
کسب ۶ امتیاز از ۲ دیدار پیش رو می تواند کاملًا 

ورق را به سود ملوانی ها برگرداند.
شــاگردان مازیار زارع البته کار آســانی برای 
کسب ۶ امتیاز ندارند چون آن ها باید مقابل ۲ 
تیم مدعی تراکتور و فولاد قرار گیرند و همین 
مسئله باعث شده تا گمانه زنی ها درباره احتمال 
پایان کار زارع در ملــوان تا پیش از آغاز جام 

جهانی ۲۰۲۲ به میان آمده باشــد. ملوانی ها 
البته در مقابل رقبای خود نمایش فنی خوبی 
دارند اما ناکام در کسب نتیجه هستند و باید 
دیــد در هفته پیش رو حکم اخراج جوان ترین 
سرمربی لیگ بیست ودوم امضا می شود یا زارع 
با کســب نتایجی درخشان می تواند تیمش را 
از بحران نجات داده و با روحیه ای مناســب به 

استقبال تعطیلات فیفادی بفرستد.
نفت مسجدسلیمان و ذوب آهن اصفهان جزو 
تیم های بحران زده لیگ بیست ودوم به شمار 
می روند. نفتی ها بعد از ۴ باخت متوالی، هفته 
گذشته برابر مس رفسنجان به تساوی رضایت 
دادنــد اما همچنان شــاگردان رضا مهاجری 
شرایط بحرانی دارند و در جمع تیم های پایین 
جدولی قرار گرفته اند. اوضاع نابسامانی که باعث 
شده تا ســرمربی باتجربه نفتی ها در خطر از 
دست دادن موقعیت شغلی در مسجدسلیمان 
باشد و ناکامی در هفته یازدهم شاید به قیمت 
برکناری رضا مهاجری از سمت سرمربیگری 

تیم نفت مسجدسلیمان به پایان برسد.
نفتی هــا در هفتــه یازدهــم میهمــان تیم 
ذوب آهن هستند، تیمی که با هدایت مهدی 
تارتار متخصص کســب نتیجه تساوی است و 

نتوانســته عملکرد خوبی در لیگ بیست ودوم 
داشته باشد و تنها یک برد در کارنامه شاگردان 
تارتار به چشم می خورد. ذوب آهن با ۱۰ امتیاز 
فاصلــه امنی بــا منطقه قرمز جــدول ندارد 
و باتوجه به کســب تنها یک پیروزی در ۱۰ 
هفته، سبزپوشــان اصفهانی هم جزو تیم های 
بحران زده لیگ بیست ودوم برشمرده می شوند 
و به نظر می رســد که نتیجــه تقابل تیم های 
ذوب آهن اصفهان و نفت مسجدســلیمان در 
هفته یازدهم که جمعه ششــم آبان ماه برگزار 
می شــود، می تواند منجر به تغییــرات روی 
نیمکت ذوب آهن یا نفت شــده و نتیجه این 
دیدار مستقیم در تعیین سرنوشت مهدی تارتار 

و رضا مهاجری نقش مهمی دارد.
مس کرمان با هدایت فرزاد حسین خانی بعد 
از ۷ هفته ناکامی توانست سرانجام در خانه از 
سد صنعت نفت آبادان بگذرد تا سرمربی جوان 
مسی ها نفسی به راحتی بکشد و خطر اخراج 
و برکناری را از خود دور کند. با وجود کســب 
پیروزی در دیدار حساس مقابل صنعت نفت، 
همچنان مس در جمع تیم های پایین جدولی 
است و شــاگردان حســین خانی برای رفتن 
به ســوی تیم های میانه جدولی نیاز به خلق 
شگفتی در ورزشگاه آزادی مقابل پرسپولیس 

دارند.
  حسین خانی با توجه به نتیجه به دست آمده 
در دیدار با صنعت نفت آبادان توانســته تقریباً 
موقعیت خود روی نیمکت مس کرمان را حفظ 
کند و احتمالاً به کار خود در کسوت سرمربی 
مس تا بعد از جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر ادامه 
می دهد اما یک نتیجه غیرمنتظره در دیدار با 
پرسپولیس شاید معادلات نیمکت مس کرمان 
را تغییر بدهد و روند سینوسی نارنجی پوشان 
باعث شود تا کاسه صبر مدیران باشگاه لبریز 
شده و حکم برکناری حسین خانی صادر شود، 
اتفاقی که البته چندان محتمل نبوده و بعید به 

نظر می رسد.
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تالار چهارسو این مجموعه از چهارشنبه ۴ آبان میزبان نمایش »فرزند یک خنیاگرم« نوشته و کار شکرخدا 
گودرزی طی روزهای چهارم تا هجدهم آبان ماه میزبان مخاطبان تئاتر خواهد بود. این نمایش در تاریخ 
یاد شده راس ساعت ۱۹ با مدت زمان ۹۰ دقیقه و قیمت بلیت ۱۰۰ هزار تومان به صحنه خواهد رفت. 
تالار قشقایی نیز این شب ها پذیرای نمایش »پاره هایی  از چند زندگی« به نویسندگی کیانوش احمدی و 
تهیه کنندگی و کارگردانی شیوا دیناروند است که اجرای آن از روز اول آبان ماه آغاز شده و هر شب راس 

ساعت ۲۰:۱۵ به صحنه می رود. این نمایش روایت هایی از همسران شهداست.

جدیدترین برنامه تئاتر شهر اعلام شد

به کوی میکده هر سالکِی که ره دانست
دری دگر زدن اندیشه تبََه دانست
زمانه افسر رندی نداد جز به کسی

که سرفرازیِ عالم در این کُلَه دانست
بر آستانه میخانه هر که یافت رهی

ز فیضِ جامِ می اسرار خانقه دانست
هر آن که رازِ دو عالم ز خطِ ساغر خواند

رموزِ جامِ جم از نقشِ خاکِ ره دانست
ورای طاعتِ دیوانگان ز ما مطلب

که شیخِ مذهبِ ما عاقلی گنه دانست
دلم ز نرگسِ ساقی امان نخواست به جان
چرا که شیوه آن ترُک دل سیه، دانست

ز جورِ کوکبِ طالع سحرگهان چشمم
چنان گریست که ناهید دید و مه دانست

حدیثِ حافظ و ساغر که می زند پنهان
چه جایِ محتسب و شَحنه، پادشه دانست

بلندمرتبه شاهی که نهُ رواق سِپهر
نمونه ای ز خَمِ طاقِ بارگه دانست

آرمان امروز- در یک سال گذشته تعدادی مجوز 
برای ساخت فیلم های سینمایی صادر شده و حالا 
که ثبت نام فیلم ها برای شرکت در چهل ویکمین 
دوره جشنواره فیلم فجر آغاز شده از این پس 
براساس همان تولیدات، بازار پیش بینی ها برای 
فیلم ها و متقاضیان جشنواره فجر نیز داغ تر 

خواهد شد.
طبق فراخوانی که مجتبی امینی - دبیر جشنواره 
فیلم فجر - منتشر کرده، اول آبان زمان شروع ثبت 
نام فیلم ها برای حضور در بخش ملی جشنواره 
بود. در چند وقت گذشته گمانه زنی هایی درباره 
فیلم هایی که احتمالا در جشنواره فجر خواهند 
بود مطرح می شد که در میان آن ها، نام های 
مطرحی از فیلمسازان باسابقه سینما هم وجود 

داشت.
اما بد نیست برای بررسی اینکه ممکن است چه 
فیلم هایی را در جشنواره فجر امسال ببینیم، 
برمبنای مجوزهایی که در شورای پروانه ساخت 
صادر و در سایت سازمان سینمایی هم ثبت 
شده نگاهی بیندازیم به اسامی فیلمسازانی که در 

ماه های گذشته مجوز گرفته اند.
مروری گذرا بر اخبار مجوزهایی که از زمستان 
سال گذشته برای ساخت فیلم صادر شده اند، 
حاوی نکاتی قابل توجه است؛ نخست حضور چند 
فیلمساز قدیمی که مدتی بود فیلم نساخته بودند، 
دوم تعداد قابل توجهی اسم های ناآشنا در مقام 
کارگردان و تهیه کننده و سوم افزایش فیلم هایی 
که به نظر می رسد در محتوا به یک جریان و 
موضوع بیشتر متمایل هستند از جمله فیلم های 
انقلابی و دفاع مقدسی؛ البته مورد سوم را پس 
از تمام شدن فیلم ها و دیده شدن آن ها دقیق تر 

می توان تحلیل کرد. 
براساس آنچه در سایت سازمان سینمایی ثبت 
شده، تقریبا از دی ماه سال قبل بیش از ۷۰ مجوز 
فیلم بلند داستانی سینمایی صادر شده است. 
کیانوش عیاری، بهمن فرمان آرا، پرویز شهبازی، 
شهریار بحرانی، تهمینه میلانی، علی ژکان و 
کیومرث پوراحمد از جمله فیلمسازان باسابقه 
هستند که پروانه ساخت گرفتند و در کنار آن ها به 
نرگس آبیار، بهروز شعیبی، محمدعلی باشه آهنگر، 
محسن امیریوسفی و... هم می توان اشاره کرد. 
گرچه برخی از این کارگردان ها به رغم داشتن 
مجوز هنوز فیلم خود را کلید نزده اند و قطعا به 

ناگفتههایی
ازچندشاهکارهنریکهقبلانمیدانستید!

جشنواره امسال نمی رسند با این حال در این 
گزارش اسامی فیلم هایی که در ۱۰ ماه گذشته 
پروانه ساخت گرفته اند، مرور خواهد شد که قطعا 
برخی از آن ها در میان ثبت نامی های فجر ۱۴۰۱ 

هستند.
از بین این فیلم ها وضعیت تولید برخی مشخص 
است که در چه مرحله ای هستند و اخبار رسمی از 
آن ها منتشر شده ولی درباره برخی دیگر جز خبر 
صادر شدن پروانه ساخت، اطلاعات دقیقی منتشر 

نشده است.
از جمله فیلم هایی که با جزئیاتی بیشتر می توان 
درباره آن ها صحبت کرد »ویلای ساحلی« کیانوش 
عیاری است که یکی از گزینه های جدی برای 
شرکت در جشنواره فجر است. این فیلمساز پس 
از گذشت ۶ سال از آخرین فیلمش »کاناپه« که 
توقیف هم شده، سراغ یک داستان جدید و کمدی 
رفته است. عیاری مدتی قبل »ویلای ساحلی« را 
در یکی از شهرهای شمالی کشور کلید زده و اگرچه 

در میانه راه کمی دچار کسالت شد، اما فیلمبرداری 
هنوز ادامه دارد. دو تن از بازیگران اصلی او رضا 
عطاران و پژمان جمشیدی اند و خیلی ها مشتاق 
دیدن این دو در فیلمی به کارگردانی فیلمسازی 
همچون عیاری هستند. عطاران و جمشیدی دو 
سال قبل در فیلم »شیشلیک« محمدحسین 
مهدویان نیز با یکدیگر همبازی بودند ولی آن فیلم 
با وجود داشتن پروانه نمایش هنوز اجازه اکران را از 

مدیران سازمان سینمایی نگرفته است.
»سووشون« به کارگردانی نرگس آبیار ابتدا به 
عنوان یک سریال برای پخش از شبکه نمایش 
خانگی ساخته شد اما مدتی قبل پس از درخواست 
برای پروانه ساخت، مجوز نسخه سینمایی آن 
هم صادر شد تا شاید این اثر پرحاشیه آبیار که 
در بعضی مکان های تاریخی شیراز ساخته شد و 
فیلمبرداری ان به پایان رسیده، در جشنواره فیلم 

فجر رونمایی شود.
»پرونده باز است« کیومرث پوراحمد نیز طبق گفته 

تهیه کننده اش از متقاضیان جشواره فجر است. 
فیلمبرداری این فیلم هم تمام شده و پروژه در حال 

طی کردن مراحل فنی است.
»شهر خاموش« ساخته احمد بهرامی که مدت ها 
قبل آماده شده بود، پیش از اکران عمومی طبق 
گفته قبلی سازندگانش احتمالا متقاضی شرکت 

در جشنواره فجر خواهد شد.
»رکسانا« به کارگردانی پرویز شهبازی از دیگر 
فیلم هایی است که فیلمبرداری اش تمام شده 

است. 
»غریب« به کارگردانی محمدحسین لطیفی، 
محصول سازمان اوج که درباره شهید بروجردی 
است در نیمه های فیلمبرداری قرار دارد و تلاش 

می شود که به جشنواره فجر برسد. 
»سرهنگ ثریا« دیگر محصول سازمان اوج که 
نخستین فیلم بلند سینمایی لیلی عاج - کارگردان 
تئاتر - نیز خواهد بود، به تازگی کلید خورده و آن 

هم در تدارک شرکت در جشنواره فجر است. 

بدون شک انتخاب چند اثر معدود به عنوان بهترین 
آثار تاریخ هنر کار بسیار دشواری است؛ اما می توان 
با درنظر گرفتن فاکتورهایی مشخص و در نظر 
گرفتن ویژگی ها و چهارچوب های مهم چند اثر 
ویژه را معرفی کرد. رسانه »CNN« ضمن انجام 
این کار به بیان ناگفته هایی پرداخته که قبلا از آنها 

بی خبر بوده ایم.
»مونالیزا«/ اولین پرتره ایتالیایی در عهد 

کلاسیک
جای تعجب نیست که معرفترین نقاشی جهان 
زنی مرموز با لبخندی مرموز باشد. »مونا لیزا« اثر 
داوینچی بدون شک یکی از موارد قطعی در اغلب 
انتخاب هاست. تصور می شود زنی که در عکس 
است لیزا گراردینی همسر فرانچسکو دلجوکوندو 
)تاجر اهل فلورانس( باشد، اما خب کارشناسان 
نسبت به این قضیه اطمینان ندارند. مسئولان 
موزه لوور فرانسه درباره مونا لیزای داوینجی که 
سال ۱۸۰۴ در موزه قرار داده شده معتقدند، این 

اثر اولین پرتره ایتالیی شناخته شده است.
نکاتی که درباره »مونالیزا« نمی دانستید! 

آیا می دانستید پیش از قرن بیستم، مورخان 
می گویند که »مونالیزا« در خارج از محافل هنری 
کمتر شناخته شده بود. اما در سال ۱۹۱۱، یک 
کارمند سابق لوور پرتره را دزدید و آن را به مدت دو 
سال پنهان کرد. این دزدی به تثبیت جایگاه نقاشی 
در فرهنگ عامه از آن زمان کمک کرد و میلیون ها 

نفر را در معرض هنر رنسانس قرار داد.
تمرین  سیبل  و  شاهکار  آخر«/  »شام 

تیراندازی!
لئوناردو داوینچی، پیش قراول رنسانس تنها 
هنرمندی است که دو اثرش در لیست آثار برتر 

قرار گرفته است. تابلوی »شام آخر« در دورانی 
نقاشی شده که تصاویر مذهبی هنوز موضوع غالب 
آثار هنری بوده است.  تابلوی »شام آخر« آخرین 
ملاقات عیسی مسیح با شاگردانش را به تصویر 
می کشد. این نقاشی در واقع یک نقاشی دیواری 
عظیم است که حدود چهار متر و نیم ارتفاع دارد 
و عرض آن نزدیک ۹ متر است و میراث ماندگار 

لئوناردو داوینچی است.
»شام آخر« در صومعه سانتا ماریا

آیا می دانستید دیوارنگاره »شام آخر« از دو تهدید 
دوران جنگ جان سالم به در برده است و سربازان 
ناپلئون از دیوار بنایی که نقاشی دیواری »شام 
آخر« روی آن کشیده شده، به عنوان سیبل تمرین 
تیراندازی استفاده می کرده اند؟! اتفاق دیگری که 
بسیاری از هنر دوستان از آن بی خبرند این است 
که سقف صومعه دومینیکن سانتاماریا )محلی 
که نقاشی شام آخر روی دیوارش کشیده شده( 
در طول جنگ جهانی دوم تخریب شده و سال ها 
ویران شده باقی مانده است! طی این اتفاق اثر با 
ارزش »شام آخر« چند سال در معرض باد و باران و 
آفتاب قرار داشته و عجیب اینکه آسیب ندیده است.
»شب پرستاره«/ اثر جسورانه ون گوگ با 

قلم موهای ضخیم!
در ادامه انتخاب ها، نوبت به ونسان ونگوگ و 
آثار معروفش می رسد، که در میان آن ها »شب 
پرستاره« بسیار شاخص است. این نقاشیِ نسبتاً 
انتزاعی، نمونه بارز استفاده ابتکاری و جسورانه 
ون گوگ از قلم موهای ضخیم است. رنگ های آبی 
و زرد چشمگیر این نقاشی، همچنین فضای رویایی 
و چرخان و دوار آن، اهالی هنر و هنردوستان را 

برای دهه ها مجذوب خود کرده است.

تجلیل 

شهرقصه

آشنایی با فیلم های مشهور داوطلب حضور در جشنواره فجر امسال

شاخه نبات

هنر

پوراحمدوعیاریدرجشنوارهچهلویکم

  فراخوان تجدید مناقصه عمومی
 یک مرحله ای زیرسازی و آسفالت سطح شهر سرپل ذهاب

 نوبت دوم

 علیرضا قطره ء - شهردار سرپل ذهاب

 شهرداري سرپل ذهاب در نظر دارد تجدید مناقصه عمومي زیرسازی و آسفالت سطح 
شهر سرپل ذهاب به شماره 2001005287000010 را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه 
تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت (ستاد) به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
 تاریخ انتشار مناقصه درسامانه تاریخ 1401/08/05 می باشد.

 پایان مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : ساعت 14:30روز شنبه 
تاریخ 1401/08/07

 پایان مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 14:30 روز سه شنبه تاریخ 1401/08/17
 زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14:35 روز سه شنبه تاریخ 1401/08/17

 میزان اعتبار پروژه : 50/000/000/000ریال براساس بودجه مصوب سال 1401 
و از محل اعتبارات داخلی

 برآورد مالی پروژه: 50/000/000/000 ریال  )قیر مورد نیاز جهت اجرای پروژه 
توسط کارفرما تأمین می گردد(

 مبلغ و نوع سپرده تضمین شرکت در مناقصه : 2/500/000/000ریال به 

صورت ضمانت نامه بانکی یا فیش واریز بانکی
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 

مناقصه و ارائه پاکت هاي الف :
  آدرس: سرپل ذهاب- خیابان امام )ره(- خیابان شهید فاتح فر- شهرداري سرپل 

ذهاب     تلفن: 08342222462
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز 

تماس 1456 

کمدی سیاسی »چپ راست« 
چه زمانی اکران می شود؟

آرمان امروز- تهیه کننده فیلم سینمایی »چپ 
راست« اعلام کرد که با انجام چند اصلاحیه 
تازه فیلم تقریبا تا یک ماه آینده آماده نمایش 
می شود ولی اکران آن بستگی به شرایط دارد.

پاییز سال قبل فیلم »چپ راست« به 
کارگردانی حامد محمدی و تهیه کنندگی 
منوچهر محمدی در تدارک اکران در سینماها 
بود اما با وجود داشتن پروانه نمایش از دولت 
قبلی، مدیران سینمایی اجازه اکران به این 
فیلم ندادند تا اصلاحات جدیدتری انجام شود.

حالا پس از گذشت حدود یک سال منوچهر 
محمدی درباره آخرین وضعیت این فیلم 
به ایسنا می گوید: چند روز قبل بررسی های 
دیگری انجام و قرار شد با اعمال چند اصلاحیه 
دیگر مشکل فیلم برای نمایش حل شود و به 
این ترتیب با انجام این اصلاحات مجوز فیلم 
صادر می شود. او افزود: از نظر فنی حدود سه تا 
چهار هفته زمان نیاز داریم تا اقدامات لازم در 
استودیو انجام شود و بعد از آن »چپ راست« 
آماده نمایش خواهد بود، اما برای اکران باید به 
شرایط مطلوبی برسیم. محمدی درباره این 
شرایطی که مدنظر دارد توضیح داد: شرایط 
مطلوب از نظر من نه تنها برای فیلم »چپ 
راست« بلکه برای تمام فیلم هاست که طبعا 
بخشی از آن به شرایط اجتماعی و حال و 
هوای عمومی جامعه بستگی دارد و اینکه اگر 
ما بخواهیم از مرحله به خوبی و با برنامه گذر 
کنیم حداقل باید سه فیلم قوی و پرمخاطب 
با هم اکران شوند تا مردم شاهد یک تغییر 
رویکرد جدی در نمایش باشند و همچنین 
انتخاب های متعدد بنا به سلایق و دیدگاه خود 
داشته باشند. ساخت فیلم »چپ راست« که 
نامش به دو جناح سیاسی چپ و راست اشاره 
دارد، از سال ۱3۹۸ شروع شد ولی با شیوع 
کرونا فیلمبرداری آن برای مدتی متوقف ماند. 
پس از تمام شدن مراحل فنی، »چپ، راست« 
متقاضی حضور در سی ونهمین جشنواره فیلم 
فجر شد که موفق به گرفتن مجوز نشد و در 

نهایت  از حضور در جشنواره بازماند.

تکریم هنرمندان پیشکسوت 
متوقف نمی شود 

آرمان امروز- مراســم تجلیل از هنرمندان 
پیشکســوت متولد شــهریور و مهر عضو 
موسسه هنرمندان پیشکسوت در باغ زیبا 

برگزار شد.

مراســم تجلیل از هنرمندان پیشکسوت 
با حضور ســیدعباس عظیمی مدیرعامل 
موسسه، انســیه شاه حسینی عضو هیات 
مدیــره موسســه، محســن علی اکبری 
تهیه کننده ســینما و مشــاور مدیرعامل 
موسسه و جمعی از هنرمندان پیشکسوت 

در مجموعه باغ زیبای تهران برگزار شد.
مدیرعامل موسسه هنرمندان پیشکسوت 
گفت: نزدیک به یک دهه مراسم تجلیل از 
هنرمندان پیشکسوت با هدف تکریم، ایجاد 
انگیزه و حفظ شان هنرمندان پیشکسوت، 
هر ماه به بهانه ســالروز تولدشان برگزاری 
می شود و همواره مورد استقبال قرار گرفته 

است. 
ســیدعباس عظیمی با اشــاره به وقایع 
اخیــر کشــور گفت: درگذشــت دختر 
عزیزمــان مهســا باعــث ناراحتی همه 
شــد، اما امیدواریم با درایت مسئولان و 
اقشــار مختلف مردم به ویژه هنرمندان 
پیشکسوت دشــمن نتواند از این اتفاق 
تلــخ برای ایجاد ناامنی در کشــو ســو 
اســتفاده کنــد. باید مراقب مــرز بین 

اعتراض و اغتشاش باشیم. 
ســیدعباس عظیمی در پایــان گفت که 
تحــت هر شــرایطی تکریــم هنرمندان 
پیشکســوت متوقف نخواهد شد و حفظ 
حرمت هنرمندان پیشکســوت خط قرمز 
این موسسه است. حضور اصغر شاهوردی 
)صدابردار پیشکسوت سینما( پس از ۱۵ 
سال که به دلیل ســانحه رانندگی دچار 
ضایعه نخاعی شده است در این جشن از 

نکات قابل تامل بود .  
آوازخوانــی داود فیاضــی و محمد گلریز 
حماسه ســرایی عباس شیرخدایی، نقالی 
محمد احدی و شــعرخوانی و سخنرانی 
کوتــاه ســایر هنرمندان پیشکســوت از 

بخش های دیگر این مراسم بود.
حسن تقوی، عباس مشهدی زاده، محمد 
حقیقــی، محمد احدی، هــارون کلیمی 
یشایایی، جعفرحسنخانی، غلامرضا امامی، 
محمد احمدی، عباس شــیرخدایی، علی 
اضغر زعیمــی، علی اصغر ریســه، پرویز 
عبدالکاظم صادقا، سیدجمال  خرســند، 
ســاداتیان، مهدی میرزاعلی، هوشــنگ 
توکلی، علی اصغر شاهوردی، شریفه سنایی، 
علی اصغر اســکندری، میلاد کیائی، بهیه 
خوشنویســان، حبیب الله الهیاری، محمد 
گلریز، علی کاوه، عیسی هاشم لو، لطفعلی 
فیروزی فر، داود یاســری، قربان ریوندی، 
رحمت افشــار، علی حاجیان پور، حسن 
زاهدی، جعفر خواجه شیرانی، محمئصادق 
محمدعلی  صیادصبــور،  محمد  جوادی، 
گرجســتانی، بیــاض امیرعطایی، محمد 
بابویهی،  اعتضادی، عباس  حبیبی، میترا 
علی پویان، افشین شــاهرودی، جمشید 
شاه محمدی، یداله وفاداری، بهنام وادانی، 
بهمن فردوسی، جهان بخش سلطانی، هراچ 
مگردومیان و مهناز عبداله خان گرجی از 
هنرمندان پیشکسوت حاضر در این مراسم 

بودند.


